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روزنامه صبح ایران

سیل مزایایی هم دارد اما مفاسداقتصادی همه اش ضرر است

خسارات سیل بیشتر است یا بابک زنجانی؟!
رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی :

صداوسیما؛ مجمع الجزایری که 
هیچ کس از آن راضی نیست

مصطفی کواکبیان:

اکنون زمان یقه گیری از دولت نیست

رییس کل بانک مرکزی :

نرخ سود بانکی زیاد نمی شود

شکایت از فردوسی پور در صدا و سیما 

در گفت و گو با فعالان بخش خصوصی مطرح شد

تولید صادرات محور
 راه نجات اقتصاد کشور
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رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی با 
بیان این اعتقاد که »صدا و سیما به یک سازمان عریض 
و طویل مجمع الجزایری تبدیل شده که مردم، مسئولان 
ابراز  نیستند«  راضی  آن  از  سازمان  این  کارکنان  و 

امیدواری کرد که مشکلات این سازمان با تصویب طرح 
جدید اداره صدا و سیما حل شود.حجت الاسلام احمد 
مازنی در ارزیابی خود از عملکرد صداوسیما گفت: من 

فکر می کنم آنچه در بازنگری قانون اساسی ...

فعالان بخش خصوصی معتقدند تولید صادرات محور همراه با رفع موانع پیش روی تولیدکنندگان و صادرکنندگان از 
طریق اصلاح قوانین و مقررات و اتخاذ سیاست های تشویقی تنها راه نجات اقتصاد کشور است.در سالی که از سوی مقام 
معظم رهبری بنام »رونق تولید« نام گرفته است، باید شاهد بیشترین تلاش برای رفع مشکلات حوزه تولید و صادرات بود. 
قوانین دست و پاگیر، پیچ و خم های اداری برای دریافت مجوز و کافی نبودن مشوق های مالیاتی در کنار ارائه نشدن بسته 
حمایتی وعده داده شده از سوی دستگاه های متولی از جمله مسایل و مشکلاتی است که صادرکنندگان قزوینی آنها را 

مانع رونق فعالیت خود عنوان می کنند...

معاون پارلمانی رئیس جمهور از حضور وزرای مرتبط با سیل در 
روز یکشنبه در مجلس شورای اسلامی خبر داد.حسینعلی امیری 
درباره اینکه عده ای از نمایندگان  مطرح می کنند عملکرد دولت در 
برخورد با حادثه سیلاب های اخیر ضعیف بوده است و رئیس جمهور 
باید استعفا دهد و یا مجلس باید او را استیضاح کند، گفت: خیر؛ به 
هیچ عنوان چنین چیزی مطرح نیست. معاون پارلمانی رئیس جمهور 

با تاکید بر اینکه اعضای دولت و آقای رئیس جمهور ...

و  »پالرمو«  تصویب  درخصوص  رئیس جمهور  حقوقی  معاون 
»CFT« در مجمع تشخیص مصلحت نظام عنوان کرد: به تصویب 
این لوایح در مجمع تشخیص خوشبین هستم .لعیا جنیدی درباره 
سرنوشت »پالرمو و CFT«  در مجمع تشخیص مصلحت نظام و اینکه 
گفته می شود بر اساس شنیده ها مجمع به این لوایح رأی نخواهد 
داد، بیان کرد:  امیدمان را همیشه حفظ کرده ایم زیرا معتقدیم از 

لحاظ کارشناسی و مصلحت کار درستی صورت گرفته است...

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

استیضاح رئیس جمهور 
به هیچ عنوان مطرح نیست

معاون حقوقی رییس جمهور:

نسبت به تصویب »پالرمو«
و »CFT« خوش بینم
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فرماندار قم با بیان این که سه میلیون زائر در ایام نیمه شعبان به مسجد مقدس جمکران قم 
می آیند، گفت: برای پاسخگویی به شبهات باید کتاب های متناسبی تدوین و در اختیار زائران قرار 
بگیرد. مرتضی حیدری روز شنبه در جلسه ستاد تسهیلات زائرین و خدمات سفر استان قم ویژه 
نیمه شعبان در سالن اجتماعات مسجد مقدس جمکران، با اشاره به انسجام، همدلی، مشارکت، 
وحدت و همکاری بین مسئولان قم اظهار کرد: دستگاه های اجرایی با صبر، حوصله و خدمات رسانی 
مناسب؛ خاطره خوشی از سفر به قم را برای زائران ایام نیمه شعبان فراهم کنند. وی با اشاره به بیانیه 
گام دوم انقلاب توسط رهبر معظم انقلاب اسلامی گفت: مبلغان و فعالان فرهنگی در ایام نیمه شعبان 
نسبت به بیانیه گام دوم انقلاب، وحدت و همگرایی بین مردم و کمک رسانی به مناطق سیل زده 

فعالیت انجام دهند. حضرت  آیت  الله خامنه  ای رهبر معظم انقلاب بیست و یکم بهمن ماه ...

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: صاحبان 114 موکب برای خدمات رسانی به 
زائران در ایام نیمه شعبان در شهرداری ثبت نام کرده اند. یونس عالی پور در جلسه ستاد تسهیلات 
زائران و خدمات سفر استان قم ویژه نیمه شعبان در سالن اجتماعات مسجد مقدس جمکران، افزود: 
تمام تلاش خود را به کار می گیریم تا ایستگاه های صلواتی و موکب ها مشکلی نداشته باشند. وی 
اظهار داشت: دراین رابطه باید توجه به مسائل بهداشتی، امدادی و امنیتی مورد توجه جدی قرار 
گیرد. عالی پور درادامه اظهار داشت: با توجه به اهمیت مراسم نیمه شعبان، استاندار درباره انجام 
برنامه ریزی و خدمات رسانی به زائران دستور اکید داده و روزانه پیگیر مسائل مرتبط با این آیین 
است.وی پیشنهاد داد که از شعار »لبیک یا مهدی)عج(« به عنوان شعار امسال در ایام نیمه شعبان 

استفاده شود. 15 ماه شعبان، سالروز ولادت باسعادت حضرت امام مهدی)عج(...

فرماندارقم: 

نیمه شعبان سه میلیون زائر 
به قم می آیند 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم :

114 موکب آماده خدمات رسانی 
در نیمه شعبان است 
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سید مصطفی هاشمی طبا: 

تصویب نشدن پالرمو تهدید ها را بیشتر خواهد کرد 
نباید برجام را زیر سوال ببریم

برخی سیاسیون در حد
 تماشاگرنما  شده اند 

معاون اول رییس جمهوری گفت: همه دستگاه های 
کشور موظفند با برآورد دقیق خسارات ناشی از سیل، 
برنامه های شفاف و زمان بندی شده خود را جبران 
خسارات و نیز اصلاح و بازسازی واحدهای آسیب دیده 
در مناطق سیل زده را تا سه شنبه همین هفته نهایی 

و ارائه کنند. 
»اسحاق جهانگیری« دیروز در جلسه نحوه تامین مالی 
جبران خسارت های ناشی از سیل در استان های سیل 
زده، اظهار داشت: اولویت اصلی دولت از ابتدای شروع 
بحران سیل، حفظ جان مردم بوده و در این مسیر از تمام 
ظرفیت ها و توانمندی ها به منظور کاهش خسارات جانی 

و مالی استفاده کرده است.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به نامه اخیر مقام 
معظم رهبری درخواست رییس جمهور برای استفاده از 
منابع صندوق توسعه ملی برای جبران خسارات سیل 
و بازسازی مناطق سیل زده و تاکید ایشان بر ضرورت 
استفاده حداکثری از تمامی ظرفیت های قانونی، مالی و 
بودجه ای کشور در این زمینه گفت: مقام معظم رهبری 
که از ابتدای وقوع بحران سیل دغدغه کمک رسانی و 
امداد به مردم سیل زده را داشته اند، تاکید کرده اند که 
اولویت دولت در وهله نخست باید استفاده حداکثری 
از تمامی ظرفیت های قانونی، مالی و بودجه ای کشور 
برای جبران خسارات سیل باشد و در صورت ضرورت 

با برداشت از صندوق توسعه ملی نیز موافقت کرده اند.
جهانگیری تاکید کرد: همه دستگاه ها و نهادهایی که 
در امر کمک رسانی و امداد پای کار بوده اند، باید همچنان 

با حضور مستمر و تلاش بی وقفه و همه جانبه، تمام 
همت و عزم خود را برای یاری رساندن به مردم و جبران 

خسارات و بازسازی مناطق سیل زده بکار گیرند. 
دنیا  به  ایرانیان  اتحاد  از  خوبی  پیام  سیل   *

مخابره کرد
معاون اول رییس جمهوری با قدردانی از حضور شبانه 
روزی مردم، دستگاه ها و نهادهای عمومی و نیروهای 
مسلح برای مقابله با بحران سیل تصریح کرد: اگر سیل 
پیامدهای تلخی به همراه داشت اما در کنار این تلخی ها 
و سختی ها، همدلی، انسجام و وحدت مردم و دستگاه ها 
را به نمایش گذاشت و پیام خوبی از اتحاد ملت ایران در 

برابر مشکلات به دنیا مخابره کرد.
بعنوان  انتصاب وزیر کشور  به  اشاره  با  جهانگیری 
از سوی  بحران سیل  مدیریت  واحد ستاد  فرماندهی 
رییس جمهوری گفت: همه دستگاه های کشور موظفند 
با برآورد دقیق خسارات ناشی از سیل، برنامه های شفاف 
و زمان بندی شده خود را در زمینه نحوه جبران خسارات 
و نیز اصلاح و بازسازی واحدهای مسکونی، زیرساخت 
ها و احیای بخش های مختلف اقتصادی به ویژه بخش 
کشاورزی در مناطق سیل زده که به تایید ستاد مدیریت 
بحران سیل رسیده باشد، تا سه شنبه همین هفته نهایی 
و ارائه کنند. وی ادامه داد: با توجه به اینکه بیشترین 
خسارات به بخش کشاورزی وارد شده است، وزارت جهاد 
کشاورزی هر چه سریعتر ضمن برآورد دقیق خسارات 
سیل به این بخش، برنامه مدون و زمان بندی شده ای 
برای جبران خسارات کشاورزان مناطق سیل زده تدوین 

و به ستاد مدیریت بحران سیل ارائه کند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به تجربه موفق 
واحدهای  بازسازی  در  اسلامی  انقلاب  مسکن  بنیاد 
مسکونی مناطق زلزله زده و سیل زده کشور، تصریح 
کرد: بنیاد مسکن انقلاب اسلامی هم با توجه به خسارات 
و  شهرها  از  برخی  مسکونی  واحدهای  به  که  زیادی 
روستاها در مناطق سیل زده وارد شده است، در اسرع 
وقت برنامه زمان بندی شده خود را برای نحوه بازسازی 
واحدهای مسکونی مردم در مناطق سیل زده به ستاد 

مدیریت بحران سیل به ریاست وزیر کشور ارائه کند. 
در این جلسه که وزرای نیرو، جهاد کشاورزی و راه 
و شهرسازی، رییس سازمان مدیرت بحران و رییس 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و نیز معاونین و مدیران 
دستگاه های مختلف حضور داشتند، تصمیم گرفته شد 
سازمان برنامه و بودجه، وزارت امور اقتصادی و دارایی و 
بانک مرکزی با محوریت سازمان برنامه و بودجه ضمن 
شناسایی تمامی ظرفیت های قانونی، مالی و بودجه ای 
کشور، راهکارهای لازم برای تامین مالی جبران خسارات 
و بازسازی مناطق سیل زده را تا سه شنبه همین هفته 

ارائه کنند.
همچنین همه دستگاه های اجرایی موظف شدند 
ضمن تدوین و ارائه برنامه زمانبندی برای جبران خسارات 
و بازسازی مناطق آسیب دیده از سیل، گزارش برآورد 
دقیق و شفاف از میزان خسارات وارده به مناطق سیل 
زده را که به تایید ستاد مدیریت بحران سیل رسیده باشد، 

حداکثر تا روز سه شنبه همین هفته تهیه و ارائه کنند.

معاون اول رییس جمهور مطرح کرد

جبران خسارات سیل؛ مهمترین مسئله کشور 

استاد دانشگاه و تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: اگر در آینده ای دور یا نزدیک قرار 
باشد ایران به سمت و سوی تنش زدایی با آمریکا پیش رود، باز از این بابت آقای تخت 

روانچی بهترین گزینه موجود در دستگاه دیپلماسی است.
صادق زیباکلام در پاسخ به تحلیل هایی که »هدف انتخاب تخت روانچی برای 
کرسی نمایندگی ایران در سازمان ملل را فتح بابی برای مذاکره می دانند«، گفت: به 
هیچ وجه فکر نمی کنم هیچ احتمال مذاکره با امریکا وجود داشته باشد. اگر هم روزی 
روزگاری بخواهد مذاکره با آمریکایی انجام شود -که خیلی بعید به نظرم می رسد- باید 

از طرف مقام معظم رهبری تصمیم گیری شود و دولت این وسط هیچ کاره است.
وی افزود: از طرفی آقای ترامپ نشان داده که تمایلش برای مذاکره با ایران برای 
قبل ها بوده و الان دشمنی و کینه آنها به ایران آنقدر زیاد شده که در حقیقت احتمال 
مذاکره به کل، به جزء، به اصل و به فرع منتفی است و روابط و مناسبات ایران و 
آمریکا اگر از این وخیم تر و بدتر نشود حداقل در کوتاه مدت به هیچ وجه التیامی 

پیدا نخواهد کرد.

این استاد دانشگاه یادآور شد: آقای غلامعلی خشرو مطابق قانون بازنشسته شد 
بنابراین آقای ظریف مجبور بود یک نفر را جای او منصوب کند و چه کسی بهتر از 
آقای تخت روانچی که به شدت مسلط به کارش است و در مجموع نیروی معتدل و 
میانه رو محسوب می شود. تخت روانچی اصلا اهل تندروی هایی که برخی دیپلمات 

ها نظیر امیرعبدالهیان دارند، نیست.
وی ادامه داد: آقای تخت روانچی بهترین گزینه برای رفتن به سازمان ملل بود. 
آمریکا و ساختار قدرت آن کشور را می شناسد، به زبان انگلیسی مسلط است. از آن 
تیپ دیپلمات هایی نیست که دولت را دور بزند بنابراین با توجه به اینکه آقای ظریف 
و دولت آقای روحانی مجبور بودند یک نفر را تعیین کنند تا جای آقای خوشرو سفیر 

ایران در سازمان ملل شود، از هر نظر آقای تخت روانچی بهترین گزینه بود.
زیباکلام اظهار کرد: اگر به فرض حدس من غلط از آب درآید و در آینده ای دور یا 
نزدیک قرار باشد ایران به سمت و سوی تنش زدایی با آمریکا پیش رود، باز از این بابت 

آقای تخت روانچی بهترین گزینه موجود در دستگاه دیپلماسی است.

صادق زیباکلام: 

روابط تهران و واشنگتن به هیچ وجه التیامی پیدا نخواهد کرد

عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات از بررسی مواد 
طرح پارلمان اصلاحات در این شورا خبر داد و گفت: در 
صورت تصویب مواد باقی مانده، طرح پارلمان اصلاحات 

نهایی شده و برای اجرا ابلاغ می شود.
حسین کمالی« روز شنبه در حاشیه نشست خانه 
احزاب در گفت وگویی، درباره تازه ترین خبرها از طرح 
پارلمان اصلاحات گفت: مواد پارلمان اصلاحات در شورای 
هماهنگی جبهه اصلاح طلبان در حال بررسی است و 
اکثر بندهای آن به تصویب رسیده است. تعدادی از ماده 
ها باقی مانده است که در صورت تصویب آن ها، طرح 

نهایی خواهد شد و برای اجرا ابلاغ می شود.
عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات افزود: هم 
جبهه  هماهنگی  شورای  عضو  احزاب  تعداد  اکنون 

اصلاحات سی و یک عضو است.
وی که در حال حاضر رییس خانه احزاب است، درباره 
قانون جدید خانه احزاب و انتقادات وارد به آن گفت: قانون 
احزاب مورد انتقاد همه اعم از اصلاح طلب و اصولگرا تا 
احزاب میانه رو است و کمتر حزبی است که نسبت به این 
قانون ایراد و اشکالی وارد نکرده باشد. اما قانون تا زمانی که 

قانون است باید اجرا شود.
کمالی با بیان اینکه احزاب باید بر اساس همین قانون 
فعالیت ها، اساسنامه و کنگره های خود را با آن تطبیق 
دهند،اظهارداشت: هنوز تغییرات در لایحه جدید قانون 

احزاب مشخص نیست.
رییس خانه احزاب گفت: ما طرح هایی را درباره این 
قانون به مجلس ارائه دادیم، دولت هم به صورت لایحه 

در رابطه با قانون احزاب، نظرات خود را ارائه می دهد، 
مجموعه این ها با هم قانون جدید احزاب را تشکیل 

خواهند داد.
عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات برخی انتقادات 
درباره دولتی شدن احزاب در سایه قانون جدید را رد کرد 
و گفت: دولتی شدن با قانونی شدن فرق دارد. دولتی 
شدن برای احزاب سم است اما همه باید در چارچوب 

قانون فعالیت کنند. 
به  احزاب  قانون  درباره  پیشنهاداتی  یادآورشد:  وی 
مرکز پژوهش های مجلس و همچنین دولت ارائه دادیم 
و به تفاهم رسیدیم و این تفاهمات به صورت طرحی در 
مجلس مطرح شد. قبلا هم طرح هایی توسط دولت تهیه 

شده بود که نمی دانم ارائه شده یا نه.

حسین کمالی:

مواد طرح پارلمان اصلاحات در حال بررسی است
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سیلاب ها و تحریم ها 
وقوع	سیل	و	آب	گرفتگی	های	شدید	در	بخش	اعظم	
فلات	ایران،	ایران	را	در	صدر	اخبار	و	رسانه	های	جهانی	قرار	
دارد.در	داخل	هم	با	توجه	به	ضرورت	جذب	حمایت	های	
مالی	جهانی	جهت	امداد	رسانی	بهتر	به	سیل	زدگان،	بار	

دیگر	موضوع	تحریم	ها	مورد	توجه	اصحاب	قدرت	قرار	گرفت.وزیر	امور	خارجه	و	دستگاه	
وزارت	خارجه		نسبت	به	ممانعت	آمریکا	از	ارسال	کمک	های	نقدی	جهانی	به	سیل	زدگان	
ایرانی	موضع	تند	گرفتند	با	این	همه		اتفاقات	اخیر	در	کشور	نشان	داد	که	ایران	اسلامی	
بیش	از	هر	زمان	دیگری	به	ارتباط	سالم	بین	المللی	نیاز	دارد.	در	ادبیات	توسعه	امروز	این	
گفتمان	جا	افتاده	که	زمینه		توسعه	یافتگی	هر	کشوری	در	بین	المللی	شدن	است.	اساسا	
در	تاریخ	توسعه	جوامع	مختلف،	کشوری	یافت	نمی	شود	که	بدون	داشتن	ارتباط	سازنده	
و	منظم	جهانی	به	توسعه	و	پیشرفت	دست	یافته	باشد	.	حوادث	و	بلایای	طبیعی	همزاد	
انسان	است	و	بی	خبر	از	راه	می	رسند	و	همه	کشورها	کم	و	بیش	با	این	بلایا	طبیعی	
مواجه	هستند.برای	همین	هم	نهادها	و	موسسات	جهانی	بزرگ	و	معتبر	در	این	راستا	
تشکیل	شده	اند	و	سازمان	صلیب	سرخ	جهانی	از	مهم	ترین	و	اثرگذارترین	این	نهادها	در		
عرصه	مقابله	با	حوادث	طبیعی	است.	همه	کشورها	در	دنیا	از	جمله	کشورهای	همسایه	
شرقی	ما	مثل	پاکستان	از	ظرفیت	های	مالی	،	لجستیکی	ومدیریتی	این	نهاد	ها	به	بهترین	
شکل	ممکن		بهره	می	برند.	شوربختانه	در	کشور	ما	با	توجه	به	سیطره	و	نفوذ	سیاست	
در	همه	مسائل	استفاده	از	پتانسیل	نهادهای	بین	المللی	با	محدودیت	روبرو	است.	باید	
توجه	داشت	که	سیل	و	زلزله	معمولا	خسارت	های	فراوان	و	وحشتناکی	را	به	بار	می	آورند	
و	برای	جبران	این	هزینه	ها،	منابع	داخلی	به	تنهایی		پاسخگو	نیست.در	سیلاب	های	
اخیر	کشور	در	برآوردهای	اولیه،خسارتی	در	حدود	60	هزار	میلیارد	ریال	متوجه	استان	
های	سیل	زده	شده	است	و	از	سوی	دیگر	بیش	از	150	هزار	خانه	مسکونی		آسیب	های	
جدی	دیده	اند		وهمه	اینها	به	جز	خساراتی	هستند	که	به	زمین	های	کشاورزی	و	جاده	
های	کشور		وارد	شده	است.	بی	تردید	حجم	خسارت	ها	واقعا	عظیم	و	بعضا	غیر	قابل	
تصور	است	و	روشن	است	که		حل	این	حجم	از	خسارت	ها	در	توان	اقتصاد	کشور	نیست.	
اقتصاد	کشور	در	شرایط	عادی	هم	با	کسری	بودجه	مواجه	بود	و	بسیاری	از	پروژه	های	
عمرانی	و	راهسازی	کشور	سال	هاست	که	در	نتیجه	فقدان	منابع	کافی	بلاتکلیف	مانده	اند.	
طبیعی	است	که	در	چنین	شرایط	و	بستری	به	سمت	استفاده	از	فاینانس	های	جهانی	
حرکت	کنیم.	البته	همانگونه	که	گفته	شد	مسیر	استفاده	از	منابع	خارجی	در	گرو	تعامل	
جهانی	است.	اینجاست	که	تحریم	ها	موضوعیت	منفی	و	آثار	مخرب	اش	را	در	امداد	رسانی	
به	موقع	و	سریع	نشان	می	دهد.در	دنیایی	که	ارتباطات	و	اطلاعات	حرف	اول	و	آخر	را	
می	زند؛	تحریم	و	و	دور	شدن	از	نظام	اقتصاد	جهانی	قطعا	خسارت	بار	خواهد	بود	.به	نظر	
می	رسد	امروز	دنیا	آماده	کمک	به	سیل	زدگان	ایرانی	است	اما	بر	سر	چگونگی	و	نحوه	
ارسال	این	کمک	ها	چالش	هست.این	آمادگی	حداقل	در	میان	برخی	از	کشورهای	اروپایی	
و	همسایگان	وکشورهای	خاور	دور	دیده	می	شود	ولی	متاسفانه	تحریم	های	بانکی	و	مالی	
ترامپ	که	از	آبان	ماه	سال	گذشته	اعمال	شده	اند؛	ارسال	این	کمک	ها		به	کشورمان	را	
با	مانع	مواجه	کرده	است.	برای	همین	است	که	بایستی	عملیاتی	شدن	هر	چه	سریعتر	
سازوکار	مالی	ایران	با	اروپا	و	همچنین	تبادلات	مالی	ایران	با	هند	و	چین	در	دستور	کار	قرار	
گیرد.اگر	این	سازوکارهای	مالی	تا	امروز	به	ثبت	نهایی	رسیده	و	وارد	فاز	اجرا	گردیده	بودند؛	

دیگر	مشکل	و	دغدغه	ای	برای	جذب	کمک	های	مالی	جهانی	نداشت.

درسی که باید از سیل 
خوزستان بگیریم

در	خوزستان	یکی	از	گمشده	های	خود	در	مدیریت	
بحران	را	یافتیم،	مردمی	که	خودشان	نیز	آستین	بالا	زدند	
و	وارد	معرکه	مدیریت	بحران	شدند.اینستاگرام	و	دیگر	

شبکه	های	اجتماعی	پر	شده	از	فیلم	هایی	که	مردمان	در	خوزستان	با	دست	های	خالی	و	
دانشی	که	سینه	به	سینه	از	نیاکان	خود	گرفته	اند،	در	حال	ساختن	سیل	بندهایی	از	ممانعت	
از	ورود	آب	به	شهرها	و	روستاهای	خود	هستند.	در	اینکه	نیروهای	امدادی،	سازمان	های	
مسئول،	استانداری	ها	و	فرمانداری	ها	و	وزارت	خانه	های	مرتبط	سهم	بزرگی	برای	مدیریت	
بحران	دارند،	شکی	نیست،	اما	گمشده	ی	ما	در	همه	بحران	های	مانند	سیل	و	زلزله،	امروز	
در	خوزستان	عیان	و	پیدا	شده	است.»	سهم	مردم	و	نیروهای	محلی	در	مدیریت	بحران«.
چند	وقت	پیش	در	روزنامه	شهروند	یادداشتی	خواندم	از	یک	ایرانی	که	چند	سالی	است	
در	کشور	ژاپن	زندگی	می	کند	و	همزمان	و	از	روی	اتفاق	در	شهری	زندگی	می	کند	که	
سیل	سهمگین	سال	۲01۸	ژاپن	در	آن	منطقه	روی	داد.	او	در	توصیف	فضای	مدیریت	
بحران	سیل	در	ژاپن	نوشته	بود،	بخش	عمده	ای	از	تلاش	ها	و	بازسازی	ها	در	شهرهای	
سیل	زده	ژاپن	را	خود	مردم	محلی	انجام	داده	اند	و	دولت	و	مدیران	بحران	در	واقع	شرایط	
و	راه	را	برای	آنها	هموار	می	کنند.	حتی	او	در	این	یادداشت	اشاره	کرده	بود	که	در	کشور	
ژاپن	تشکیلات	و	نیروهای	رفته	گر	نیز	در	خدمات	شهری	شهرداری	ها	وجود	ندارد	و	مردم	
یا	جلوی	خانه	خود	را	تمیز	و	مرتب	می	کنند	و	یا	در	بخش	های	از	شهر	زباله	ای	دیده	
نمی	شود	که	کسی	بخواهد	آب	و	جارو	کند.در	ایران	اما	این	روند	برعکس	و	معیوب	است.	نه	
سازوکاری	برای	جلب	مشارکت	مردمی	در	بازسازی	پس	از	بحران	وجود	دارد	و	نه	اراده	ای	
از	سوی	مسئولان	و	مدیران	بحران.	حتی	کار	به	جایی	می	رسد	که	بعضا	شاهد	این	واقعیت	
تلخ	هستیم	که	به	واسطه	برخی	کمک	های	غیر	ضروری	توقعات	آسیب	دیدگان	حوادث	
مدیریت	نمی	شود	و	از	حدی	منطقی	تر	فراتر	می	رود.در	خوزستان	اما	یکی	از	گمشده	های	
خود	در	مدیریت	بحران	را	یافتیم،	مردمی	که	خودشان	نیز	آستین	بالا	زدند	و	وارد	معرکه	
مدیریت	بحران	شدند.	ای	کاش	که	مدیران	بحران	ما	نیز	با	آموزش	های	عمومی	بتوانند	از	

این	پتانسیل	کم	نظیر	بهتر	و	بیشتر	استفاده	کنند.

دبیرکل جمعیت حامیان انقلاب اسلامی:

 نواصولگرایی در پی جلب آرای خاکستری است 
دبیرکل	جمعیت	حامیان	انقلاب	اسلامی	گفت:	میزان	آرای	خاکستری	در	فضای	
سیاسی	کنونی	فراتر	از	آرای	جناحی	و	گروهی	است	و	ممکن	است	نواصولگرایی	در	
پی	جلب	این	آرا	باشد.	»علی	کیهانیان«	درباره	طرح	ایده	نواصولگرایی	توسط	قالیباف	
و	ضرورت	بازنگری	در	مبانی	اصولگرایی،	گفت:	همفکران	قالیباف	در	جمعیت	پیشرفت	
و	عدالت	برای	بازکردن	فضای	جدید	سیاسی،	تفکر	نواصولگرایی	را	مطرح	کرده	اند.	بر	
فرض	اینکه	اصولگرایی	مرحله	ای	بالاتر	داشته	باشد،	این	به	معنای	نواصولگرایی	نیست	
بلکه	خود	اصولگرایی	است.اگر	اصولگرایی	تا	امروز	اشکال	داشته،	پس	به	کاربردن	واژه	نو	و	
قدیم	چه	معنایی	می	تواند	داشته	باشد.عضو	جبهه	پیشرفت،	رفاه	و	عدالت	اظهار	داشت:	
)جمنا(	مصادره	اصولگرایی	است	چون	افرادی	خاص	با	شعار	بلند	کردن	علم	اصولگرایی	و	
اینکه	»هرکس	با	ما	نیست	،	علیه	ماست«	این	جریان	را	شکل	دادند	بی	آنکه	برای	جمع	
کردن	اصولگرایان	هنری	به	خرج	بدهند.	کیهانیان	با	اشاره	به	غرور	سیاسی	پشت	پرده	
و	همچنین	انحراف	در	جریان	اصولگرایی،	افزود:	جمنا	۲	لطمه	به	جریان	اصولگرایی	زد	
نخست،	جامعتین	را	به	شورای	فقها	تبدیل	کرد.	دوم،	موتلفه	را	به	بعنوان	علمدار	اصولگرایی	
در	کشور	حذف	کرد.وی	درباره	فرایند	تطبیق	تشکل	های	سیاسی	با	قانون	جدید	احزاب،	
گفت:	احزاب	به	عنوان	تشکل	مردمی	میان	مردم	و	دولت	ارتباط	برقرار	می	کنند	تا	با	
پاسداری	از	حقوق	مردم	از	انحرافات	در	قدرت	جلوگیری	کنند	و	در	این	فرایند	کلیت	
ساختار	سیاسی	و	اجتماعی	حفظ	شود.	این	فعال	سیاسی	اصولگرا	با	اشاره	به	تعطیلی	
خانه	احزاب	در	دولت	دهم،	یادآور	شد:	این	اتفاق	به	تشکل	های	سیاسی	آسیب	زد	اما	با	
برآمدن	دولت	یازدهم	و	دوازدهم	این	سازمان	دوباره	احیا	شد	و	احزاب	به	شکل	آزمون	و	
خطا	و	با	بدست	آوردن	جایگاه	مردمی	و	دوری	از	دولت،	معایب	خود	را	برطرف	کردند.
این	فعال	اصولگرا	درباره	»مرجان	شیخ	الاسلامی«	متهم	ردیف	ششم	پرونده	پتروشیمی	
گفت:	مبانی	نفوذ	به	قدری	پیچیده	است	که	در	آینده	شاهد	افشای	چهره	های	نفوذی	در	
ساختار	خواهیم	بود.	جریان	سلطه	سه	راهبرد	اساسی	دکترین	مهار،	جنگ	رسانه	ای	و	
ایجاد	نافرمانی	مدنی	دارد	و	رکن	اصلی	نافرمانی	عمومی،	نفوذی	های	بیگانه	درون	ساختار	
سیاسی	و	اقتصادی	کشور	هستند.برای	اداره	هر	نظام	سیاسی	3	رکن	فرهنگ،	امنیت	و	
اقتصاد	وجود	دارد	و	اقتصاد	ضلع	نگه	دارنده	این	دو	رکن	محسوب	می	شود.	دشمن	در	پی	
فروپاشیدن	این	مثلث	طلایی	است	و	در	وهله	نخست	رکن	اقتصادی	را	هدف	گرفته	است.

رییس سازمان مدیریت بحران کشور: 

مفقودی افراد دراستان های 
سیل زده گزارش نشده است 

رییس	سازمان	مدیریت	بحران	کشور	گفت:	تاکنون	هیچ	گونه	مورد	مفقودی	افراد	در	
استان	های	سیل	زده	نداشته	ایم	و	71	نفر	در	حوادث	سیلاب	جان	خود	را	از	دست	دادند.	
اسماعیل	نجار	-	در	پاسخ	به	پرسشی	مبنی	بر	اینکه	آیا	در	حادثه	سیلاب	در	استان	های	
مختلف	گزارشی	از	افراد	مفقود	شده	اعلام	شده	است،	اظهار	داشت:	تاکنون	هیچ	گونه	
مفقودی	نداشته	ایم.وی	افزود:	معمولا	فردی	که	مفقود	می	شود،	خانواده	آن	مشخصات	
لازم	را	اعلام	می	کند	و	از	طرف	نیروی	انتظامی	این	مشخصات	تکمیل	و	به	مدیریت	بحران	
اعلام	می	شود	که	تاکنون	هیچ	گزارشی	در	مورد	مفقودی	اعلام	نشده	است،	چرا	که	به	هر	
حال	اقوام	و	فامیل	دنبال	سلامتی	یکدیگر	هستند.رییس	سازمان	مدیریت	بحران	کشور	
بیان	کرد:	ما	در	حادثه	سیلاب	در	سراسر	کشور	71	جان	باخته	داشته	ایم	که	۲1	نفر	آن	در	
شیراز	و	6	نفر	نیز	به	دلیل	واژگونی	قایق	در	گمیشان	فوت	شده	اند	ومابقی	افراد	نیز	ارتباط	

مستقیم	با	سیلاب	نداشتند.

رئیس دفتر رئیس جمهور:

 انتخاب سفیر ایران در سازمان ملل 
هیچ ربطی به آمریکا ندارد

رئیس	دفتر	رئیس	جمهور	گفت:	با	توجه	به	این	که	سازمان	ملل	برای	کشور	و	وزارت	امور	
خارجه	بسیار	مهم	است،	قبول	کردیم	که	یک	دیپلمات	پخته	و	مورد	اعتمادمان	که	امتحانش	

را	پس	داده،	به	آنجا	برود	بنابراین	هدف	از	انتخاب	آقای	تخت	روانچی	همین	است.
محمود	واعظی	در	پاسخ	به	تحلیل	هایی	که	»هدف	انتخاب	تخت	روانچی	برای	کرسی	
نمایندگی	ایران	در	سازمان	ملل	را	فتح	بابی	برای	مذاکره	می	دانند	گفت:	خیر	این	طور	
نیست،	زمانی	که	ما	قانون	بازنشستگی	را	اجرا	کردیم،	آقای	خوشرو	بازنشسته	بود	و	باید	
برمی	گشت	و	برگشت.وی	افزود:	نمایندگی	ما	در	سازمان	ملل	همیشه	اهمیت	داشته	و	
این	هیچ	ربطی	به	آمریکا	ندارد.	ما	از	اول	انقلاب	همیشه	به	دنبال	این	بودیم،	سفیری	را	که	
برای	حضور	در	سازمان	ملل	انتخاب	می	کنیم	مورد	اعتماد	و	دارای	تجربه	و	پختگی	باشد.	
آقای	دکتر	ظریف	از	همان	ابتدا	دنبال	چنین	افرادی	بود.رئیس	دفتر	رئیس	جمهور	یادآور	
شد:	کسی	که	می	خواهد	به	عنوان	نماینده	ایران	انتخاب	شود،	باید	یکسری	شاخصه	هایی	
داشته	باشد؛	رسیدن	به	آقای	تخت	روانچی	در	عمل	برای	ما	بسیار	سخت	بود	چون	یکی	
از	همکاران	بسیار	خوب	ما	در	ریاست	جمهوری	هست	و	از	زمانی	هم	که	در	نهاد	ریاست	
جمهوری	مسئولیت	گرفت	توانست	به	خوبی	این	کار	را	انجام	دهد.واعظی	تأکید	کرد:	
}رفتن	آقای	تخت	روانچی	از	نهادریاست	جمهوری{	برای	ما	خیلی	سخت	بود	اما	با	توجه	
به	این	که	سازمان	ملل	برای	کشور	و	وزارت	امور	خارجه	بسیار	مهم	است،	قبول	کردیم	که	
یک	دیپلمات	پخته	و	مورد	اعتمادمان	که	امتحانش	را	پس	داده،	به	آنجا	برود	بنابراین	هدف	

از	انتخاب	ایشان	همین	است.

وزیر ارشاد احمدی نژاد:

 مجلس در انتخابات 98 متحول می شود
یک	فعال	سیاسی	اصولگرا	می	گوید	هرچند	ممکن	است	عده	ای	به	دلیل	مشکلات	
معیشتی	در	انتخابات	شرکت	نکنند،	اما	این	موضوع	تأثیر	چندانی	ندارد	و	انتخابات	همیشه	

پرشور	است.
سیدمحمد	حسینی،	دبیرکل	کانون	دانشگاهیان	اسلامی	و	فعال	سیاسی	اصولگرا	در	
نقد	عملکرد	مجلس	دهم	می	گوید	مجلس	فعلی،	ضعف	نظارت	داشته	و	این	موضوعات	
می	توانند	عامل	تحول	در	مجلس	9۸	باشد.این	فعال	سیاسی	اصولگرا	همچنین	درباره	
پیش	بینی	انتخابات	آینده	تصریح	می	کند:	انتخابات	همیشه	پرشور	است،	زیرا	مردم	صرفاً	
به	موضوعات	سیاسی	توجه	نمی	کنند.او	ادامه	می	دهد	که	در	هر	شهرستان	و	حوزه	
انتخابیه،	مسائلی	مطرح	است	و	مردم	به	همین	دلایل	در	انتخابات	ها	حضور	پیدا	می	کنند.	

همان	طور	که	از	ابتدای	انقلاب	تا	به	امروز،	بارها	انتخابات	های	جدی	اتفاق	افتاده		است.
دبیرکل	کانون	دانشگاهیان	اسلامی	معتقد	است	که	در	بعضی	از	مناطق	کشور	مسائل	
قومی	و	مذهبی	وجود	دارد	و	همین	مسائل	مردم	را	به	پای	صندوق	های	رأی	می	کشاند.	
ممکن	است	موضوعات	سیاسی	در	حضور	مردم	مؤثر	باشد	و	عده	ای	به	دلیل	مشکلات	
معیشتی	در	انتخابات	شرکت	نکنند،	اما	تأثیر	چندانی	نخواهد	داشت.حسینی	همچنین	
انتقادها	به	جریان	های	سیاسی	کشور	را	مقطعی	می	داند	و	اضافه	می	کند:	مردم	همیشه	
نشان	دادند	در	موارد	حساس	وارد	صحنه	می	شوند.	مانند	۲۲	بهمن	سال	جاری	که	شاهد	

حضور	گسترده	مردم	و	استقبال	آن	ها	از	چهلمین	سالگرد	انقلاب	اسلامی	بودیم.ا
و	همچنین	معتقد	است	اگر	مسئولان	مشکلات	معیشتی	مردم	را	با	کار	بیشتر،	حل	
کنند	حضور	مردم	در	انتخابات	بیشتر	می	شود.	اصولگرایان	نیز	برنامه	هایی	برای	انتخابات	

آینده	دارند	و	در	سال	جاری	به	سازماندهی	و	تشکیلات	خود	در	این	باره	می	پردازند.

مصطفی کواکبیان:

اکنون زمان یقه گیری از دولت نیست
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	با	اشاره	به	برخی	انتقادها	به	دولت	درباره	رسیدگی	به	
سیل	زدگان	تاکید	کرد:	الان	زمان	خوبی	برای	یقه	گیری	از	دولت	نیست،	بگذاریم	سیل	

زدگان	لرستان،	خوزستان	و	گلستان	به	حداقل	آرامش	برسند.
»مصطفی	کواکبیان«	گفت:	ما	در	مجلس	وزرای	ذیربط	را	دعوت	کردیم	تا	به	نمایندگان	
گزارش	دهند	و	پاسخگو	باشند.	من	معتقد	هستم	که	ما	میان	امدادرسانی	هستیم	فعلا	
زمان	خوبی	برای	یقه	گیری	از	دولت	نیست	بگذاریم	سیل	زدگان	به	حداقل	آرامش	برسند.
نماینده	مردم	تهران	در	مجلس	شورای	اسلامی	افزود:	ما	در	مجلس	مقصران	سیل	
و	کسانی	را	که	می	توانستند	به	مردم	خدمت	بهتر	کنند	و	نکردند	را	مورد	مواخذه	قرار	
خواهیم	داد	و	هر	جا	سهل	انگاری	شده	است	پیگیری	خواهد	شد.	اما	این	اتفاقات	بعد	از	
آرامش	نسبی	انجام	می	شود.	وی	اظهار	داشت:	بعضی	ها	در	سیلاب	عکس	سلفی	می	
گیرند،	برای	خود	یادگاری	درست	می	کنند	و	به	نحوی	از	دولت	مچ	گیری	می	کنند	که	
چنین	کارهایی	در	زمان	سیل	درست	به	نظر	نمی	رسد.دبیرکل	حزب	مردم	سالاری	درباره	
قرار	دادن	نام	سپاه	پاسداران	ایران	در	فهرست	تروریستی	آمریکا	هم	گفت:	قرار	دادن	نام	
سپاه	پاسداران	در	لیست	تروریستی	مانور	تبلیغاتی	آمریکا	بود	و	من	معتقدم	پیام	خوبی	از	
طرف	ملت	ایران	ارسال	شد	که	ما	همه	پشتیبان	سپاه	هستیم.کواکبیان	تصریح	کرد:	البته	
این	به	مفهوم	اعلام	جنگ	با	آمریکا	نیست.	مطمئناً	از	هرگونه	تنش	پرهیز	می	کنیم	اما	آنها	

بدانند	که	اگر	کوچکترین	خطایی	کنند	با	ملت	متحد	و	منسجم	مواجه	هستند.	

گرامی مقدم :

اقدام ترامپ موجب افزایش همبستگی ملی شد
سخنگوی	حزب	اعتماد	ملی	گفت:	اقدام	ترامپ	در	قرار	دادن	نام	ترامپ	در	لیست	
گروه	های	تروریستی	موجب	افزایش	همبستگی	ملی	شد	و	حاکمیت	هم	باید	نهایت	

استفاده	را	از	این	یکپارچگی	ملی	داشته	باشد.
اسماعیل	گرامی		مقدم	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	با	اشاره	به	اینکه	تصور	آمریکا	پس	از	خروج	
از	برجام	این	بود	که	ایران	به	میز	مذاکره	باز	می	گردد	و	آنها	می	توانند	امتیازات	بیشتری	از	
ایران	بگیرند،	اظهار	کرد:	اما	گذشت	زمان	نشان	داد	که	ایران	پس	از	بدعهدی	آمریکا	به	هیچ	
وجه	حاضر	نیست	که	به	مذاکره	بازگردد؛	بنابراین	دولت	ترامپ	برای	اینکه	به	وعده	های	
انتخاباتی	خود	عمل	کرده	و	در	انتخابات	بعدی	هم	نسبت	به	دموکرات	ها	دست	بالاتر	را	
داشته	باشد،	به	دنبال	ایجاد	فشار	سیاسی	و	اقتصادی	بر	ایران	برآمد.وی	ادامه	داد:	آمریکا	به	
دنبال	این	است	که	ایران	را	وادار	کند	تا	به	میز	مذاکره	بازگردد،	اما	ایران	در	برابر	فشارهای	
اقتصادی	و	سیاسی	آمریکا	مقاومت	کرده	است؛	هر	چند	این	فشارها	مشکلات	اقتصادی	از	
جمله	کاهش	ارزش	پول	ملی	را	ایجاد	کرد.	به	هر	حال	اقدام	ترامپ	مورد	استقبال	جامعه	
جهانی	قرار	نگرفت	و	سکوت	اتحادیه	اروپا	نشان	دهنده	انزوای	سیاسی	این	کشور	است.این	
فعال	سیاسی	اصلاح	طلب	با	بیان	اینکه	قرار	گرفتن	سپاه	در	لیست	گروه	های	تروریستی	
موجب	افزایش	همبستگی	ملی	در	کشور	شد،	خاطرنشان	کرد:	اقدام	ترامپ	موجب	شد	
که	تا	حدود	زیادی	بین	جریان	های	سیاسی	مختلف	کشور،	اتحاد	بوجود	آید.	این	اتحاد	و	
همبستگی	داخلی	به	حل	و	فصل	بسیاری	از	مسائل	در	داخل	کشور	کمک	کرده	و	موجب	
افزایش	اعتماد	عمومی	به	حاکمیت	می	شود.	حاکمیت	هم	باید	نهایت	استفاده	را	از	این	
یکپارچگی	ملی	داشته	باشد.گرامی	مقدم	در	پایان	با	اشاره	به	اینکه	قدم	های	بعدی	را	باید	
حاکمیت	بردارد،	گفت:	باز	شدن	فضای	سیاسی	کشور،	رفع	حصر	و	آزاد	شدن	زندانیان	
سیاسی	و	اصلاح	قانون	انتخابات	موجب	افزایش	اعتماد	عمومی	می	شود	و	با	افزایش	اعتماد	

عمومی،	زمینه	برای	حل	مشکلات	و	توسعه	کشور	فراهم	می	شود.

محمدعلی پور مختار  :

فراکسیون »مقابله با تحریم ها« 
در مجلس تشکیل می شود

	عضو	کمیسیون	حقوقی	و	قضایی	مجلس	از	تهیه	طرحی	برای	تشکیل	فراکسیون	
مقابله	با	تحریم	ها	در	مجلس	شورای	اسلامی	خبر	داد.

محمدعلی	پور	مختار	درباره	اقدامات	مجلس	برای	مقابله	با	تحریم	ها،	اظهار	داشت:	
مجلس	شورای	اسلامی	قطعاً	در	این	عرصه	نقش	بسیار	مهمی	دارد	و	باید	قانونگذاری	کرده	
و	دولت	و	قوه	قضائیه	را	مکلف	کند	تا	اقدامات	متقابلی	علیه	کشورهایی	که	ایران	را	مورد	

تحریم	قرار	می	دهند،	انجام	دهند.
وی	ادامه	داد:	همچنین	لازم	است	اقداماتی	برای	دور	زدن	تحریم	ها	در	دستور	کار	قرار	

گیرد	که	برای	محقق	شدن	این	مسئله	هم	مجلس	باید	مجوزهایی	را	صادر	کند.
عضو	کمیسیون	حقوقی	و	قضائی	مجلس	با	اشاره	به	اینکه	متأسفانه	چندی	پیش	
مجلس	با	تشکیل	کمیسیون	ویژه	مقابله	با	تحریم	ها	مخالفت	کرد،	متذکر	شد:	بر	این	
اساس	ما	به	دنبال	تشکیل	فراکسیون	مقابله	با	تحریم	ها	در	مجلس	هستیم	چرا	که	
معتقدیم	تحریم	ها	همه	جانبه	است	و	نمی	توان	آن	را	صرفاً	در	یک	کمیسیون	خاص	مورد	

بررسی	قرار	داد.
پور	مختار	با	اشاره	به	اینکه	ذیل	فراکسیون	مقابله	با	تحریم	ها	حدود	1۸	مأموریت	
تعریف	شده	است،	افزود:	یکی	از	مهمترین	مأموریت	های	عنوان	شده	در	این	طرح	آن	است	
که	میان	کشورمان	با	دیگر	کشورهای	تحریم	شده	از	سوی	آمریکا	که	حدود	۲5	کشور	
هستند،	ارتباطات	ویژه	ای	برقرار	شود	تا	از	طریق	تقویت	این	ارتباطات،	یک	قطب	بزرگ	
اقتصادی	و	سیاسی	علیه	آمریکا	و	کشورهای	همراهش	تشکیل	شود	و	همه	این	کشورها	

از	تحریم	ها	عبور	کنند.
وی	خاطرنشان	کرد:	طرح	تشکیل	کمیسیون	ویژه	مقابله	با	تحریم	ها	فعلًا	۲0	امضا	
دارد	که	باید	به	50	امضا	برسد	تا	آن	را	جهت	بررسی	در	صحن	علنی	به	هیئت	رئیسه	

مجلس	ارائه	دهیم.

رئیس	جمهوری	روز	شنبه	در	دیدار	
وزیر	ورزش	و	جوانان	بر	حضور	مقتدرانه	
ایران	در	بازی	های	المپیک	و	پارالمپیک	
۲0۲0	توکیو	و	حمایت	از	ورزش	زنان	و	

تیم	ملی	فوتبال	تاکید	کرد.
»مسعود	سلطانی	فر«	در	دیدار	یک	
حسن	 الاسلام	 »حجت	 با	 خود	 ساعته	
روحانی«	از	عملکرد	این	وزارتخانه	در	سال	
97	از	جمله	موفقیت	تیم	ملی	فوتبال	
در	جام	جهانی،	درخشش	کاروان	های	
پاراآسیایی	 و	 آسیایی	 بازیهای	 در	 ایران	
۲01۸	،	المپیک	جوانان	آرژانتین،	حضور	
باشگاههای	ایران	در	لیگ	قهرمانان	آسیا،	
صعود	بسکتبال	به	جام	جهانی	و	مقام	
های	قهرمانی	جهان	و	آسیایی	در	رشته	
های	کشتی،	ووشو،	وزنه	برداری،	کاراته،	
شطرنج،	تکواندو،	جودو	و	دو	و	میدانی	
کشور	 ورزش	 برنامه	 از	 و	 گفت	 سخن	
برای	کسب	سهمیه	و	حضور	مقتدرانه	
ایران	در	بازیهای	المپیک	و	پارالمپیک	و	
توسعه	زیرساختها	و	تکمیل	اماکن	ورزشی	

گزارش	ارایه	کرد.
قدردانی	 با	 هم	 جمهوری	 رئیس	
و	 جوانان	 و	 ورزش	 وزارت	 مجموعه	 از	
دستگاه	های	مرتبط	گفت:	انتظارم	حضور	
مقتدرانه	کاروان	ایران	در	بازهای	المپیک	

و	پارالمپیک	است	و	افتخارات	ورزشکاران	
و	قهرمانان	شادی	ملی	را	به	همراه	دارد.

روحانی	از	توجه	و	رشد	ورزش	زنان	در	
مسابقات	اخیر	ابراز	خرسندی	کرد	و	افزود:	
توسعه	ورزش	همگانی	و	حمایت	از	ورزش	
زنان	از	برنامه	های	مهم	دولت	تدبیر	وامید	
است	و	تاکید	من	تداوم	و	تقویت	این	مسیر	

برای	این	۲	بخش	است.	
امید	موفقیت	 رئیس	دولت	تدبیر	و	
های	همه	قهرمانان	را	موجب	شادکامی	
و	اعتلای	نام	ایران	عزیز	در	نزد	جهانیان	
مانند	 های	 رشته	 گفت:	 و	 کرد	 عنوان	
کشتی،	وزنه	برداری	و	تکواندو	و	کاراته	در	

المپیک	۲0۲0	توکیو	رسالت	مهمی	در	
پیش	دارند	که	انتظار	مدال	های	خوش	

رنگ	را	از	آنها	داریم.	
* باید خیال مردم از بابت تیم ملی 

فوتبال راحت باشد 
و	 فوتبال	 های	 موفقیت	 به	 روحانی	
تیم	های	باشگاه	های	ایران	را	در	عرصه	
رقابتهای	جهانی	و	آسیایی	گریزی	زد	و	
تاکید	کرد:	باید	خیال	مردم	از	بابت	تیم	
ملی	فوتبال	و	آینده	آن	باید	راحت	باشد	
و	توقع	دارم	تیم	امید	ایران	بعد	ازسالها	
به	المپیک	آینده	راه	یابد	و	پیروزی	های	
اخیر	تیم	های	باشگاهی	هم	موجب	شادی	

حداقل	نیمی	از	مردم	شد.
رییس	دولت	تدبیر	و	امید	بر	حفظ	
حدود	شرعی	و	فرهنگی	توسط	قهرمانان	
ملی	تاکید	کرد	و	گفت:	حضور	قدرتمندانه	
و	با	عزت	در	مسابقات	بین	المللی	برای	
ارتقا	غرور	وحدت	ملی	بسیار	مهم	است	
و	وزارت	ورزش	و	جوانان	و	کمیته	ملی	
المپیک	در	این	زمینه	تمام	توان	حمایتی	

خود	را	بکار	بگیرند.	
روحانی	به	نقش	جوانان	در	امداد	سیل	
اخیر	اشاره	کرد	و	با	قدردانی	از	اقدامات	
وزارت	ورزش	و	جوانان	در	کمک	به	مردم	
سیل	زده	اخیر	کشور	اظهارداشت:	روحیه	
جهادی	و	کمک	در	نزد	جوانان	و	سازمان	
های	مردم	نهاد	بسیار	ارزشمند	بود	و	باید	
این	حضور	تقویت	شود.	همچنین	موضوع	
در	 حضورشان	 و	 آفرینی	 مهارت	 مهم	
مناطق	محروم	و	روستایی	و	مرزی	مد	نظر	
مدیران	این	بخش	قرار	گیرد.وزارت	ورزش	
و	جوانان	همزمان	در	راستای	حمایت	از	
مردم	سیل	زده	استانهای	مختلف	کشور	
بیش	از	یکهزار	و	100	سالن	ورزشی	را	در	
اختیار	ستاد	بحران	استانها	قرار	داد	و	علاوه	
برآن	44	محموله	حامل	پوشاک،	البسه،	
لوازم	بهداشتی	و	خوراکی	به	این	مناطق	

ارسال	کرد.

معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	از	حضور	وزرای	مرتبط	با	سیل	در	روز	یکشنبه	در	
مجلس	شورای	اسلامی	خبر	داد.

حسینعلی	امیری	درباره	اینکه	عده	ای	از	نمایندگان		مطرح	می	کنند	عملکرد	دولت	در	
برخورد	با	حادثه	سیلاب	های	اخیر	ضعیف	بوده	است	و	رئیس	جمهور	باید	استعفا	دهد	و	یا	
مجلس	باید	او	را	استیضاح	کند،	گفت:	خیر؛	به	هیچ	عنوان	چنین	چیزی	مطرح	نیست.	

معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	با	تاکید	بر	اینکه	اعضای	دولت	و	آقای	رئیس	جمهور	کاملا	
پای	کار	هستند،	اظهار	داشت:		همان	طور	که	مشاهده	کردید	رئیس	جمهور	به	استان	های	
مختلف	درگیر	سیل	سفر	کردند	و	با	مردم	سخن	گفتند،	همچنین	جلسات	متعددی	را	در	

تهران	و	سایر	شهرها	در	خصوص	پیگیری	وضعیت	سیل	زدگان	داشتند.
وی	ادامه	داد:	آقای	جهانگیری	معاون	اول	رئیس	جمهور	هم	عملکردی	مشابه	داشتند.	
وزرایی	که	مسئله	سیل	مربوط	به	آنان	می	شود،	به	همراه	استانداران	کاملا	در	میدان	
حضور	داشته	و	دارند.امیری	در	خصوص	عملکرد	دیگر	اعضای	دولت	و	مسئولان	در	قبال	
سیلاب	های	اخیر	کشور	بیان	کرد:	اعضای	دولت	در	این	مدت	در	استان	های	مختلف	
حاضر	و	مسئله	سیل	را	پیگیری	کردند.	همانطور	که	بارها	مسئولان	اعلام	کردند؛	دولت	در	
کنار	مردم	خواهد	بود	و	برای	رفع	مشکلات	سیل	زدگان	اقدام	و	خسارت	آنان	را	به	عناوین	

مختلف	جبران	خواهد	کرد.
وی	خاطرنشان	کرد:	تمامی	اعضای	دولت،		مسئولان	و	نیروهای	مسلح	در	کنار	مردم	

هستند	و	در	تلاش	اند	تا		آثار	سیل	و	خسارت	های	وارده	هرچه	زودتر	جبران	شود.
معاون	پارلمانی	رئیس	جمهور	در	پاسخ	به	سوالی	مبنی	بر	اینکه	برخی	از	نمایندگان	

در	جلسه	هفته	گذشته	مجلس	اعلام	کردند	که	وزرا	دلیل	عدم	حضور	خود	در	صحن	
مجلس	را	حضور	در	مناطق	سیل	زده	اعلام	کردند	درصورتی	که	چنین	نیست	و	آنان	در	
محل	حادثه	نیستند،		آیا	چنین	موضوعی	صحت	دارد	یا	خیر،		بیان	کرد:	روز	یکشنبه	هفته	
گذشته	مجلس	از	تعدادی	از	وزرای	مرتبط	با	سیل	دعوت	کرده	بود	تا	در	جلسه	حضور	
پیدا	کنند	و	قرار	بود	آقایان	در	جلسه	حاضر	شوند.	اما		شرایطی	شب	قبل	از	این	برنامه	در	

چند	استان	از	جمله	خوزستان	پیش	آمد	و	ما	بارندگی	های	شدیدی	را	مشاهده	کردیم.
وی	ادامه	داد:	شرایط	خاصی	به	وجود	آمد	و	ما	برای	رسیدگی	به	این	مشکلات	نیاز	
به	تصمیم	جمعی	داشتیم؛	بنابراین	باتوجه	به	اینکه	مسائل	مربوط	به	سیل	باید	لحظه	ای	
و	مستمر	پیگیری	می	شد	تا	آثار	کمتری	از	خود	برجای	بگذارد،	بنده	به	عنوان	معاون	
پارلمانی	دولت	با	هیأت	رئیسه	مجلس	شورای	اسلامی	صحبت	و	اعلام	کردم	باتوجه	به	
شرایط	فوق	حضور	آقایان	در	مجلس	می	تواند	به	کار	آسیب	بزند،	بنابراین	از	آقایان	هیات	

رئیسه	خواستم	حضور	وزرا	را	به	وقت	دیگری	موکول	کنند.
امیری	ادامه	داد:	بر	همین	اساس	نامه	ای	به	هیات	رئیسه	نوشتم	و	شرایط	موجود	
را	در	آن	بیان	کردم	و	با	موافقت	مجلس	شورای	اسلامی	حضور	آقایان	به	روز	یکشنبه	

موکول	شد.
وی	ادامه	داد:	آقای	حاجی	دلیگانی	در	روز	بعد	از	این	ماجرا	تذکری	را	در	خصوص	عدم	
حضور	وزرا	در	مناطق	سیل	زده	و	مجلس	دادند،		توضیحات	لازم	و	نامه	را	نشان	ایشان	
دادم،		سپس	نزد	آقای	لاریجانی	رفتیم	و	با	وی	هم	گفت	وگویی	داشتیم،	نماینده	مردم	

شاهین	شهر	هم	توضیحات	را	پذیرفت	و	قول	داد	تذکرش	را	اصلاح	کند.

روحانی درر دیدار وزیر ورزش تاکید کرد

حضور مقتدرانه ایران در بازی های المپیک

معاون پارلمانی رئیس جمهور :

استیضاح رئیس جمهور به هیچ عنوان مطرح نیست

اخبــار سرمـقاله

یادداشت

خبــر

معاون	حقوقی	رئیس	جمهور	درخصوص	تصویب	»پالرمو«	و	»CFT«	در	مجمع	
تشخیص	مصلحت	نظام	عنوان	کرد:	به	تصویب	این	لوایح	در	مجمع	تشخیص	خوشبین	

هستم	.
لعیا	جنیدی	درباره	سرنوشت	»پالرمو	و	CFT«		در	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
و	اینکه	گفته	می	شود	بر	اساس	شنیده	ها	مجمع	به	این	لوایح	رأی	نخواهد	داد،	بیان	
کرد:		امیدمان	را	همیشه	حفظ	کرده	ایم	زیرا	معتقدیم	از	لحاظ	کارشناسی	و	مصلحت	
کار	درستی	صورت	گرفته	است.معاونت	حقوقی	رئیس	جمهور	تاکید	کرد:	از	لحاظ	
کارشناسی	الحاق	ما	به	این	معاهدات	مشکلی	برای	کشور	ایجاد	نخواهد	کرد	و	مزایای	
زیادی	هم	خواهد	داشت.وی	خاطرنشان	کرد:	ممکن	است	یک	دغدغه	هایی	وجود	

داشته	باشد	که	در	پاسخ	گفته	ایم	این	دغدغه	ها	قابل	اداره	و	مدیریت	است.
جنیدی	با	تاکید	بر	اینکه	ما	پیگیر	این	موضوع	هستیم	و	من	نسبت	به	تصویب	
این	لوایح	تا	حدودی	خوشبین	هستم،	بیان	کرد:	در	فرصت	های	بعدی	ما	دیدگاه	ها،	
نقطه	نظرات،	مواضع	و	نظرات	کارشناسی	و	مصالحی	که	پشت	آن	می	بینیم	را	بازگو	

خواهیم	کرد.
وی	ادامه	داد:	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	مرجع	تشخیص	مصلحت	کشور	
است،	بنابراین	مصالح	را	دوباره	تبیین	می	کنیم	و	بر	اساس	آن	توقع	همکاری	از	مجمع	با	

درنظر	گرفتن	دیدگاه	کارشناسی،	مدیریتی	و	مصلحتی	دولت	را	داریم.
معاونت	حقوقی	رئیس	جمهور	در	پاسخ	به	سوالی	مبنی	بر	اینکه	عده	ای	پشت	
تریبون	های	عمومی	نسبت	به	تصویب	لوایح	چهارگانه	موضع	گیری	می	کنند	و	مطالبی	
را	بیان	می	کنند	که	خلاف	واقعیت	است،		از	نظر	شما	چرا	این	افراد	دست	به	چنین	
کارهای	می	زنند،	بیان	کرد:	بعضی	ها	نظر	مخالف	کارشناسی	دارند	که	در	این	حد	

ایرادی	ندارد.
وی	تاکید	کرد:	انصافا	سیاسی	کردن	موضوع	و	استفاده	از	تریبون	های	سیاسی	برای	

این	منظور	درست	نیست.
جنیدی	خاطرنشان	کرد:	هنگامی	که	کار	به	اینجا	کشیده	می	شود،	در	واقع	مثل	
این	است	که	گفته	باشیم	بحث	های	کارشناسی،		دقت	های	مدیریتی	و	هر	موضوع	فنی	
که	می	تواند	آثار	مهمی	بر	مصالح	جامعه	داشته	باشد،	در	هیاهیوی	سیاسی	گم	کنیم	

که	این	اصلا	درست	نیست.
وی	درباره	اینکه	آیا	یک	تیم	کارشناسی	منسجم	و	قوی	در	بررسی	این	لوایح	حضور	
دارند،		بیان	کرد:	بله،		از	دولت	این	طور	است،		مخالفان	هم	دیدگاه	هایی	برای	خودشان	
دارند	که	هیچ	ایرادی	ندارد	اما	با	سیاسی	کردن	موضوع	و	کشاندن	آن	به	تربیون	های	

عمومی	موافق	نیستیم.

معاون حقوقی رییس جمهور:

نسبت به تصویب »پالرمو« و »CFT« خوش بینم

رئیس	کمیسیون	فرهنگی	مجلس	شورای	اسلامی	
با	بیان	این	اعتقاد	که	»صدا	و	سیما	به	یک	سازمان	
عریض	و	طویل	مجمع	الجزایری	تبدیل	شده	که	مردم،	
مسئولان	و	کارکنان	این	سازمان	از	آن	راضی	نیستند«	
ابراز	امیدواری	کرد	که	مشکلات	این	سازمان	با	تصویب	

طرح	جدید	اداره	صدا	و	سیما	حل	شود.
حجت	الاسلام	احمد	مازنی	در	گفت	وگو	با	ایسنا،	
در	ارزیابی	خود	از	عملکرد	صداوسیما	گفت:	من	فکر	
می	کنم	آنچه	در	بازنگری	قانون	اساسی	برای	صدا	و	سیما	
پیش	بینی	شده	در	طول	۲9	سال	گذشته	اراده	ای	بر	
اجرای	آن	نبوده	است.	در	اصل	175	قانون	اساسی	سه	
محور	مهم	وجود	دارد؛	یکی	انتصاب	رئیس	توسط	مقام	
رهبری	که	هر	چند	سال	انجام	می	شود،	دیگری	نظارت	
بر	صدا	و	سیما	توسط	هیأت	نظارت	منتخب	سه	قوه	
و	محور	سوم	نیز	این	است	که	اداره،	نظارت	و	خط	و	
مشی	صدا	و	سیما	را	قانون	معین	می	کند	اما	در	۲9	

سال	گذشته	این	کار	انجام	نشده	یعنی	صدا	و	سیما	۲9	
سال	در	اداره،	نظارت	و	خط	مشی	بدون	داشتن	قانون	

اداره	شده	است.
تلقی	می	شد	 که	 مثبتی	 نقاط	 از	 یکی	 افزود:	 وی	
این	بود	که	چون	رئیس	صدا	و	سیما	را	رهبری	تعیین	
می	کند	پس	صدا	و	سیما	زیر	نظر	رهبری	است	و	اعتماد	
عمومی	ایجاد	می	شد	که	رهبری	بر	این	نهاد	اشراف	دارد.	
این	در	حالی	است	که	ایشان		فقط	رئیس	آن	را	تعیین	

می	کنند.	پس	چه	کسی	بر	این	سازمان	اشراف	دارد؟
رئیس	کمیسیون	فرهنگی	مجلس	ادامه	داد:	در	بحث	
نظارت	هم	ما	با	نمایندگان	مجلس	که	ناظر	صدا	و	سیما	
هستند	گفت	وگوهایی	داشتیم.	آنها	گفتند	ما	اختیاری	
نداریم	و	هیأت	نظارت	عملًا	حالت	استطلاعی	دارد	و	نه	
استصوابی	و	حالت	تشریفاتی	دارد	نه	مؤثر،	در	حالیکه	
تفسیر	شورای	نگهبان	از	نظارت	بر	انتخابات،	نظارت	
استصوابی	است	اما	شنیده	ام	نظارت	سه	قوه	بر	صدا	و	

سیما	را	استطلاعی	می	داند	که	اگر	چنین	باشد	خیلی	
این	 یادآور	شد:	مجموع	 به	نظر	نمی	رسد.	وی	 دقیق	
مسائل	باعث	شده	صدا	و	سیما	مانند	مجمع	الجزایری	
اداره	شود	که	معاونتی	از	جایی	دستور	بگیرد	این	کار	
را	بکند	یا	نکند،	در	جای	دیگر	یک	تهیه	کننده	نقش	
محوری	دارد	و	برنامه	دیگری	هم	مجری	محور	است.	در	
واقع	مدیریت	صدا	و	سیما	یک	مدیریت	متمرکز	نیست،	
در	حالیکه	تصور	مسئولین	صدا	و	سیما	این	است	که	این	
مدیریت	متمرکز	است	و	این	تمرکز	نباید	آسیب	ببیند	

اما	عملًا	اینطور	نیست.
مازنی	در	ادامه	ابراز	عقیده	کرد:	در	حال	حاضر	یک	
سازمان	عریض	و	طویل	مجمع	الجزایری	شکل	گرفته	که	
نه	مردم	از	عملکرد	آن	راضی	هستند،	نه	مسئولان	و	
نه	مجموعه	کارکنان	سازمان،	من	فکر	می	کنم	اشکال	
اصلی	این	است	که	نخواستیم	تحولات	جهانی	را	در	

حوزه	رسانه	بپذیریم.

رئیس	قوه	قضاییه	پیشنهاد	داد	که	قضات	دیوان	عالی	
بار،	 با	رویکردی	آسیب	شناسانه،	هر	فصل	یک	 کشور	
نکاتی	را	که	موجب	نقض	آرای	محاکم	می	شود	استخراج	
و	تدوین	کنند	تا	این	نکات	و	مصادیق،	زمینه	ساز	تدوین	
دستورالعمل		های	لازم	برای	جلوگیری	از	تکرار	کاستی	ها	
و	نقایص	در	رسیدگی	های	قضایی	و	نهایتا	موجب	اتقان	

بیشتر	آرای	محاکم	شود.
در	 رئیسی	 سیدابراهیم	 والمسلمین	 حجت	الاسلام	
جلسه	مشورتی	با	قضات	دیوان	عالی	کشور	در	اجرای	
اصل	16۲	قانون	اساسی،	با	تبریک	اعیاد	شعبانیه	و	آرزوی	
توفیق	برای	برخورداری	از	برکات	و	فیوضات	این	ماه	با	
عظمت	گفت:	براساس	آنچه	در	قانون	اساسی	مورد	تصریح	
قرار	گرفته	است،	دیوان	عالی	کشور	عالی			ترین	مرجع	
قضایی	کشور	و	تصمیم	این	دیوان،	نظر	نهایی	و	صائب	
برای	همه	قضات	پس	از	طی	فرایند	قضایی	پرونده		هاست.
وی	با	بیان	اینکه	قضات	دیوان	عالی	کشور	از	نظر	
علم،	تجربه،	ایمان	و	تعهد	در	نقطه	برتر	ایستاده		اند	و	
دیدگاه	هایشان	از	این	علم	و	تعهد	نشأت	می					گیرد،	اظهار	
داشت:	معتقدم	آنچه	به	عنوان	وظیفه	نظارتی	دیوان	عالی	
کشور	در	قانون	اساسی	ذکر	شده	است،	اطلاق	دارد	و	
محدود	به	نظارت	شکلی	دیوان	و	نقض	و	ابرام	آرا	نیست	
بلکه	شامل	نظارت	بر	قبل،	حین	و	بعد	از	رسیدگی		های	

قضایی	می		شود.
رئیس	دستگاه	قضا	با	بیان	اینکه	در	حال	حاضر	پرونده	
معوقه	در	دیوان	عالی	کشور	وجود	ندارد	و	پرونده			ها	غالبا	به	
روز	هستند،	از	تلاش	قضات	دیوان	در	این	زمینه	قدردانی	و	
تصریح	کرد:	بحث	وظیفه	نظارتی	دیوان	عالی	کشور	از	زمان	
مرحوم	آیت		الله	شاهرودی	در	قوه	قضاییه	مطرح	بود	اما	در	

دوره	ریاست	حضرت	آیت			الله	آملی،	شکل	عملیاتی		تری	به	
خود	گرفت.	در	این	دوره	تلاش	داریم	به	نقطه		ای	برسیم	
که	در	راستای	نظارت	دیوان	عالی	کشور	بر	اجرای	صحیح	
قوانین	در	محاکم،	مشکلات	تکراری	که	موجب	نقض	آرا	
می		شود	از	بین	برود	و	با	اصلاح	روش		ها،	شاهد	نقض	احکام	

به	دلیل	ایرادات	مشابه	و	تکراری	نباشیم.
رئیسی	با	بیان	اینکه	استدلال		ها	و	استنباط	های	قضات	
در	هر	مرحله	از	رسیدگی		های	قضایی	باید	در	نهایت	دقت	
و	صحت	باشد،	پیشنهاد	داد:	قضات	دیوان	عالی	کشور،	
هر	فصل	یک	بار،	مجموعه	نظرات	خود	در	خصوص	آرای	
صادره	از	محاکم	را	که	در	جلسات	هیات	عمومی	یا	سایر	
نشست		ها	مطرح	می		شود،	با	رویکردی	آسیب		شناسانه	
استخراج	و	تدوین	کنند	تا	این	نظرات،	زمینه			ساز	تدوین	
دستورالعمل		ها	و	بخشنامه		هایی	برای	جلوگیری	از	تکرار	
نهایتا	 نقایص	در	رسیدگی		های	قضایی	و	 کاستی		ها	و	

موجب	اتقان	بیشتر	آرای	محاکم	شود.
وی	جایگاه	دیوان	عالی	کشور	و	شأن	نظارتی	آن	را	
موجب	توقع	بحق	مردم،	نخبگان	و	اصحاب	دعوی	از	این	
مرجع	مهم	برای	اجرای	قوانین،	موازین	شرعی	و	تحقق	
عدالت	دانست	و	خاطرنشان	کرد:	گرچه	دیوان	عالی	کشور	
امروز	در	نقطه	قابل	تقدیری	ایستاده	است	اما	همچنان	
تا	رسیدن	به	نقطه	مطلوب،	فاصله	وجود	دارد	و	قضات	
محترم	دیوان	عالی	کشور	در	مسیر	نظارت	بر	اجرای	
صحیح	قوانین	در	محاکم	و	صدور	آرای	وحدت	رویه،	باید	
کم	شدن	فاصله	دیوان	با	نقطه	آرمانی	و	تحولی	خود	را	

همواره	مد	نظر	قرار	دهند.
رئیس	قوه	قضاییه،	نقش	قضات	دادسرای	دیوان	عالی	
کشور	و	مجموعه	رأس	و	بدنه	دیوان	را	برای	رسیدن	به	

نقطه	مطلوب	بسیار	مهم	ارزیابی	کرد	و	درخصوص	ریاست	
آینده	دیوان	عالی	کشور	ابراز	داشت:	در	صحبتی	که	با	
کریمی	داشتم،	ایشان	مصمم	به	رفتن	از	دیوان	عالی	کشور	
بودند	و	در	زمان	ریاست	آیت		الله	آملی	هم	درخواست	
خود	را	برای	بازنشستگی	ارائه	کرده	بودند.	ایشان	حقیقتا	
زحمات	بسیاری	را	متحمل	شدند	و	تلاش		های	بسیار	
موثری	در	مقام	ریاست	دیوان	عالی	کشور	داشتند	که	
طول	 در	 عالی	 دیوان	 روسای	 سایر	 همانند	 امیدوارم	
دوره		های	مختلف،	تلاش		های	ماندگار	ایشان	پیگیری	شود	
و	در	هر	جایگاهی	که	فعالیت	می		کنند،	همچنان	منشأ	آثار	

و	برکات	فراوان	باشند.
رئیسی	در	ادامه	و	در	اجرای	اصل	16۲	قانون	اساسی،	
مشورت	با	قضات	دیوان	عالی	کشور	برای	انتخاب	رئیس	
این	مرجع	عالی	قضایی	را	در	دستورکار	قرار	داد	و	ابراز	
این	مشورت	 برای	 تاکنون	روش		های	مختلفی	 داشت:	
وجود	داشته	است	اما	نظر	بنده	این	بود	که	همه	قضات	
دیوان	عالی	در	یک	جلسه،	نظرات	خود	را	به	صورت	
مکتوب	ارائه	کنند	تا	درخصوص	ریاست	دیوان	عالی	کشور	
تصمیم		گیری	شود.	نظراتی	را	نیز	به	صورت	غیررسمی	
را	 مختلفی	 اسامی	 دوستان،	 برخی	 و	 کرده		ام	 دریافت	
پیشنهاد	داده		اند	که	برخی	از	این	گزینه		ها	داخل	دیوان	
عالی	کشور	حضور	دارند،	برخی	خارج	از	دیوان	و	برخی	

هم	اساسا	خارج	از	قوه	قضاییه	هستند.
وی	افزود:	اولویت	بنده	برای	انتصاب	رئیس	دیوان	عالی	
کشور،	این	است	که	گزینه	مورد	نظر	از	داخل	مجموعه	
دیوان	عالی	کشور	باشد	و	افرادی	که	خارج	از	دیوان	در	
قوه	قضاییه	حضور	دارند	یا	خارج	از	دستگاه	قضایی	فعالیت	
می		کنند،	در	اولویت		های	دوم	و	سوم	قرار	خواهند	داشت.

رئیس کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی :

صداوسیما؛ مجمع الجزایری که هیچ کس از آن راضی نیست

رئیس قوه قضاییه:

باید ظرفیت های دیوان عالی کشور احیا شود

نیکنام  ببری

محمد حسین نجاتی



یکشنبه -بیست وپنجم فروردین ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4781
اجتماعی

گزارش از مهناز بیرانوند

لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت حدود یکسال در 
قوه قضائیه معطل مانده است. قوه قضائیه اصلاح کلی یا 
شاید هم تدوین لایحه ای دیگر را مد نظر دارد اما کارشناسان 
حوزه زنان در دولت معتقدند لایحه کامل است. حالا زنان 

ایران منتظر نظر رئیس جدید قوه قضاییه هستند.
از آنجا که در زمان آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس 
سابق قوه قضائیه این لایحه مورد بحث و بررسی قرار گرفت، 
در دوره ریاست حجت الاسلام و المسلمین ابراهیم رئیسی، 
بانوان جامعه انتظار دارند که این لایحه بیشتر مورد توجه 
قرار گیرد تا بخشی از مشکلات حوزه زنان از جمله کاهش 

خشونت علیه زنان را شاهد باشیم. 
با توجه به اینکه بسیاری از کارشناسان حوزه زنان و خانواده 
اعتقاد دارند که وجود چنین لایحه ای برای کاهش میزان 
خشونت و مشکلات بانوان در جامعه بسیار ضروری است، 

نظر چند تن از این مسئولان و کارشناسان را پیگیر شدیم. 
شهیندخت مولاوردی، دبیرکل حزب حقوق بشر زنان می 
گوید: لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت نیازی به 
اصلاح ندارد و معتقدیم که کامل است، این لایحه 52 ماده 
ای که 40 ماده آن حذف شده است، حدود یکسال است که 
دست قوه قضائیه است و تاکنون به این نتیجه رسیده است. 
وی ادامه می دهد: مگر می شود یک لایحه 90 ماده ای 
که 40 ماده آن کم شده است دیگر قابل اصلاح نباشد، 
همین که 40 ماده آن کم شده است یعنی اینکه اصلاحات 

آن انجام شده است. 
مولاوردی معتقد است: تیم های پژوهشی و کارشناس 
روی این موضوع کار کرده اند. در این یکسال اصلاحات آن 
انجام شده است، نمی دانیم موضوع اصلاحات آن چیست. 
تمام این لایحه که درباره مجازات نیست که گفته شده است 

باید اصلاح شود یا اینکه اصلا قابل اصلاح نیست. 
وی اضافه می کند: مشکل فقط جرم انگاری نیست، مگر 
همه لایحه مجازات است. تمام ماده ها که راجع به مجازات 
ها نیست. ما مجموعه تدابیر را در نظر گرفته ایم و به بحث 

قضایی و جرائم آن پرداختیم. 
معاون سابق امور زنان و خانواده ریاست جمهوری معتقد 
قوه  اختیار  در  که لایحه  ماهی  این چند  در  است، چون 
قضائیه بوده است اصلاحات انجام شده است، دیگر چه 
چیزی را می خواهند اصلاح کنند، یا باید کل لایحه را کنار 
بگذارند. این نوع برخورد درست نیست. چون پایه اصلی 
لایحه از دولت دهم بوده است. در دولت یازدهم این لایحه 
فقط به روز شده است.  مولاوردی ادامه می دهد: سه تیم 
پژوهشی برای این موضوع همکاری جدی داشتند که یک 
تیم آنها از قوه قضائیه بوده است. اگر نمی خواستند این 
لایحه را بررسی کنند از اول آن را کنار می گذاشتند و این قدر 
جامعه را امیدوار نمی کردند. تا پس از 11 ماه نظر به اصلاح 

کامل یا تهیه لایحه دیگری بدهند. 
تامین  مولاوردی خاطرنشان می کند: زمانی که لایحه 
امنیت زنان تدوین شد و ایراد اساسی گرفته شد که جرم 
انگارانه است و حبس زدایی کرده است ما به بحث قضایی، 
جرائم و مجازات ها پرداختیم، چون همزمان با این لایحه، 
اصلاح قانون مجازات اسلامی و آیین دادرسی کیفری را در 
قوه قضائیه داشتیم اکنون هم که اصلاح قانون تعزیرات در 

دستور کار دستگاه قضایی است. 
وی تصریح می کند: تلاش کردیم که 10 تا 15 ماده که 
پیشنهاد داده بودیم به قوه قضائیه ارائه دادیم که در قالب 
آنجا  در  بگیریم  نتیجه  تا  شود  دیده  مواد  این  اصلاحیه 
طولانی تر شد. ما می خواستیم در ابتدای دولت یازدهم این 
لایحه به مجلس شورای اسلامی ارائه شود که در نهایت در 
اسفند 95 لایحه به دولت رفت و دوباره به قوه قضائیه برگشت 
و دوباره 10 تا 15 ماده را برگرداندیم و اکنون به این سرنوشت 

دچار شده است. 
دستیار سابق رئیس جمهوری در امور حقوق شهروندی 
اضافه می کند: این باور را داریم که دیوار خانواده به حدی 

بلند است که قانون نمی تواند از آن عبور کند. نمی تواند 
تمام مشکلات و اختلافات را حل کند با این نگاه تدابیر چند 
وجهی را دیدیم. تدابیر حمایتی، آموزشی و بازدارنده در کنار 
تدابیر قانونی باید به موازات هم اتخاذ شود. اکنون دیگر 
زمان این نیست که دولت ها را فاقد مسئولیت بدانیم. دولت 
ها دو مسئولیت دارند یکی خودداری از تشویق به خشونت 
و دیگریممانعت از انجام این اعمال است که از طریق آگاهی 

بخشی و توان افزایی قربانیان انجام می شود. 
مولاوردی ادامه می دهد: به همین منظور به این لایحه 
اکتفا نکردیم و دوره های آموزشی تاب آوری اجتماعی را 
برگزار کردیم تا مردم این مهارت را پیدا کنند تا با آسیب ها 
مواجه نشوند.  وی خاطرنشان می کند: بر مجازات های 
قوه  های  سیاست  طبق  کردیم،  تاکید  حبس  جایگزین 
قضائیه که اکنون آش با جاش دست قوه قضائیه است در 
نزدیک یک سال دستگاه قضا مجموعه نظارت خودشان 
را اعمال و 40 ماده حذف شد طوری وانمود می شود که 
انگار تمام این 90 ماده مجازات بوده است. هنوز به هدف 
خودشان با حذف این 40 ماده نرسیده اند. که می گویند 
اصلاحات اساسی نیاز است.  دبیر حزب حقوق بشر زنان 
می گوید: کجای این لایحه را می خواهند بزنند که عنوان 
لایحه به قوت خودش باقی باشد؟ یا اگر لایحه دیگری یا 
طرح دیگری ارائه شود با چه رویکری خواهد بود اگر هدف 
تامین امنیت زنان نیست و هدف کاهش کنترل خشونت 
علیه زنان نیست اصلا تصویب و تدوین چنین لایحه ای به 

چه دردی خواهد خورد. 
* لایحه کامل است 

اشرف گرامی زادگان، مشاور حقوقی معاونت امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری نیز به شدت با اصلاح لایحه تامین 
امنیت زنان در برابر خشونت مخالف است و می گوید: این 
لایحه هیچ نیازی به اصلاح ندارد و معتقدیم کامل ترین 
لایحه است چون حدود 6 ماه تمام با 18 قاضی برجسته و 

کارشناسان و صاحبنظران روی آن کار شده است. 
وی ادامه می دهد: اینکه گفته می شود میزان مجازات 
های تعیین شده در این لایحه سنگین است، را قبول ندارم، 
پس لابد اگر مردی زنی را کتک بزند یا مورد آزار قرار دهد باید 

آن مرد را نوازش کرد. 
گرامی زادگان با انتقاد از موضوع اصلاح لایحه از سوی 
قوه قضائیه می گوید: به هیچ عنوان با این موضوع که گفته 
می شود لایحه باید اصلاح شود یا لایحه دیگری نوشته شود، 
موافق نیستم چون این لایحه کامل کامل است.  وی تصریح 
می کند: برای این موضوع به معصومه ابتکار معاون امور نان 
و خانواده ریاست جمهوری و مشاور حقوق شهروندی این 
معاونت گلایه کردم که معتقدم این لایحه نیازی به اصلاح 
ندارد. معتقدیم لایحه تامین امنیت زنان علیه خشونت هیچ 
نقصی ندارد و اینکه گفته می شود نیازمند اصلاح است، 
درست نیست.  مشاور حقوقی معاونت امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری می گوید: لایحه تامین امنیت زنان علیه 
خشونت هیچ نقصی ندارد؛ شاید نگاه سیاسی به این لایحه 
شده است یا بینش افرادی که این موضوع را مطرح می 
کنند، به این لایحه با ما متفاوت است زیرا اولین لایحه ای 

است که با این حساسیت نگاشته و تدوین شده است. 
وی اظهار می کند: این موضوع که گفته می شود مجازات 
صحیح  است،  سنگین  لایحه  این  در  شده  تعیین  های 
نیست. در فضای مجازی هم گفته شده است که مجازات 
ها برای مردان در این لایحه افزایش یافته است، اما این گونه 
نیست. گویا جان یک زن ارزشی ندارد و اینکه نباید به مردی 

که زنش را مجازات می کند، بالاتر از »تو« گفت. 
وی اضافه می کند: این لایحه در مدت 6 ماه توسط ١٨ 
قاضی برجسته مورد بررسی قرار گرفته است البته اصل 
لایحه قبل از دولت یازدهم و در دولت دهم مطرح شده بود 
و در این 6 سال دولت یازدهم و دوازدهم با قوه قضاییه برای 
این لایحه در ارتباط بودند. البته معتقدیم مسائل حوزه زنان و 
خانواده در کشور با اطاله دادرسی مواجه است و اراده کافی 

برای حل مشکلات حوزه زنان در کشور وجود ندارد. 

گرامی زادگان ادامه می دهد: در این لایحه به مبحث و 
مطالبی مهمی از خشونت علیه زنان پرداخته شده است 
و در جلسات متعدد با قوه قضاییه این موضوعات مطرح و 
رسیدگی شده است. در این لایحه به تعرض، آزار جنسی، 
سرپرستی،  از  ناشی  سوءاستفاده  جنسی،  کشی  بهره 
تهدید، فریب و اغفال و هزاران مشکل در این زمینه پرداخته 
شده است. تمام مجازات هایی که اکنون قوه قضاییه روی 
آن بحث دارد، برای این گونه آسیب ها و آزار و اذیت علیه زنان 

است و تمام این مسائل در لایحه دیده شده است. 
ریاست  خانواده  و  زنان  امور  معاونت  حقوقی  مشاور 
جمهوری می گوید: تشدید مجازات برای بزهکاران کمتر 
از 18 سال و افرادی که جرم سازمان یافته داشته باشند در 
این لایحه دیده شده است و حتی برای موارد اسیدپاشی دو 
درجه تشدید مجازات لحاظ شده است زیرا زنی که در جریان 
اسیدپاشی باشد، دیگر به زندگی روز اول خود برنمی گردد. 

گرامی زادگان اظهار می کند: معتقدیم اگر کرامت زن 
نباشد تحکیم بنیان خانواده را هم نخواهیم داشت، طولانی 
شدن روند لایحه تامین امنیت زنان علیه خشونت را همه 

شاهد هستیم. 
مشاور امور پارلمانی و حقوقی معاونت امور زنان و خانواده 
گفت: این لایحه با 5٢ ماده لایحه بسیار خوبی است و برای 
اولین بار به این سبک لایحه نوشته شده است و در جلسات 
متعدد، نظر قوه قضاییه را به خود جلب کرده است. اما یکی 
از اهداف مهم معاونت امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
درباره لایحه تامین امنیت زنان علیه خشونت دستیابی به 

قانون با کمترین مشکل و ایراد بوده است. 
* اصلاحات لایحه قابل پذیرش نیست 

پروانه سلحشوری، نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی نیز می گوید: اصلا این اصلاحاتی که از سوی قوه 
قضائیه اعلام شده است قابل پذیرش نیست. چون دستگاه 
قضا موضوع اصلاح لایحه را فقط به خاطر مجازات های 
تعیین شده در این لایحه می داند.  وی نیز معتقد است که 
این لایحه کامل است و باید برای کاهش مشکلات حوزه 
زنان و خانواده زمینه اجرایی پیدا کند. امیدواریم ریاست 
قوه قضائیه نسبت به نهایی شدن تصمیمات لازم درباره 
این لایحه اقدام کند تا بانوان با اجرایی شدن این لایحه، 

مشکلات کمتری را در جامعه شاهد باشند. 
* باید به حقوق زنان توجه ویژه شود

شهناز سجادی، مشاور حقوق شهروندی معاونت امور زنان 
و خانواده ریاست جمهوری می گوید: با توجه به طولانی 
شدن رسیدگی به این لایحه در قوه قضاییه، متوجه می 
شویم که برخورد کارشناسی نبوده است؛ اما تصویب این 
لایحه ضرورت جامعه است و می طلبد قوانینی این چنینی 

برای رفع خشونت های خانگی و اجتماعی داشته باشیم. 
وی خاطرنشان می کند: علیرغم توسعه جامعه جهانی در 
حوزه زنان یک پسرفتی وجود دارد نه تنها در ایران بلکه در 
کل کشورهای دنیا؛ پس لازم است حمایت از زنان را سرلوحه 
کار خودمان قرار دهیم و نگذاریم آسیب ها بیشتر شود باید 
به حقوق زنان توجه کنیم چون منجر به تحکیم خانواده می 
شود.  وی تصریح می کند: این لایحه وقتی به قوه قضاییه 
رفت قضات زیادی روی آن کار کردند، در کل اولین بار است 
که راجع به یک لایحه نظرات کارشناسی وسیع و با سلایق 
مختلف صورت گرفته است. بر اساس ضرورت زمانه و به 
خاطر آسیب هایی که به زنان به عنوان اقشار آسیب پذیر وارد 
می شود، روی این لایحه به خوبی کار شد. وجود همچنین 

لایحه ای در جامعه احساس می شود.
معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
نیز معتقد است: امیدواریم لایحه تامین امنیت زنان دوباره 
به چرخه های طولانی بازنگری برنگردد و چنانچه لازم باشد 
نسبت به اصلاح آن اقدام شود. این معاونت انتظار اصلاح 

این لایحه را دارد. 
وی می گوید: ایراد اصلی به این لایحه به موضوع حبس 
و مجازات مرتبط است که ما اعلام کرده ایم اگر مجازات 
جایگزین حبس مدنظر باشد، اعلام آمادگی می کنیم. در 
یک سال گذشته به صورت تخصصی با معاونت امور زنان و 
خانواده ریاست جمهوری، قضات و صاحبنظران روی این 
موضوع کار شد و انتظار این بود که این لایحه که مورد انتظار 

جامعه زنان و حامی خانواده است تصویب شود. 
در  زنان  امنیت  تامین  لایحه  تصویب  اینکه  درباره  وی 
برابر خشونت یک ضرورت است، تاکید می کند: همه این 
موضوع را قبول دارند و اینکه روی کلیات و ضرورت لایحه 
موجود  قوانین  رسد  می  نظر  به  ندارد  وجود  ای  مناقشه 
بازدارنده نیست پس باید موارد مجازات جایگزین تقویت 
شود.  ابتکار اضافه می کند: قانون جنبه مهم فرهنگی دارد. 
خود این قانون به این نکته اشاره دارد که در نگرش دینی ما 
خشونت علیه زنان رویکرد ما نیست و بحت دیگر این است 
که قانون بازدارندگی داشته باشد دیگر کسی دنبال خطا 
و جرم نمی رود و اگر بداند مجازات می شود دیگر دنبال 
جرم نمی رود.  امیدواریم هرچه سریعتر قوه قضائیه نسبت 
به اعلام نظر نهایی خود به این لایحه اقدام کند تا بانوان 
ایران زمینه شاهد تصویب نهایی این لایحه و اجرایی شدن 

آن باشند.

فرماندار قم تاکید کرد 

لزوم رعایت ضوابط بهداشتی در برگزاری 
مراسم نیمه شعبان

فرماندار قم تاکید کرد: رعایت استانداردها و ضوابط بهداشتی در برگزاری مراسم نیمه 
شعبان، باید در اولویت قرار گیرد، چراکه تنها مشاهده یک مسئله غیر بهداشتی، ذهن زائر 

را مشوش کرده و چه بسا همه فعالیت های مسئولین استانی را زیر سوال می برد.
سید مرتضی حیدری، دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین نیمه شعبان که در سالن 
جلسات مسجد مقدس جمکران برگزارشد، ضمن تبریک به مناسبت اعیاد شعبانیه،  
گفت: هدفی که همه مسئولین استانی در برگزاری مطلوب مراسم نیمه شعبان دنبال 
می کنند، زمینه سازی ظهور حضرت مهدی)عج( است، بنابراین همگی باید با تمامی 
قوا و با سعه ی صدر، تلاش کرده و به زائرین این مکان مقدس، خدمت رسانی کنند. وی 
بیان کرد: یکی از نکات مهمی که در ایام نیمه شعبان، باید به آن توجه داشت، ظرفیت 
این ایام خاص جهت ارائه خدمات فرهنگی، برطرف کردن شبهات اعتقادی و همچنین 
ارائه نکات اخلاقی به جمعیت 3 میلیون نفری است که در میلاد امام زمان)عج( وارد قم 
می شوند. فرماندار قم با توجه به لزوم فعالیت های فرهنگی در ایام نیمه شعبان، گفت: 
دشمنان داخلی و خارجی اسلام و نظام اسلامی، از هر موقعیتی جهت آسیب به اعتقادات 
مسلمانان، استفاده می کنند، همین مسئله سیل اخیری که در کشور رخ داد، دستاویزی 
جهت ضربه زدن به اعتقادات مسلمین شد؛ بنابراین مسجد جمکران در ایام نیمه شعبان 
به دلیل ظرفیت مناسبی که دارد، موقعیت بسیار خوبی برای رفع شبهات و ارائه خدمات 
فرهنگی به عموم مردم است. حیدری ادامه داد: مبلغینی که در نیمه شعبان و در مسجد 
جمکران پیدا می کنند، لازم است تا با آگاهی از مسائل روز جامعه، جهت رفع شبهات 
اعتقادی جامعه، پاسخگوی سوالات مردم باشند، مسئله سیل اخیری که دستاویز برخی 
معاندان شده است و هم چنین تبیین سخنان رهبری در رابطه با گام دوم انقلاب اسلامی، 
از مسائل مهم و به روز جامعه ما است که قطعا باید مورد توجه این مبلغین باشد. وی با 
اشاره به اینکه ذهن زائرین از وضعیت استان قم، نباید مشوش شود، بیان کرد: مسئله " 
وحدت، همدلی و همگرایی" از نکات مهمی است که باید به آن توجه شود، این جمعیت 
میلیونی که در ایام نیمه شعبان وارد استان قم، می شود باید چنین چیزی را در برگزاری 
مراسم نیمه شعبان مشاهده کنند که بحمدالله این مسئله در برنامه ریزی های صورت 
گرفته در جلسات مختلف مسئولین استان قم، به وضوح مشاهده می شود. فرماندار قم 
تاکید کرد: رعایت استانداردها و ضوابط بهداشتی در برگزاری مراسم نیمه شعبان، باید در 
اولویت قرار گیرد، چراکه تنها مشاهده یک مسئله غیر بهداشتی، ذهن زائر را مشوش کرده 
و چه بسا همه فعالیت های مسئولین استانی را زیر سوال می برد. حیدری گفت: مسئله 
امنیت پارکینگ ها نیز، از دیگر مسائلی است که با همکاری شهرداری، نیروهای امنیتی و 
بسیج پیگیری خواهد شد، سربازان گمنام امام زمان)عج( نیز، که در این ایام خاص در اوج 
فعالیت خود هستند، همچون گذشته،  با تلاش های شبانه روزی خود امنیت زائرین را در 

زمینه های مختلف تامین می کنند.
  

معاون برنامه ریزی شرکت شهرك های صنعتی قم  اعلام کرد

مشوق های سرمایه گذاری سال ۹۸ 
شهرک های صنعتی 

معاون برنامه ریزی شرکت شهرك های صنعتی قم ضمن اعلام مشوق های سرمایه گذاری 
سال جدید از واگذاری 102 هکتار از اراضی شهرك های صنعتی قم به متقاضیان در سال 
گذشته خبر داد.  سعید غلامی با اعلام این خبر اظهار کرد: در سال رونق تولید و بنا به 
تاکیدات مقام معظم رهبری برای تلاش رونق تولید در کشور و سیاست های دولت در این 
راستا، مشوق های این شرکت برای سرمایه گذاری در سطح شهرک ها و نواحی صنعتی 
استان در سال 98 تدوین شده است. وی ضمن بیان شرایط و ظرفیت ها و فرصت های 
سرمایه گذاری در قم یادآور شد: خوشبختانه طی سال گذشته موفق شدیم با انعقاد 202 
قرارداد سرمایه گذاری بیش از 102 هکتار از اراضی شهرک ها و نواحی صنعتی قم را در 
اختیار متقاضیان قرار دهیم که این موضوع طی سال های گذشته کم نظیر بوده است. 
معاون برنامه ریزی شرکت شهرک های صنعتی قم تصریح کرد: خوشبختانه با تلاش ها و 
پیگیری های صورت گرفته طی دو ماه پایانی سال 97 بالغ بر 108 قرارداد به میزان 62 هکتار 
منعقد شده که این موضوع بیانگر اهتمام مدیران این سازمان نسبت به امر سرمایه گذاری 
و رونق تولید است. غلامی در ادامه به تشریح برخی از مشوق های سال جدید پرداخت و 
عناوین آن را به شرح ذیل اعلام کرد: طبق مفاد ماده 18 دستورالعمل بهره برداری هیأت 
مدیره مجاز است در راستای توسعه متوازن صنعتی و حمایت از سرمایه گذاران و کارآفرینان 
با در نظر گرفتن صرفه و صلاح شرکت و متناسب با تأمین اعتبارات از محل طرح های عمرانی 
استانی، کمک های بلاعوض از منابع داخلی و یا جبران از محل درآمد شهرک ها و نواحی 
صنعتی مناطق برخوردار استان، مبتنی بر گزارش اعتبار تخصیص حداکثر تا سقف 50 
درصد مشوق در قیمت حق بهره برداری اراضی صنعتی شهرک ها و نواحی صنعتی واقع در 
مناطق کمتر توسعه یافته که بر اساس فهرست مصوب هیأت وزیران مشخص می شوند در 
قرارداد مربوطه منظور کند. همچنین با توجه به قدرالسهم ایثارگران، نخبگان، شرکت های 
دانش بنیان، مخترعین، سرمایه گذاران خارجی، از مبلغ نقدی قرارداد آنها 50 درصد کسر 
و به بازه اقساط آنها اضافه می شود. در صورت عدم استفاده از این روش، افراد یادشده 
می توانند از 10 درصد مشوق نسبت به کل مبلغ قرارداد استفاده نمایند. استفاده از مفاد 
این ماده صرفاً در یک مورد، یک نوبت، یک قرارداد و تنها در یک شهرک یا ناحیه صنعتی 
مجاز است. همچنین شرکت مجاز است از مبلغ نقدی شرکت های تعاونی، 10 درصد کسر و 
به اقساط قرارداد آنها اضافه کند. مستند به ماده 21 دستورالعمل بهره برداری چنانچه طرف 
قرارداد برابر شرایط ذیل اقدام به بهره برداری پیش از موعد کند،  هیأت مدیره مجاز است تا 
سقف 10 درصد مبلغ کل قرارداد را از آخرین سفته های سررسید نشده مسترد کند. البته 
مجتمع های کارگاهی، واحدهای صنفی )توزیعی، خدماتی و تجاری( و زمین های زیر یک 

هزار مترمربع مشمول این مشوق نمی شوند.
 

دبیر شورای ترافیک استان قم:

۲۴۰ هکتار پارکینگ ویژه نیمه شعبان در 
جمکران فراهم شد 

دبیر شورای ترافیک استان قم گفت: امسال 240 هکتار پارکینگ در مسجد مقدس 
جمکران برای استفاده زائران و مسافران فراهم شده است. 

 وحید مقدم ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائران که در سالن جلسات مسجد 
مقدس جمکران برگزار شد، اظهار داشت: برای تردد و روان سازی خودروهای سواری 
در ایام نیمه شعبان تدابیر لازم در حال اندیشیده شدن است. وی با اشاره به طرح های 
ترافیکی مسجد جمکران در نیمه شعبان افزود: انسداد از تقاطع انسجام به بلوار حضرت 
خدیجه)س( قطعاً در نیمه شعبان انجام شده و امکان هیچ گونه ترددی در آن ممکن 
نخواهد شد. دبیر شورای ترافیک استان قم با بیان تدابیر استان در تأمین نیاز مسجد 
مقدس جمکران به پارکینگ نیز اضافه کرد: امسال 240 هکتار پارکینگ در مسجد مقدس 
جمکران برای استفاده زائران و مسافران فراهم شده است. مقدم ادامه داد: ازآنجایی که 
ظرفیت پارکینگ های در نظر گرفته شده در ایام نیمه شعبان روباز است درصورتی که در شب 
و یا روز نیمه شعبان شاهد بارندگی باشیم عملًا این حجم از پارکینگ های در نظر گرفته شده 
ناکارآمد می شود. وی ادامه داد: درصورتی که شدت بارندگی ها در نیمه شعبان شدید باشد 
از معابر پیرامونی مسجد مقدس جمکران به عنوان پارکینگ استفاده خواهد شد. طبق 
پیش بینی های سازمان هواشناسی شب نیمه شعبان در شهر قم شاهد بارندگی خواهیم 
بود. دبیر شورای ترافیک استان قم ابراز کرد: متأسفانه علی رغم قول شهرداری در راه اندازی 
فاز نخست میدان ولیعصر در نیمه شعبان این طرح آماده زیر بار رفتن نشده و به همین 
دلیل خودروهای ورودی از تهران به جاده لبن هدایت خواهند شد. مقدم گفت: اگر بلوار 
پیامبر اعظم)ص( در نیمه شعبان مسدود شود عملًا معابر داخل شهر قفل شده و امکان 
تردد وسایل نقلیه بسیار مشکل خواهد شد، تلاش می شود در زمینه انسداد بلوار پیامبر 
اعظم)ص( تصمیم های درستی اندیشیده شود. دبیر شورای ترافیک استان قم گفت: از 5 
نقطه سطح شهر از شب نیمه شعبان تا شام این روز مبارک، سرویس دهی ناوگان حمل ونقل 

عمومی زائران از شهر به مسجد مقدس جمکران و بالعکس رایگان انجام خواهد گرفت.
 

 مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم مطرح کرد 

ورود بیش از 1۴۰۰ تن برنج برای استان قم 
مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم از ورود هزار و 426 تن برنج به استان در روزهای 
پایانی سال خبر داد.   بهزاد رادمنش با اشاره به توزیع شکر در قم اظهار کرد: استان هفتمین 
رتبه جذب شکر را در کشور با جذب 9 هزار تن داشت، این نتیجه پیگیری های جدی بود و 
بخش عمده ای از مشکلات در این زمینه رفع شد و قیمت شکر با کاهش قیمت به کیلویی 
حدود چهار هزار تومان رسید. وی ادامه داد: به دلیل توقف تولید در کارخانه های نیشکر و 
نیز تاخیر در ترخیص محموله های شکر خام از بندرها، شاهد ایجاد وقفه در تولید شکر در 
کارخانه ها هستیم ولی برای جذب بیشتر شکر به استان قم تلاش می کنیم. مدیرکل غله 
و خدمات بازرگانی استان قم افزود: هزار و 426 تن برنج را در روزهای پایانی سال جذب 
کردیم و در زمینه آرد و گندم هم به اندازه کافی محموله در این خصوص به استان قم وارد 
شده است. وی خاطرنشان کرد: توزیع روغن در کشور بر عهده انجمن روغن است و به 

صورت مناسب توزیع روغن در فروشگاه های زنجیره ای قم صورت می گیرد.
 

مدیر سازمان تعاون روستایی استان قم مطرح کرد 

۹5۰ تن میوه شب عید در قم توزیع شد 
مدیر سازمان تعاون روستایی استان قم گفت: 350 تن سیب و 700 تن پرتقال به عنوان 
میوه شب عید در قم توزیع شد.   سید مجتبی منزوی با اشاره به توزیع میوه شب عید در 
استان قم ظهار کرد: سهمیه استان 350 تن سیب و 700 تن پرتقال بود که قیمت این 
میوه ها در روزهای پایانی سال با رصد قیمت بازار تعیین شد. وی ادامه داد: توزیع میوه شب 
عید در استان قم از روز 26 اسفندماه شروع شد و این توزیع تا 16 فروردین ادامه داشت، 

هدف طرح که تنظیم قیمت بود، در زمینه میوه های سیب و پرتقال محقق شد.

همزمان با ایام میلاد امام حسین)ع(:

پاسداران نمونه سپاه استان قم تجلیل شدند
همزمان با ایام میلاد امام حسین)ع(، طی مراسمی از پاسداران نمونه سپاه استان قم 

تقدیر به عمل آمد.
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم،  در این مراسم که صبح دیروز در حسینیه ثارالله 
ستاد این سپاه برگزار شد جانشین فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع(، با اشاره به 
اهمیت رسالت بسیار مهم و سنگین پاسداری از اسلام و انقلاب اسلامی اظهار داشت: 
اخیر چه موج های  روز های  این ملت، همگان دیدیم که در  به کوری چشم دشمنان 
عظیم مردمی و نیز حمایت مسئولان و جریانات و گروه های مختلف سیاسی و اجتماعی 
و فرهنگی از سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در سرتاسر ایران اسلامی شکل گرفت و 
این نشان می دهد که سپاه محبوب قلوب ایرانیان و همه علاقه مندان به جریان مقاومت 
اسلامی در منطقه و جهان است. احمد بیطرفان با بیان این که پس از حماقت جدید 
ترامپ، محبوبیت سپاه در داخل و خارج ایران بسیار بیشتر شد، افزود: البته این قضیه، 
وظیفه ما پاسداران در دفاع از انقلاب و آرمان های دینی و انقلابی و به خصوص خدمت 

بیش از پیش به مردم شریف ایران را بسیار سنگین تر از قبل می کند.
جانشین فرمانده سپاه استان قم همچنین بر لزوم تقویت بُعد معنویت و خودسازی در 
نهاد مقدس سپاه تاکید کرد و گفت: هر چقدر که ما در مسیر خودسازی و تقرب به سوی 
خدا و توسل بر حضرات معصومین )ع( بکوشیم، باز جای کار دارد و به ویژه پاسداران باید 
در این عرصه ها همچون گذشته پیشگام باشند. وی با اشاره به نام گذاری سال جاری به 
عنوان سال رونق تولید از سوی مقام معظم رهبری ابراز داشت: در راستای تحقق شعار سال 
همه باید پای کار بیایند و به خصوص این انتظار از پاسداران و بسیجیان عزیز بیش از سایر 
اقشار می رود که در این مسیر گام های عملی بردارند.  در این مراسم که حجت الاسلام سید 
حسن اکبری، نماینده ولی فقیه دراین سپاه نیز حضور داشت، از 15 نفر از پاسداران نمونه 

سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( استان قم با اهداء لوح تقدیر و هدیه تجلیل به عمل آمد.
 

معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان :

چاه های جذبی به کمک دفع آب های 
سطحی در شهر می آیند

آتش نشانی، معاونت خدمات  آمادگی  از  معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان 
شهری و نیروهای مناطق 15 گانه شهرداری اصفهان برای بارش های پیش رو در شهر 
اصفهان خبر داد و گفت: تقسیم بندی وظایف بین این بخش ها در ستاد مدیریت بحران 

صورت گرفته است.  
حسین امیری با اشاره به اینکه بر اساس پیش بینی های هواشناسی احتمال بارش 
های شدید در برخی شهرهای کشور از جمله اصفهان در روزهای آینده وجود دارد در 
مورد آمادگی شهرداری اصفهان در این زمینه، اظهار کرد: ستاد مدیریت بحران در شهر 
اصفهان در مواقع مورد نیاز به صورت مداوم جلسات دارد که در شرایط اضطراری قبلی 
تمام نیروهای این ستاد به صورت کامل در آماده باش بود و تقسیم بندی اقدامات لازم 
برای ارائه خدمات در شهر انجام شد و اگر این شرایط دوباره تکرار شود آمادگی کامل در 
نیروهای شهرداری همچنان وجود دارد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه در روزهای آینده 
بارش زیادی خواهیم داشت در حال حاضر ستاد مدیریت بحران فعال شده است و سازمان 
آتش نشانی شهرداری اصفهان با 24 ایستگاه برای امدادرسانی هماهنگ است تا نیروهای 
این سازمان به همراه تجهیزات در آبگرفتگی واحدهای مسکونی و تجاری وارد عمل شوند. 
معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان افزود: در تقسیم کاری که در این زمینه صورت 
گرفته نیروهای خدمات شهری شهرداری هم در بحث آبگرفتگی معابر و زیرگذرهای شهر 

ورود می کند و اگر حادثه ای در این زمینه داشتیم، خدمات رسانی خواهد کرد.
وی تصریح کرد: برای پیشگیری از وقوع حادثه در زمان بارش های زیاد لایروبی سپتینگ 
بزرگراه های شهر در دستور کار قرار گرفته است و به همه مناطق 15 گانه شهرداری ابلاغ 
شده که آمادگی کامل برای این موضوع داشته باشند.   امیری با اشاره به اینکه مادی های 
شهر اصفهان یکی از راه های مهم برای مدیریت آب جاری در شهر است، اظهار کرد: در 
سیلاب اخیر شهر اصفهان از طریق مادی ها قادر به مدیریت سیلاب بودیم که با توجه 
به اهمیت این مکان ها گلوگاه هایی که در مسیر مادی ها در گذشته ایجاد شده است را 
برطرف خواهیم کرد. در یکی دو مادی شهر، در گذشته تصرفات و ساخت و سازهایی انجام 
شده که درصدد ساماندهی این بخش ها هستیم. وی بیان کرد: همچنین چاه های جذبی 
سطح شهر نیز در مدار استفاده قرار خواهد گرفت تا آب های سطح ناشی از بارش باران 
را جذب و مانع آبگرفتگی شود.  معاون خدمات شهری شهرداری اصفهان گفت: ماشین 
آلات سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان هم به تعداد موردنیاز برای کمک در زبان 
بارندگی شدید پیش بینی شده است. در نهایت مجموعه شهرداری به صورت شبانه روزی 

آماده ارائه خدمات در شرایط عادی و بحرانی است.
 

مدیر مجتمع فولاد سبا  خبرداد

رشد 5۴ درصدی تولید در مجتمع فولاد سبا
از  اولین سال بهره برداری  بلندهمت مجتمع فولاد سبا در سال 1397، در  کارکنان 
توسعه های انجام گرفته با افزایش بهره وری در تجهیزات و نیروی انسانی توانستند با تولید 
یک میلیون و 194 هزار و 608 تن کلاف گرم، به رشد تولید 54 درصدی نسبت به مدت 

مشابه سال قبل دست یابند.
 مدیر مجتمع فولاد سبا ضمن تأیید این خبر گفت: به منظور تأمین حداکثری بازار داخل 
کشور، بنابر تأکید مدیریت ارشد شرکت فولاد مبارکه سهم عمده این میزان تولید مربوط 
به محصولات ضخامت پایین )2.5 -2 میلی متر( است که یکی از نیازهای اساسی بازار 

داخل به شمار می آید.
احمد احمدیان مهم ترین اقدامات انجام گرفته در سال 1397 برای افزایش تولید و  پشت 
سر گذاشتن منحنی یادگیری )Learning cure( تجهیزات خطوط تولید را به شرح زیر 

برشمرد:
راه اندازی کلاف پیچ شمارۀ 2 نورد گرم، رفع و انجام پانچ های باقی ماندۀ توسعه، تأمین 
نیروی انسانی موردنیاز توسعه، تدوین چارت پرسنلی جدید متناسب با توسعۀ خطوط 
تولید، راه اندازی و بهره برداری از نیروگاه CHP، انجام بخشی از اصلاحات کورۀ قوس 

شمارۀ یک بدون حضور کارشناسان شرکت های خارجی.
وی در بخش دیگری از سخنان خود تأکید کرد با توجه به اهمیت تأمین ورق موردنیاز 
بازار داخل، موفقیت های اخیر علی رغم همۀ محدودیت ها، ازجمله خشک سالی در فصل 
تابستان و کاهش آب خام ورودی به ناحیه به دست آمد و در این زمینه چندین پروژه با تلاش 
شبانه روزی تمامی کارکنان آب رسانی، گروه فنی خدمات پشتیبانی و مدیریت خدمات فنی 
و پشتیبانی تعریف و اجرا شده است که اهم آن به این شرح است: تصفیه و بازچرخانی 
پساب های صنعتی فولاد سبا، خرید و تصفیۀ پساب های صنعتی کارخانه های مجاور، 
نصب و راه اندازی پکیج های سیار تصفیۀ آب به روش اسمز معکوس و تصفیۀ مجدد آب 
ریجکت تصفیه خانۀ پساب، به کارگیری راه کارهای مؤثر در افزایش سیکل تغلیظ آب های 
گردشی جهت کاهش بلودان ها که این فعالیت ها علاوه بر عبور از بحران خشک سالی 

منجر به کاهش مصرف آب خام ناحیه شده است.
دست یابی به رکورد جهانی کاهش مصرف آب در کلاف گرم بخش دیگری از سخنان 
مدیر مجتمع فولاد سبا بود. وی در این زمینه خاطرنشان کرد: بر اساس آمارهای رسمی 
میزان مصرف آب خام این مجتمع در سال 97 برابر 2/3 مترمکعب بر تن کلاف گرم 
محاسبه شده که در مقایسه با مدت مشابه در سال 96 که معادل 2.5  مترمکعب بر تن 

کلاف گرم بوده، کاهش 45 درصدی داشته است.
 

مدیر روابط عمومی و بین الملل مسجد جمکران :

مسجد جمکران به مهمترین میعادگاه 
منتظران ظهور تبدیل شده است 

مدیر روابط عمومی و بین الملل مسجد جمکران گفت:این مکان مقدس در حال حاضر 
به مهمترین میعادگاه منتظران ظهور حضرت مهدی )عج( در سراسر عالم تبدیل شده 

است از این روز مورد توجه رسانه های گروهی ایران و جهان می باشد. 
حجت الاسلام سید مهدی هاشمی زاده روز شنبه با حضور در خبرگزاری جمهوری 
اسلامی استان قم در گفت و گو با خبرنگاران ایرنا، افزود: درحال حاضر رسانه های عمدتا 

برای به تصویر کشیدن موضوع انتظار از فضای مسجد مقدس جمکران بهره می برند.
وی رشد چشمگیر استقبال زائران از این مکان مقدس را طی ده های اخیر نشانگر جایگاه 
متعالی مسجد جمکران در میان منتظران ظهور امام زمان)عج( دانست و گفت: این مکان 
مقدس درحال حاضر به تجلیگاه فرهنگ مهدویت و مبارزه با ظلم و فساد تبدیل شده است.

وی اظهار داشت: به همین دلیل رسانه های جهان استکبار، شبهه افکنی در خصوص 
این مسجد مقدس را در دستور کار خود قرار دادند اما به دلیل جایگاه معنوی و حقیقی آن 

نتوانستند به اهداف خود دست یابند.
هاشمی زاده با بیان این که مسجد جمکران با زنده نگاه داشتن فرهنگ مهدویت موجب 
تقویت روحیه امید به آینده در میان زائران می شود، ادامه داد: جمعیت زائران این مکان 
مقدس روز به روز در حال افزایش است و سالانه بیش از 24 میلیون زائر و منتظر ظهور امام 

زمان)عج( در این مسجد حاضر می شوند.
وی با اشاره به سند محکم مسجد مقدس جمکران گفت: دستور ایجاد این مسجد توسط 

امام عصر)عج( در بیداری صادر شده است و بیش از یکهزار سال قدمت دارد.
وی بیان کرد: این مسجد از ظرفیتهای رسانه ای بیشماری در سطح ملی و بین المللی 
برخوردار است و با گسترش اطلاع رسانی در خصوص ویژگی های آن می توان میزان 

استقبال زائران از آن را به بیش از 2 میلیون تن در هر هفته رساند.
هاشمی زاده ادامه داد: جایگاه متعالی مسجد جمکران در میان منتظران ظهور و 
شیعیان جهان، اقتضا می کند، اخبار و رویدادهای آن به صورت گسترده پوشش داده شده 
و به اطلاع همه مهدوی باوران برسد و ما در این زمینه از تلاش های خبرگزاری جمهوری 
اسلامی برای همکاری گسترده رسانه ای با روابط عمومی این مکان مقدس قدردانی می 

کنیم.

ایمان گزارش می دهد

لایحه امنیت زنان روی میز رئیس دستگاه قضا

 سمانه سادات فقیه سبزواری

 راه برون رفت از مشکلات اقتصادی در کشور رونق تولید است و برای رسیدن به این مهم 
باید موانع پیش رو را حذف و از شعار زدگی پرهیز کرد.

 »اقتصاد مقاومتی: تولید - اشتغال«، »حمایت از کالای ایرانی« و »رونق تولید« عناوین 
شعارهایی است که رهبر معظم انقلاب در شروع سه سال اخیر به عنوان سرلوحه ای برای 

مردم و مسئولین مطرح کردند.
نام گذاری های سلسله وار که توسط رهبر معظم انقلاب در آغاز هرسال انجام می شود و 
در چند سال اخیر رنگ و بوی اقتصادی به خود گرفته است، نقشه راهی است که بر اساس 

حکمت و دور اندیشی؛ برای خنثی کردن نقشه های شوم دشمنان ترسیم می شود.
دشمنان که سربلندی این کشور را برنمی تابند وارد جنگ اقتصادی با ایران شدند و در 

این راستا رونق تولید داخلی است که می تواند بار دیگر نقشه شوم دشمنان را خنثی کند.
وظیفه ای بر عهده جوانان تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( طی سخنانی 
با اشاره به نام گذاری امسال توسط رهبر معظم انقلاب اظهار کرده است: رونق تولید 
در اقتصاد کشور نقش اساسی دارد و شعارسال در چارچوب اصل 110 قانون اساسی و 
تعیین جهتگیری نظام اسلامی است؛ که نقشه کلی راه برای خواص و ایجاد حساسیت 
برای همگان است. آیت الله سید محمد سعیدی با تأکید بر اینکه تحقق شعار سال شناخت 
ظرفیت ها، برنامه ریزی و شناخت کمبودها و آسیب ها و مقابله با موانع ضروری است، 
بیان کرد: نقش اصلی این راهبرد و شعار رهبری برعهده جوانان است و تنگناهامسیرساز 
برای پیشرفت بیشتر و اتکا به توان داخلی است. امام جمعه قم اضافه کرده است: تحقق 
این شعار موجب می شود که مشکلات معیشتی، مشکلات اشتغال مردم برطرف شده و 
کشور از بیگانگان و دشمنانش بی نیاز شود. کارشناسان اقتصادی معتقدند با استفاده از 
ظرفیت های انسانی و طبیعی که در کشور موجود است نه تنها نیازهای داخلی را می توانیم 
مرتفع کنیم بلکه در برخی از حوزه ها نیز می توانیم صادر کننده باشیم و این رویدادهای 
مهم با تبعیت از فرمان رهبری با محوریت مردم و بخش خصوصی محقق می شود و تحول 

عظیمی را در بخش اقتصادی شاهد خواهیم بود.
*حفظ اشتغال و کارآفرینی نخستین اولویت دولت است

استاندار قم نیز با بیان اینکه حفظ اشتغال و کارآفرینی نخستین اولویت دولت در رابطه با 
رونق تولید است، عنوان کرد: همه دستگاه های اجرایی باید در قالب ستاد تسهیل و رفع 

موانع تولید تسهیل گری های لازم را انجام دهند.
بهرام سرمست، سیاست کلی استان و کشور را برداشتن موانع از مسیر حرکت واحدهای 
تولیدی دانست و گفت: حمایت از واحدهای صنعتی غیرفعال و بازگرداندن آنها به چرخه 
تولید از برنامه های مهم دولت به شمار می رود که در این زمینه به سازمان صنعت، معدن 
و تجارت و شرکت شهرک های صنعتی استان دستور داده شده تا با شناسایی واحدهای 

تعطیل عامل تعطیلی آنها بررسی و مشکلات آنان برطرف شود.
معاون هماهنگی امور اقتصادی و منابع انسانی استانداری قم نیز با اشاره به نام گذاری 
سال 97 با عنوان »حمایت از کالای ایرانی« بیان کرد: برای تحقق این شعار حرکت های 

خوبی از سوی تولید کنندگان و مصرف کنندگان صورت گرفت.
مهرداد غضنفری نام گذاری امسال را با عنوان »رونق تولید« مورد اشاره قرار داد و گفت: به 
حرکت در آوردن چرخ تولید تنها به عهده دولت نیست و در این راستا همه مسئولان، ارکان و 

قوای نظام اسلامی، تولید کنندگان، توزیع کنندگان و مردم نقش مهمی دارند که باید با هم 
افزایی برای تحقق این شعار تلاش کنند.

معاون استاندار قم با تأکید بر اینکه تا سرمایه گذاری صورت نگیرد قطعاً شاهد تولید 
نخواهیم بود، عنوان کرد: در صورتی که این دو مهم محقق نشود هیچ گاه اشتغال زایی را 

نخواهیم داشت که بخواهیم معضل بیکاری را برطرف کنیم.
*تأکید بر افزایش کیفیت محصولات تولیدی داخلی

یکی از مهمترین مسائلی که موجب رونق تولید می شود، تولید محصولات با کیفیت است 
که در کالاهای داخلی باید به این مسئله به صورت جدی توجه شود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم بهبود کیفیت تولیدات داخلی را رمز 
استقبال از محصولات تولید استان دانست و عنوان کرد: افزایش کیفیت محصولات تولیدی 
از دیگر رویکردهای مهم استان در سال 98 است که سازمان استاندارد قم مسئولیت 
مستقیم در نظارت و ارزیابی محصولات را برعهده دارد. محمود سیجانی با بیان اینکه 
افزایش تولید صادرات محور از رویکردهای مهم استان در سال 98 است، عنوان کرد: یکی 
از جلوه های اصلی رونق تولید و حمایت از کالاهای صادرات محور، ارزآوری و حل شدن 

بخشی از مشکلات کشور در این حوزه مهم است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم به بیان رقم اعتبارات پرداخت شده در 
قالب تسهیلات رونق تولید در قم اشاره و عنوان کرد: از ابتدای سال مالی امسال بیش از 
750 میلیارد تومان تسهیلات رونق تولید در سه بخش صنعت، جهاد و گردشگری پرداخت 

شده است.
*مشکلاتی بانکی از مهمترین موانع رونق تولید

اما تولید کنندگان که خود محور این شعار هستند از همکاری نکردن بانک ها در پرداخت 
تسهیلات بانکی گلایه دارند.

محمد اخوان از تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی قم مشکلاتی بانکی را از عوامل و 
دست اندازهای مهم تولید و اشتغال دانست و گفت: سازوکار بانک های کشور به نحوی 
است که مباحث مربوط به اقتصاد مقاومتی در آن دیده نمی شود، به بیان دیگر باید گفت 
بانک های کشور اقتصاد مقاومتی را قبول ندارند. وی ادامه داد: تمام فرمول و سازوکارهایی 
که در بانکداری کشور اجرا می شود کاملًا یک طرفه و به نفع بانک ها است، چراکه آن چیزی 
که برای این بنگاه های اقتصادی از هر چیز دیگری اهمیت دارد کسب سود بیشتر است. 
شنیده ها حاکی از آن است که رونق تولید در قم با چالش های بسیاری مواجه است که 

همین چالش ها مانع از تولید مطلوب می شود.
حسن آقاجانی رئیس اتحادیه صادر کنندگان استان قم نیز با اشاره به اینکه هزینه و ارزش 
افزوده محصولات تولیدی قم 70 درصد از محصولات تولیدی کشورهای همسایه و حتی 
دیگر استان ها بالاتر است، گفت: معضلات آزار دهنده ای بر سر راه تولیدات داخلی وجود 

دارد که می تواند باعث کاهش صادرات و افزایش واردات و کالاهای قاچاق شود.
وی افزود: در استان قم دلالی و واسطه گری بیداد می کند و این معضلات سنگ هایی 
دلالان  جیب  در  معضل  این  سود  متأسفانه  که  هستند  استان  تولید  رونق  روی  پیش 
خودنمایی می کند. رونق تولید در گرو رفع موانع و یاری تولید کنندگان است تا شاهد به 
حرکت در آمدن چرخ تولید کشور و به وجود آمدن شرایط مطلوب برای صادرات باشیم. در 
این راستا می طلبد دست های پشت پرده ای که همواره مانع رشد اقتصادی و به حرکت در 

آمدن چرخ تولید می شود را برای همیشه قطع کنیم تا بتوانیم به هدف دست یابیم.

ایمان گزارش می دهد؛
»رونق تولید« در گرو رفع موانع و پرهیز از شعار زدگی است
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اقتصادی

رئیس اتاق مشترک ایران و روسیه:
افزایشصادراتبهروسیهتا5برابرامکانپذیراست

ایران و روسیه  اتاق مشترک  رئیس 
و  ایران  تجارت  کنونی  حجم  گفت: 
روسیه حدود 2 میلیارد دلار در سال 
زیرساخت  شدن  فراهم  با  که  است 
های لازم تا 10 میلیارد دلار نیز قابل 

ارتقا است.
با  افزود:  تابان«  تیزهوش  »هادی 

توجه به تحریم های ظالمانه غرب و شرایط ویژه ای که روس ها در واردات مواد غذایی 
و صنایع سبک به کشورشان اعمال کرده اند، باید رویکرد جدیدی در توسعه صادرات به 
این کشور اتخاذ کنیم. وی تاکید کرد: مهمترین پیش شرط توفیق در این بازار بزرگ، 
شناخت کامل بازار روسیه است که قوانین سختی برای واردات دارد. تیزهوش تابان به 
موافقت اتحادیه اوراسیا برای ورود ایران به آن اشاره کرد و گفت: این مهم که در مجلس 
شورای اسلامی نیز مطرح شده، در صورت موافقت می تواند تسهیل کننده حضور تجار 
و بازرگانان ایرانی در بازار اوراسیا باشد و فعالان اقتصادی ایرانی با دشواری های کمتری 
مواجه خواهند بود. وی خاطرنشان کرد: در اتاق مشترک ایران و روسیه، شرایط حضور 
در بازار اتحادیه اوراسیا متشکل از کشورهای روسیه، بلاروس، قزاقستان، قرقیزستان و 
ارمنستان را به صورت کتاب منتشر کرده و اقدام هایی که باید برای تسهیل امور تجاری از 
سوی گمرک، اتاق های بازرگانی و غیره انجام شود را یادآور شده ایم.  رئیس اتاق مشترک 
ایران و روسیه تاکید کرد: اتحادیه اوراسیا، فرصت مغتنمی است که باید بویژه در بخش 
های کشاورزی و صنایع سبک به خوبی از آن استفاده کنیم. تیزهوش تابان خاطرنشان 
کرد: اتصال راه آهن جمهوری اسلامی ایران به جمهوری آذربایجان در ماه های گذشته، 
فرصت خوبی برای توسعه مراودات تجاری بین ایران و کشورهای یاد شده فراهم کرده 
است.  وی بیان داشت: در این پیوند، از برنامه ریزی کوتاه مدت برای مقابله با تحریم ها 
و صدور هر روز یک بخشنامه، باید به سمت برنامه ریزی بلندمدت حرکت کنیم و با ایجاد 

تسهیلات در قوانین و مقررات، به تامین مواد اولیه مورد نیاز برای رونق تولید بپردازیم.
* تحقق رونق تولید با استفاده از فرصت های صادراتی

در این پیوند، »حسن مرتجی« فعال اقتصادی افزود: روسیه هشتمین اقتصاد بزرگ 
جهان و سرزمینی پهناور در قامت یک قاره است که به همین دلیل برقراری روابط تجاری 
با همه نقاط این کشور از نظر هزینه های تمام شده کالا، دارای صرفه اقتصادی نبوده 
و امکانپذیر نیست. به گفته وی، مناطق جنوب و جنوب غربی روسیه با 14 استان و 
با حدود سه برابر وسعت ایران، به دلیل نزدیکی جغرافیایی و مشترکات فرهنگی با 
کشورمان، همواره یکی از اهداف صادراتی کالا و خدمات جمهوری اسلامی ایران به 
شمار می رفته و می رود. مرتجی خاطرنشان کرد: نظر به فرصت ها و امیدهایی که در 
حوزه توسعه تجارت خارجی با کشورهای منطقه سی. آی. اس )CIS( بویژه روسیه به 
وجود آمده و با توجه به نقش تاثیرگذار، جایگاه سازنده و توانمندی های صادراتی ایران 
در گروه های مختلف کالایی و خدماتی، جهش در روابط اقتصادی بین ایران و روسیه 
در آینده نزدیک دور از دسترس نخواهد بود. وی ادامه داد: عزم جدی مسئولان بلندپایه 
2 کشور بر گسترش روابط دوجانبه و تبادل هیات های تجاری، فرصت مضاعفی برای 
رفع موانع تجاری و رونق داد و ستد است و در این میان برگزاری نمایشگاه های تجاری 
می تواند نقش بسیار موثری در تسهیل ارتباط بین تجار 2 کشور و آماده سازی بازارهای 
متقابل برای همکاری با یکدیگر باشد.  این فعال اقتصادی به پیام نوروزی رهبر معظم 
انقلاب، همچنین سخنان نوروزی رئیس جمهوری و وزیر صنعت، معدن و تجارت اشاره 
کرد که بازار همسایگان را بهترین بازارها برای کشورمان خواندند و در عین حال یادآور 
شد: مقام های روسی نیز بر تامین کالاهای مورد نیاز استان های جنوب و جنوب غرب 
این کشور از ایران تاکید دارند. وی اعطای بخشودگی 25 درصدی به هزینه های سود 
و حقوق گمرکی و مالیات ورود کالا و خدمات ایرانی به روسیه را یادآور شد و گفت: این 
بخشودگی به کالاها و خدماتی که دارای مدارک حمل و گواهی مبدا )فرم A( باشند 
تعلق می گیرد. مرتجی یادآور شد: ارزان ترین مسیر ارسال کالا به جنوب غربی روسیه و 
مناطق حاشیه رود »ولگا« با 10 استان و جمعیت بیش از 15 میلیون نفر، مسیر دریایی 
بندر انزلی- بندر آستراخان است و علاوه بر آن از هزینه های مناسب بارانداز و دپوی 
کالا، همچنین تسهیلات اقامتی مناسب نسبت به سایر شهرهای روسیه برخوردار است.
وی اضافه کرد: وجود مرکز تجاری ایران )وابسته به اتاق ایران( در آستراخان و همچنین 
کنسولگری ایران در این بندر و هزینه های پایین تر این شهر در مقایسه با پایتخت روسیه، 
بر جذابیت های این بازار برای تجار ایرانی افزوده است. این فعال نمایشگاهی به برگزاری 
پنجمین همایش و نمایشگاه بازرگانی صنعتی ایران از 29 اردیبهشت تا 31 خردادماه 
در بندر آستراخان روسیه اشاره کرد و بیان داشت: این نمایشگاه با محوریت صنعت 
ساختمان، تجهیزات صنعت نفت و گاز، سازه های مهندسی، پروژه های فنی و مهندسی 
و توسعه شهری، ساخت و سازها و صدور خدمات فنی و مهندسی مربوطه، صنایع 
الکترونیک، خدمات فنی و مهندسی در زمینه های راه سازی، پل سازی و آسفالت، انتقال 
لوله های نفت و گاز، خودروسازی، لجستیک، حمل و نقل بین المللی، تجهیزات پزشکی، 
سلامت و دارویی، محصولات آرایشی و بهداشتی و شوینده ها، صنایع و تجهیزات غذایی 
و نوشیدنی، نان، شیرینی و شکلات، پتروشیمی، مصالح ساختمانی، سیمان، آجر، گچ، 
رنگ و رزین، سرویس های بهداشتی، سنگ، شیشه، درب و پنجره، لوله های انتقال آب 
و فاضلاب، بالابرها، سیستم های آبیاری و کشاورزی، ماشین آلات و تجهیزات کشاورزی، 

ماشین آلات ساختمانی، صنایع و محصولات غذایی و کشاورزی برگزار می شود.

یک کارشناس اقتصادسیاسی:
دیپلماسیاقتصادیازآزادیعملبرخوردارنیست

اقتصاد سیاسی اظهار داشت:  یک کارشناس 
روابط ایران با سیستم بانکی به شدت تابع تصویب 
FATF است که تنها بانک مرکزی یا وزارت اقتصاد 
تصمیم گیرنده نهایی نیستند و مراکز قدرت زیادی 
وجود دارند که خود را ذی حق می دانند بنابراین 
می دانم  بعید  روی  همین  از  می کنند،  دخالت 
که دیپلماسی تجاری و اقتصادی از آزادی عمل 

برخوردار باشد. بنابراین باید به روشنگری متوسل شد تا شاید افکار عمومی به یاری 
دیپلماسی اقتصادی بیاید و به نتیجه برسد. عبدالحسین ساسان در گفت وگو با ایلنا در 
مورد شرایط اقتصاد کشور در سال پیشرو گفت: به نظر می رسد در سال 9۸ پررنگ ترین 
پارامترها و متغیرهای معادله، متغیرهای سیاسی خواهند بود. به عبارت دیگر تمام معادلات 
اقتصادی با متغیرهای سیاسی بسته خواهند شد. بطوریکه احیانا بتوانند روابط ایران در 
سطح بین المللی را به تشنج بکشانند، طبیعی است که متغیرهای اقتصادی تحت تاثیر آن 
قرار خواهند گرفت اما اگر نتوانند به مقاصد خود برسند یعنی ایران تصمیم بگیرد که در برابر 
بدرفتاری های بین المللی مقابله به مثل نکند و اجازه تشنج را ندهد اقتصاد نیز روال معمول 
خود را ادامه خواهد داد.  وی ادامه داد: بنابراین هیچ کس نمی تواند وضعیت اقتصادی 
پیشرو را پیش بینی کند چون هیچ کس نمی تواند اوضاع سیاسی را پیش بینی کند اما آنچه 
می توان گفت این است که تحولات اقتصادی به تحولات سیاسی گره خورده و از آن تاثیر 
می پذیرند.  این کارشناس اقتصادی در مورد نقش و اهمیت دیپلماسی تجاری و اقتصادی 
در شرایط کنونی کشور گفت: برای دیپلماسی تجاری تا حدود زیادی نیازمند آمادگی در 
داخل هستیم مثلا روابط ایران با سیستم بانکی به شدت تابع تصویب FATF است که تنها 
بانک مرکزی یا وزارت اقتصاد تصمیم گیرنده نهایی نیستند و مراکز قدرت زیادی وجود 
دارند که خود را ذی حق می دانند بنابراین دخالت می کنند، از همین روی بعید می دانم 
که دیپلماسی تجاری و اقتصادی از آزادی عمل برخوردار باشد. بنابراین باید به روشنگری 
متوسل شد تا شاید افکار عمومی به یاری دیپلماسی اقتصادی بیاید و به نتیجه برسد.  وی 
ادامه   داد: برای نمونه الان زمان آن است که به مردم توضیح داده شود که  زندگی در فضای 
بین المللی با زندگی کاملًا وفق میل، تطابق ندارد. به بیان دیگر انسان در زندگی فردی در 
انجام امور آزادی عمل دارد اما وقتی در مجالس و اماکن عمومی است ناگزیر به رعایت 
قوانین و آداب آن است و برای دیگران نیز باید حق و حقوق قائل باشد. بنابراین باید به مردم 
توضیح داده شود که اگر ایران در یک سیاره دیگر بود، می توانست هر طور که می خواهد 
رفتار کند اما وقتی در جمع است باید از آزادی های زیادی چشم پوشی کند. باید به مردم 
صادقانه گفته شود که تصویب FATF هرچند آزادی عمل بانک های ما را سلب می کند اما 
در عین حال به نفع ما است چون همانطور که انسانیت فرد در جمع شکوفا می شود یک 
ملت نیز در میان سایر ملت ها قدرت، توانایی و ثروت خود را شکوفا می کند. این کارشناس 
اقتصادی تصریح کرد: مردم ایران یکی از سیاسی ترین ملت ها در جهان است، ملت هایی 
وجود دارند که حتی نام وزرا یا رییس جمهور خود را نمی دانند چون همه کارها در مدار خود 
است و هر کس به دنبال علایق شخصی است، با این وجود باید دانش سیاسی مردم ما 
تکمیل شود. بخشی از این دانش این است که مردم تصور صحیح تری از موضوع استقلال 
داشته باشند و تصور نکنند که مثلا خودرو حتما باید در داخل ساخته شود. شاید استقلال 
اینگونه تامین شود که دیوار گمرکی برای واردات کم مصرفترین خودروها کوتاه تر شود و به 
دنبال استفاده از کمترین آلاینده ها باشیم یا تولیدکنندگان تشویق به تولید اینگونه خودرو ها 
شوند. ساسان خاطرنشان کرد: بنابراین لازم است که هم برای مسئولین و هم مردم 
روشنگری شود تا در فرهنگ سیاسی جا بیافتد که استقلال از طریق بالا بردن استاندارها 
تامین می شود نه از طریق پایین آوردن استانداردها و از بین بردن ضوابط.    این استاد 
دانشگاه در مورد راهکار پیشنهادی خود برای مقابله با شرایط کنونی گفت: بهترین راه این 
است که به این پرسش پاسخ دهیم که چرا وضعیت اینگونه شده است؟ آیا ما در برآورد 
وزن قدرت  بازیگران صحنه بین المللی دچار خطا شده ایم؟ اگر ما در این برآورد دچار خطا 
نشده ایم که راه خود را ادامه دهیم اما اگر در محاسبات خود دچار اشتباه شده ایم باید آن 
را تصحیح کنیم. بنابراین راه درمان تصحیح محاسبات و ترسیم نقشه راه جدید است.  وی 
افزود: راه رهایی از بن بست های اقتصادی نگاه به معادلات سیاسی و تصحیح محاسبات 
اشتباه در این معادلات است، اگر محاسبات ما صحیح باشد نباید از بحران ها هراسی 
داشته باشیم اما اگر اشتباه کرده ایم، خواه بحران باشد یا نباشد باید در محاسبات و برآوردها 

تجدیدنظر و دائما آن را اصلاح کنیم.

فعالان بخش خصوصی معتقدند تولید صادرات محور همراه با رفع موانع پیش روی 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان از طریق اصلاح قوانین و مقررات و اتخاذ سیاست های 

تشویقی تنها راه نجات اقتصاد کشور است.
در سالی که از سوی مقام معظم رهبری بنام »رونق تولید« نام گرفته است، باید شاهد 

بیشترین تلاش برای رفع مشکلات حوزه تولید و صادرات بود. 
قوانین دست و پاگیر، پیچ و خم های اداری برای دریافت مجوز و کافی نبودن مشوق 
های مالیاتی در کنار ارائه نشدن بسته حمایتی وعده داده شده از سوی دستگاه های 
متولی از جمله مسایل و مشکلاتی است که صادرکنندگان قزوینی آنها را مانع رونق 

فعالیت خود عنوان می کنند.
در سال رونق تولید ضروری است تا رفع این موانع مورد توجه مسئولان و دست 

اندرکاران قرار بگیرد. 
*صادرکنندگان لابه لای پیچ و خم های اداری

نایب رییس اتاق بازرگانی، صنعت، معادن و کشاورزی قزوین گفت: با توجه به 
اوضاع و احوال اقتصادی کشور و شرایطی که بانک مرکزی پیش روی فعالان بخش 
اقتصادی گذاشته، روند صادرات با مشکل مواجه شده در حالی که باید تولید صادرات 
محور را تنها راه نجات اقتصاد کشور دانست و این مهم با ایجاد تسهیلات ویژه برای 

تولیدکنندگان محقق می شود.
مهدی عبدیان افزود: در حال حاضر بیشتر واحدهای صادراتی کشور با مشکل 
مواجه اند و لازم است که مدیران و مسئولان تعامل و همکاری بیشتری با بخش 
خصوصی داشته تا اعضای اتاق بازرگانی به عنوان ارباب رجوع تلقی نشوند. وی به 
ضرورت هماهنگی بین دولت و بخش خصوصی در مقام عمل تاکید کرد و گفت: 
برای پیشبرد اقدامات و فعالیت های اقتصادی باید همواره نگاه دولت به فعالان این 
حوزه از نوع تسهیل گری و همراهی تا وصول نتیجه باشد و نباید این گونه باشد که 
صادرکننده یا فعال اقتصادی در پیچ و خم های اداری خسته و دلسرد شود. این فعال 
بخش خصوصی همچنین اظهار داشت: صادرکنندگان لابه لای پیچ و خم های اداری 

گیر افتاده اند و باید در سال رونق تولید این مشکل را یکبار برای همیشه از میان برد. 
*مشوق های مالیاتی، یک ضرورت 

یکی از تولید کنندگان بخش کشاورزی نیز به ایرنا گفت: وجود مشوق های مالیاتی 

در حوزه کارفرمایی می تواند در بهبود روند فعالیت های بخش خصوصی موثر بوده و 
منجر به رونق تولید شود.

منوچهر آزادمنش با بیان اینکه تولید صادرات محور می تواند اقتصاد کشور را نجات 
دهد به شرط آنکه بسترهای لازم در این خصوص از سوی مسئولان فراهم شود، افزود: 
ما نیازمند بازنگری رویکرد سازمان امور مالیاتی در مورد بخش خصوصی هستیم و 
لازم است که تخفیف های مالیاتی به حدی باشد تا سرمایه گذار یا صادرکننده انگیزه 

بیشتری برای ادامه فعالیت از خود نشان دهد.
وی تاکید کرد: اگر قرار است تخفیف مالیاتی برای صادرکنندگان تعیین شود بهتر 
است که با کارشناسی دقیق و از بر اساس میزان تولید و فروش مورد ارزیابی قرار گیرد و 

می توان برای این دقت از ظرفیت نمایندگان اتاق بازرگانی بهره برد.
*ضرورت پرهیز از موازی کاری

عضو هیات مدیره اتحادیه صادر کنندگان قزوین نیز به ایرنا گفت: در مورد مشکلات 
مالیاتی باید مدیران و مسئولان متولی در کنار اجرای قوانین و مقررات بالادستی به 

دنبال تسهیل گری و ارتباط بهینه با مالیات دهنده باشند.
غلامحسین جعفرزادگان با بیان اینکه انرژی بخش خصوصی همواره برای رفع 
مشکلات مالیاتی تلف می شود، اظهار داشت: لازم است که وحدت رویه ای در 
استان ها شکل بگیرد تا به جای موازی کاری نهادی به عنوان بازوی اجرایی و 
حامی تولید کننده قدرت چانه زنی در مقابل دستگاه های مالیاتی داشته باشد 
و تولیدکننده برای باز کردن گره ها و رایزنی در این خصوص به مسئولان مختلف 

مراجعه نکند.
* ضرورت اتخاذ سیاست درهای باز برای رونق صادرات

یک تولیدکننده و صادر کننده لامپ های ال ای دی در قزوین به ایرنا گفت: برای 
تحقق رونق تولید باید سیاست درهای باز به سمت بیرون باشد تا محصولات ما تا قلب 
کشورهای اروپایی عرضه شود و متاسفانه اکنون سیاست درهای باز به سمت داخل 

کشور بوده و این رویکرد به معنای واقعی کلمه محقق نشده است.
محور  صادرات  تولید  کشور  نجات  راه  تنها  اینکه  بیان  با  زادگان  یوسف  سعید 
است،گفت: تجربه سال 91 نشان داده که هر زمان با مشکلات نفتی و تحریم روبرو 
شدیم، صادرات غیر نفتی توانسته کشور را از تنگناها نجات دهد و اکنون نیز این مهم 

ضروری جلوه می کند.
وی به وجود برنامه ای برای تحقق شعار سال از سوی دولت تاکید کرد و گفت: با 
نزدیک شدن به دومین ماه از سال جاری برنامه خاصی از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تجارت برای تحقق شعار سال ارائه نشده و لازم است که برنامه ای برای این موضوع 

تدارک دیده شود.
یوسف زادگان به عدم ارائه بسته های حمایتی با وجود قول وزیر صنعت،معدن و 
تجارت اشاره کرد و گفت: این موضوع امسال از چشم بخش خصوصی غافل نمی 

ماند و در انتظار برنامه ای مشخص خواهیم بود.
این صادرکننده به پرهیز از رخوت و کاهش تعطیلات به منظور تحرک و پویایی 
اقتصاد اشاره کرد و گفت: برای اینکه بتوانیم در جنگ اقتصادی پیروز باشیم باید 
ساعات کاری را افزایش دهیم و این موضوع در کشورهای ژاپن و کره جنوبی دهه 70 

انجام شد و به رشد و توسعه این کشورها انجامید.
یادآور شد: اگر برخی مجوزها در واحدهای تولیدی به سه سال  یوسف زادگان 
افزایش یابد قطعا تولید کنننده و فعال اقتصادی به راحتی می تواند در یک بازه بلند 
مدت برنامه ریزی کند و باید اذعان کرد یکساله بودن مجوزهایی نظیر استانداردهای 

ظاهری تولید به ضرر تولید و بخش خصوصی است.
* تعهدات ارزی و فشار به صادرکنندگان

یک تولید کننده انواع روان کارها در قزوین نیز گفت: متاسفانه تقاضای بخش 
خصوصی با همه گلایه مندی ها شنیده نمی شود و صادرکننده های ما با وجود 
داشتن مشتری های خوب در کشورهای منطقه هنوز نتوانسته اند اهدافی را که از 

حوزه صادرات انتظار دارند، محقق سازند.
علیرضا پازوکی تاکید کرد: تعهدات ارزی مشکلی است که پیش روی صادرکننده 
ها قرار دارد و درحال حاضر ورود ارز به داخل کشور به قدری دشوار شده و فشارهای 

تعهدات ارزی اوضاع را سخت تر می کند.
* حضور در نمایشگاه های بین المللی کارشناسی شده باشد 

یکی دیگر از اعضای اتاق بازرگانی قزوین گفت: بازارهای بین المللی خوبی توسط 
صادرکنندگان شناسایی شده اما نمایشگاه های بین المللی که اکنون توسط دستگاه 
ها دنبال، پیشنهاد و مطرح می شود کارشناسی شده نیست و لازم است که انتخاب 

نمایشگاه بر اساس منافع صادرکنندگان باشد.
مهدی جباری افزود: خوشبختانه نگاه خوبی بین بخش خصوصی برای حضور 
در نمایشگاه های بین المللی وجود دارد که لازم است هماهنگی بیشتری در این 

خصوص بین دستگاه ها برقرار شود.
وی یادآور شد: یکی از اقداماتی که اکنون در دستور اتاق بازرگانی قرار گرفته، تنظیم 
روابط بین تولید کننده بخش کشاورزی و مشتری های خارجی است که بتوان در یک 
بازه زمانی مشخص محصولی با کیفیت و مورد پسند بازار خارجی در اختیار مصرف 

کننده قرار گیرد.
*ضرورت حضور نمایندگان سه قوا در نشست های شورای گفت وگو

رییس کانون کارفرمایان استان قزوین نیز گفت: برخی از محدودیت های ما ملی و 
در سطح کلان است که لازم با تغییر در برخی آیین نامه ها به هماهنگی بیشتری بین 

بخش خصوصی و نمایندگان دولت برقرار شود.
مجید آهنگریان افزود: یکی از ملزوماتی که باید رعایت شود، تقویت جلسات شورای 
گفت وگو دولت و بخش خصوصی است و باید در این نشست ها نمایندگان سه قوا 

)مجریه، مقننه و قضاییه( حضور پیدا کنند تا خروجی بهتری نصیب این شورا شود.
وی به جلسات تشکیل شده از سوی دستگاه قضایی برای حل مشکلات صنایع 
اقتصاد  ستاد  استان  در  اثرگذار  و  مهم  های  نشست  از  یکی  گفت:  و  کرد  اشاره 
مقاومتی دادگستری است که جای خالی نماینده بخش خصوصی و اتاق بازرگانی 
در آن احساس می شود و همین موضوع باعث شده تا مطالبات و راهکارها آنچنان که 

ضرورت دارد عنوان نشود.
اتاق  یادآور شد: حضور فعالان بخش خصوصی و همچنین اعضای  آهنگریان 
بازرگانی در همه جلساتی که با موضوع ستاد تسهیل و رفع موانع تولید برگزار می شود 

یک ضرورت است و باید مسئولان باید به این موضوع اهتمام داشته باشند.

در گفت و گو با فعالان بخش خصوصی  مطرح شد

تولید صادرات محور، راه نجات اقتصاد کشور

دولت باید هر چه سریع تر پروژه یکسان سازی نرخ ارز را در قالب خداحافظی با ارز 
4200 تومانی در شرایط کنونی به مرحله اجرا در بیاورد.

 مهدی سلطان محمدی، کارشناس اقتصادی با اعلام این مطلب افزود: در حقیقت ارز 
چند نرخی در شرایط کنونی منشا رانت و فساد در اقتصاد است و با توجه به شرایط ویژه 

اقتصاد کشور لازم است دولت امکان رانت را در این فضا از میان ببرد.
 وی با تاکید بر اینکه پیشگیری از توزیع رانت در این شرایط به بهبود وضعیت درآمدی 
معیشتی خانوار کمک خواهد کرد، ادامه داد: این تصمیم، تصمیم بسیار شجاعانه ای 
است که لازم است دولت هر چه سریع تراتخاذ کند والا با تداوم روند کنونی، ممکن است 
وضعیت اقتصادی و معیشتی خانوارها در اثر سودجویی و رانت جویی طبقه ای تازه به 

دوران رسیده بدتر از قبل گردد.
 این کارشناس اقتصادی با اشاره به موج تورمی سال گذشته، تصریح کرد: این موج 
تورمی شرایط درآمدی خانوارها را تحت تاثیر قرار داده و با توجه به آمارهای رسمی میزان 
رشد قیمت مواد غذایی حتی از میزان رشد تورم نیز پیشی گرفته است از این رو دولت 
لازم است سیاست های حمایتی ویژه ای را به مرحله اجرا دراورد که البته با توجه به 
محدودیت های درآمدی دولت، اعتبارات مورد نیاز باید از محل هایی این چنینی تامین 

شود.
*اولویت های اقتصادی دولت در سال ۹۸

وی درباره اولویت های اقتصادی دولت در سال 9۸ توضیح داد: ما در شرایط غیر عادی 
قرار داریم و اقتصاد همچنان تحت تاثیر اقدام ترامپ مبنی بر خروج از برجام و دیگر 

تصمیمات عجیب و غریب وی است.
او توضیح داد: البته با این وجود همچنان راهی برای برون رفت از این شرایط وجود دارد، 
یکی از مهمترین اقداماتی که لازم است در دستور کار قرار گیرد، این است که تصمیمات 
غیرکارشناسی را با شجاعت مورد بازنگری قرار دهیم و از سوی دیگربا کاهش مداخلات 

غیرضروری دولت در اقتصاد، فضا را برای فعالیت بخش خصوصی فراهم کنیم.
 سلطان محمدی در توضیح این مطلب ادامه داد: به عنوان مثال برای گذر از این 
وضعیت راهی جز توسعه صادرات غیرنفتی و افزایش دادن درآمدهای صادراتی وجود 
ندارد، به این ترتیب می توان با این سیاست امکان افزایش درآمدهای ارزی را فراهم کرد.

او با اشاره به ضرورت بازگشت از تصمیمات غیرکارشناسی اضافه کرد: تصمیم برای 
اعلام ارز 4200 تومانی و سپس واردات کالاهای اساسی با این ارز، یک تصمیم اشتباه 
بود که اتفاقا مداخله نفی دولت در بازار ارز را در پی داشت در حالی که لازم بود دولت 

با توجه به شرایط واقعی کشور، افزایش قیمت ارز را می پذیرفت و چنین فضایی را رقم 
نمی زد.

او با اشاره به اینکه همه بازارها، حتی بازاری چون مسکن که صد در صد آن در داخل 
کشور تعریف می شود، به بازار ارز وابستگی دارد، گفت: وقتی بازار ارز با مداخلات 
نادرست روبرو می شود، دیگر بازارها با رفتاری عجیب غیرقابل پیش بینی می شوند و این 

مداخلات امکان فعالیت تولیدکنندگان و فعالان را مختل می نماید.
سلطان محمدی ادامه داد: دولت باید اجازه دهد بازار ارز به عنوان تاثیرگذارترین بازار، 
روند طبیعی و رفتار منطقی خود را حفظ کند تا دیگر بازارهای اقتصادی نیز در این 

وضعیت رفتاری متناسب از خود نشان دهند.
تحریم ها باقی است

او با اشاره به اینکه تحریم های آمریکا علیه ایران باقی است، گفت: همین مولفه نشان 
می دهد سال جاری سالی سخت تر از سال های پیشین است از این رو ضرورت اتخاذ 
تصمیماتی جدی برای حراست ازمعیشت مردم  پیشگیری از توزیع رانت و فساد بیش از 
پیش خود را نشان می دهد.وی پیش بینی کرد در برابر موج تورمی، درآمد خانوار ایرانی 

در سال جاری ممکن است با کاهش روبرو شود.

پیشنهاد مهدی سلطان محمدی، کارشناس اقتصادی برای عبور از بحران اقتصادی:

دولتبایدباارز۴۲۰۰تومانیخداحافظیکند

بانک مرکزي: برای هر بار استعلام از سامانه ثبت احوال مبلغ 200 تومان به عنوان کارمزد از حساب مشتری کسر مي شود
به گزارش  ایبِنا، بانک مرکزی در بخشنامه ای به بانک ها و موسسات مالی و اعتباری اعلام کرد که برای هر بار استعلام از سامانه ثبت 

احوال باید مبلغ 200 تومان به عنوان کارمزد از حساب مشتری کسر و به این سازمان پرداخت شود.
با توجه به قوانین بانک ها و موسسات مالی و اعتباری، ارائه هرگونه خدمات بانکی از جمله افتتاح حساب، صدور و ارائه کارت بانکی 
و هدیه، پرداخت تسهیلات و قبول ضمانت بانکی باید از طریق سامانه ثبت احوال استعلام شود و شعب برای تایید هویت مشتری باید 
این استعلام را به صورت اجباری بر اساس قوانین اعلامی از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران انجام دهند که این استعلام 
از سوی سازمان ثبت احوال رایگان نیست و مشمول کارمزدی است که در سال های گذشته برخی بانک ها به صورت کامل و برای 
جذب مشتری و سهولت استفاده مشتریان آن را از منابع بانک پرداخت می کردند و برخی دیگر از بانک های کشور این هزینه را تحت 

عنوان کارمزد استعلام از ثبت احوال از حساب مشتریان کسر و پرداخت می کردند.
با توجه به الزامی بودن استعلام هویت مشتریان از سازمان ثبت احوال، در سال های گذشته برخی از بانک های کشور مبلغ 500 
یا هزار تومان را جهت دریافت استعلام از مشتریان دریافت می کردند که در همین راستا بانک مرکزی به منظور سهولت استفاده 
مشتریان از خدمات بانکی طی بخشنامه ای به بانک ها و موسسات مالی و اعتباری اعلام کرد که به هیج عنوان نباید کامرمزد استعلام 
را از حساب مشتریان کسر کنند و بانک ها باید مبلغ کارمزد را پرداخت کنند؛ این بخشنامه تا نیمه اسفند ماه 97 اعتبار داشت و بانک 
مرکزی در آخرین روز ها سال 1397 در بخشنامه ای به بانک هال و موسسات مالی و اعتباری خواست که برای هر بار استعلام از سامانه 

ثبت احوال مبلغ 200 تومان از حساب مشتری کسر و به حساب های مربوطه پرداخت کنند.
این بخشنامه تا نیمه اسفند سال گذشته پابرجا بود و پس از آن بانک مرکزی طی بخشنامه ای جدید از بانک ها خواست که برای هر 

بار استعلام از سامانه ثبت احوال مبلغ 200 تومان از مشتری کسر و به حساب های مربوط به منظور گردد.
ارائه خدماتی از جمله افتتاح حساب، صدور و ارائه کارت بانکی و هدیه، پرداخت تسهیلات و قبول ضمانت بانکی شامل این کارمزد 
است و مشتریان سیستم بانکی برای استفاده از این خدمات باید مبلغ 200 تومان را تحت عنوان کارمزد استعلام از ثبت احوال 

پرداخت کنند که هیچ نفعی برای بانک ها ندارد و به سازمان ثبت احوال کشور پرداخت می شود.

رییس کل بانک مرکزی افزایش نرخ سود بانکی را از عوامل ناترازی بانک ها دانسته و تاکید کرده که این بانک به دنبال ایجاد تغییر 
در ترکیب پایه پولی کشور است.

اصلاح نظام بانکی از سال گذشته به صورت جدی تری آغاز شده و یکی از مهم ترین مشکلات آن، اصلاحناترازی بانک ها، 
جلوگیری از اضافه برداشت آن ها از بانک مرکزی و کنترل نقدینگی است.

در حالی که در مدت اخیر انتقادات زیادی نسبت به افزایش حجم نقدینگی و سرگردان بودن این حجم پول به نظام بانکی کشور 
مطرح می شد، رئیس کل بانک مرکزی این انتقادات را وارد ندانسته و گفته بود که اگر نقدینگی سرگردان بود به راحتی می توانستیم 

آن را در بخش های مختلف کشور جابجا کنیم، اما در حال حاضر بخش عمده نقدینگی مربوط به سودهای بانکی است.
پرداخت سود حدود 20 درصدی بانک ها به سپرده های بانکی و از سوی دیگر دریافت سود 1۸ درصدی تسهیلات بانکی یکی از 

مهم ترین دلایلی است که سبب افزایش نقدینگی شده، چراکه افزایش حجم نقدینگی نیز در همین حدود بوده است.
همتی در نخستین روزهای کاری پس از تعطیلات نوروز، بر تغییر ترکیب نقدینگی تاکید کرده و گفته بود که این افزایش نقدینگی 

به جای پرداخت سود تسهیلات باید به افزایش پایه پولی منجر شود تا بتوانیم آن را به بخش های مولد کشور تزریق کنیم.
در عین حال، او بار دیگر بر تغییر ترکیب ترازنامه بانک مرکزی )پایه پولی( تاکید دارد که همزمان با کنترل اضافه برداشت بانک ها، 

خالص ذخایر ارزی بانک مرکزی به دلیل تعدیل نرخ ها و فروش ارز توسط صادرکنندگان نیز افزایش خواهد یافت.
به گفته وی، این شیوه می تواند منابع ریالی لازم جهت کارکرد بهتر اقتصاد و رونق تولید از ناحیه رشد پایه پولی را فراهم آورد.

در شرایط حاضر افزایش نرخ سود، کارکردی جز افزایش هزینه های تولید و فشار بیشتر بر ترازنامه بانک ها را نخواهد داشت؛ این 
موضوعی است که رئیس کل بانک مرکزی به آن اشاره کرده و به نوعی با افزایش نرخ سود بانکی مخالفت کرده است.

همتی گفته قطعاً کمک دولت در ارائه منظم اوراق در بازار و شکل گیری عملیات بازار باز نتایج خوبی را در سال جاری به دنبال 
خواهد داشت. به این ترتیب به نظر می رسد که یکی از برنامه های بانک مرکزی افزایش پایه پولی و ورود این پول به تولید کشور است 
که می تواند سبب رونق اقتصادی شود. این اظهارات نشان می دهد که بانک مرکزی با افزایش نرخ سود بانکی مخالف است و حتی 

در صورت امکان در راستای کاهش نرخ سود نیز قدم خواهد برداشت.

در بخشنامه ای به بانک ها و موسسات مالی و اعتباری؛

دریافتکارمزداستعلامثبتاحوالدربانکها
رییس کل بانک مرکزی :

نرخسودبانکیزیادنمیشود

قائم مقام سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران )ایدرو( گفت: 
برنامه ریزی این سازمان کاهش ارزبری خودروهای پرتیراژ داخلی و 

تعمیق داخلی سازی قطعات است.
که  سالی  در  کشور  خودروی  صنعت  افزود:  اعتمادی«  »بهزاد 
گذشت لطمات زیادی متحمل شد که از آن جمله زیان بیش از 10 
هزار میلیارد تومانی هر یک از 2 خودروساز بزرگ به دلیل نوسان های 

بازار و تحریم های ظالمانه بود.
ها  تحریم  از  پیش  خودرو  صنعت  استراتژی  شد:  یادآور  وی 
دستیابی به رکورد تولید 2 میلیون و 200 هزار دستگاه خودرو در 
سال 2020 بود که از این تعداد 650 هزار دستگاه را خودروهای 

جدید تشکیل می دادند.
تولید 200 هزار  به  ایران خودرو  بود  مقرر  داد:  ادامه  اعتمادی 
دستگاه خودروهای پژو 20۸، پژو 200۸ و پژو 301، سایپا به تولید 
150 هزار دستگاه سیتروئن C3 و C4 بپردازد و حدود 300 هزار 
دستگاه خودروی دیگر نیز با مشارکت رنو و ایدرو به عنوان قطب سوم 

خودروسازی تولید شود.
وی خاطرنشان کرد: متناسب با این برنامه ها، قرار بود 30 درصد 
این تولیدات نیز صادر شود که در نتیجه تراز ارزی صنعت خودرو 
مثبت می شد، اما با اعمال تحریم ها امروز به ناچار مجبور به برنامه 

ریزی برای صنعت خودرو در پازل تحریم هستیم.
قائم مقام ایدرو گفت: در حالی که مطابق برنامه ریزی انجام شده 
مقرر بود خودروهایی نظیر پراید و پژو 405 که عمر زیادی از حضور 
آنها در جاده ها و خیابان های کشور می گذشت، از خط تولید کنار 

گذاشته شوند و خودروهای جدید را جایگزین کنیم، اما به ناچار باید 
تولیدات قبلی را ادامه دهیم تا صنعت خودرو دچار مشکل نشود.

وی اضافه کرد: در این پیوند باید استراتژی مناسبی داشته باشیم 
تا ادامه کارمان با تراز ارزی مثبت باشد؛ در این راستا برنامه های 
کوتاه، میان و بلندمدت طراحی شده که بطور همزمان اجرایی 

خواهند شد.

به گفته اعتمادی، در گام نخست که از نیمه اسفند 97 اجرایی 
تولیدی کنونی  پرتیراژ  ارزبری خودروهای  به دنبال کاهش  شده 

هستیم.
و اظهار  اشاره کرد  پراید  ارزبری یک هزار و 500 دلاری  به  وی 
داشت: هرچند در جهان هیچ خودروسازی همه قطعات مورد نیاز را 
خودش تولید نمی کند، زیرا تولید برخی قطعات، اقتصادی نیست 

اما باید این میزان وابستگی را کاهش داد.
* لزوم گسترش مراکز تحقیق و توسعه

این مقام مسئول گفت: برای تداوم تولید باید به واردات برخی 
قطعات مورد نیاز بپردازیم که این موضوع مشکلاتی برای وزارت 
صنعت در تامین ارز خواهد داشت، به همین دلیل تعمیق ساخت 
داخل قطعات با مقیاس اقتصادی در دستور کار قرار گرفته و این 

وظیفه به ایدرو محول شده است.
وی در عین حال تاکید کرد: برای سایر قطعاتی که ارزبری دارند، 
در صورت لزوم قطعات را در مقیاس غیراقتصادی و حتی تا 2 برابر 

قیمت تولید خواهیم کرد تا وابسته به واردات نباشیم.
اعتمادی ادامه داد: برنامه دیگر، مثبت کردن تراز ارزی صنعت 
خودرو است که این هدف با صرفه جویی، حذف ضایعات و افزایش 
بهره وری اتفاق خواهد افتاد و مبالغ پس انداز شده صرف برنامه 
های کاهش مصرف سوخت، افزایش ایمنی و حتی »فیس لیفت« 
)Facelift- بازنگری و تغییر چهره یک مدل خودرو( خودروها خواهد 
شد تا دستکم در بازارهای منطقه ای قابلیت صادرات داشته باشند.

قائم مقام ایدرو تاکید کرد: اساسی ترین اقدام ما گسترش مراکز 
تحقیق و توسعه )S&D( است و باید صنعت خودروی کشور را با 
حضور افراد باتجربه و حتی نیروهای بازنشسته کمپانی های بزرگ 

خارجی و استفاده از تجربیات آنان، تجهیز کنیم.
اعتمادی گفت: تحول جدید در صنعت خودروسازی جهان، تولید 
خودروهای برقی است و شاید بتوان با حضور پر رنگ در این عرصه، 

عقب ماندگی ها را جبران کرد.

قائم مقام ایدرو:

وابستگیارزیخودروهایپرتیراژداخلیکاهشمییابد
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شوک جدید به اسحاق جهانگیری؛ 

سیل هم برای معاون اول نان نداشت

 حسن روحانی رئیس جمهور عبدالرضا رحمانی فضلی وزیر کشور خود را مسئول 
مدیریت بحران سیل اخیر نامیده است و این درحالی است که عملکرد آقای وزیر در یک 
ماهه گذشته و در مدیریت این بحران بسیار قابل نقد است. گذشته از آن این اسحاق 
جهانگیری بود که وقتی جناب رئیس جمهور به جای بازدید از مناطق سیل زده در سفر 

قشم بود؛ به داد دولت رسید و یه تنه جور همه را کشید. 
جهانگیری در حالی شهر به شهر گذشت و با همکاری مسئولان استانی درصدد 
مدیریت بحران اخیر برآمد که آقای وزیر کشور به استاندار خود در گلستان مرخصی داده 

و قادر به بازگرداندن او نبود. 
 جهانگیری به برکت این سیل بار دیگر به محبوب ترین چهره دولت بدل شد و 
بازدیدهای پشت سرهم و پیگیری های وی به قدری مقبول افتاد که مقام معظم رهبری 
نیز از وی تعریف کرد. اتفاقا عملکرد ضعیف وزارت کشور در این جلب توجه تاثیر به سزایی 
داشت. اختلافات در بدنه این وزارتخانه موجب شد که درست به وقت مدیریت بحران 
شایعاتی در مورد فلان فرماندار و فلان استاندار شنیده شود. نیروهای رحمانی فضلی در 
استان ها آنقدر بد عمل کردند که حتی نحوه مواجه آن ها با مردم سیلزده به سوژه رسانه ها 
و فضای مجازی تبدیل شد و کار را به عذرخواهی کشاند. بگذریم از اینکه آقای وزیر برای 

وارد کردن استاندار خود به دلجویی از پیرمرد خوزستانی 24 ساعت تعلل کرد. 
 همه این ها و سیلی که ظرف چند روز نصف کشور را درنوردید باعث شد  سرها برای 
مشاهده اقدامات مسئولان به سوی جهانگیری بچرخد و این درحالی است که جایگاه او 

در دولت رو به افول بود. 
جهانگیری حداقل در این دولت فراز و فرودهای بسیاری را سپری کرده است و بارها 
تاوان تصمیمات و اقدامات روحانی را داده است. اول از همه انتخابات 96 و آن مناظره 
های تلویزیونی. حضور وی به عنوان کاندیدای پوششی روحانی و بعد هم عملکرد غیرقابل 
دفاع این دولت سبب شد که بسیاری از اصلاح طلبان اسم جهانگیری را از فهرست 
کاندیداهای بالقوه خود در انتخابات بعدی خط بزنند. حتی طیفی در درون کارگزاران نیز 
با درنظر گرفتن اینکه مردم بعد از اعلام تک نرخی شدن ارز توسط جهانگیری ، وی را 
مسبب مشکلات اقتصادی می دانند او را مهره سوخته دانستند. همین وضعیت سبب 
شد که برخی توصیه کنند از دولت خارج شده و انتقاد از وضع موجود را در پیش بگیرد. 
توصیه ای که جهانگیری آن را جدی نگرفت. او علی رغم همه مشکلات در  دولت ماند 
و مسیر خود را از روحانی جدا نکرد. چه آن وقت که برخلاف انتظار به خاطر نقش خود 
در انتخابات 96 امتیازی نگرفت و چه آن وقت که از فرماندهی اقتصادی دولت از وی 
گرفته شد. بگو مگوها و تنش های موجود در روابط او و واعظی هم نظرش را تغییر نداد.

 جهانگیری کم رنگ شدن نقش خود را پذیرفت اما پا پس نکشید به این امید که در 
عرصه عمل معلوم شود هر فرد چند مرده حلاج است. شاهد هم از غیب رسید. سیل در 
نوروز 98 یک بار دیگر ثابت کرد که او مرد میدان است و هر وقت که لازم باشد سردمدار 
دولت می شود. او در حالی وارد عمل شد که مافوقش در سفر بود و مردم از بی توجهی 
وی به این مصیبت بزرگ متعجب بودند. شهر به شهر و روستا به روستا رفت تا از نزدیک 
وضعیت را ببیند. نه مثل برخی بیل زد تا خودنمایی کند و نه مثل برخی دیگر از سوی 
مردم طرد شد. همچون یک مدیر مسئول بازدید کرد، دلداری و امید داد و در گفت وگو 
به با مسئولان استانی به دنبال راهکار گشت. اقدامات وی بسیار مورد توجه قرار گرفت و 
ثابت کرد که روحانی هرچه قدر هم خطا کرده باشد در انتخاب معاون اول خوب عمل 

کرده است. 
 روحانی معاون اولی را انتخاب کرده که در روزهای سخت می توان روی او حساب 
کرد. هر وقت که عرصه تنگ آمده جهانگیری به داد دولت رسیده است . از نوسانات بازار 

ارز گرفته تا سیل. 

سیل مزایایی هم دارد اما مفاسداقتصادی همه اش ضرر است

خسارات سیل بیشتر است یا بابک زنجانی؟!
از روزهای نخست امسال بارندگی ها با حجم زیاد موجب بروز سیل در استان 
های مازندران، گیلان، فارس، کرمانشاه، لرستان و خوزستان شد. بر اثر سیل هفتاد نفر 
از هموطنان مان جان خود را از دست دادند و به زمین های کشاورزی، جاده های 
مواصلاتی، راه آهن، ابنیه ها، زمین های کشاورزی، دام ها، خانه و زندگی مردم خسارات 

فراوانی خورد.
مسئولان هر استان تاکنون به صورت جداگانه آماری از میزان ریالی خسارت های 
سیل در حوزه تحت مسئولیت خود داده اند. نکته قابل تأمل آنکه بر اثر این آمارها ذهن 
جامعه و مردم درگیر مسئله سیل و خساراتش شده و در صحبت های روزانه درباره این 

مسئله بحث و تبادل نظر می کنند.

* خسارت ۳۰ هزار میلیارد تومانی سیل
فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصاد و دارایی درباره برآورد ۱2هزار میلیارد تومانی خسارات 
سیل از ابتدای امسال تاکنون گفت: »خسارت سیل بیش ازاین مبلغ هاست چون به 
اشخاص، خانوار، خانه و کسب و کار مردم آسیب وارد شد. چند برآورد تاکنون درباره 

خسارات سیل داشتیم که یکی از برآوردها حدود ۳۰ هزار میلیارد است«.

* بی حسی جامعه نسبت به مفاسد اقتصادی
هرچه جامعه نسبت به حوادث غیرمترقبه و آثار و تبعات آن حساس است، درباره 
مفاسد اقتصادی هیچ حساسیتی ندارد. حال آنکه آسیب ها و لطماتی که مفاسد اقتصادی 
بخصوص در سال های اخیر به اقتصاد کشور وارد کرد، برکسی پوشیده نیست. با این 
وجود دیگر جامعه نسبت به این نوع پرونده ها توجهی نشان نمی دهد. گویی که اعداد 
و ارقام معنی خاصی ندارند.اما مسئله آنجا اهمیت پیدا می کند که آمار خسارات سیل 
در کنار آمار خسارات ناشی از مفاسد اقتصادی گذاشته شود و مورد مقایسه قرار بگیرد. 
اینجاست که مشخص می شود اگر آثار و تبعات خاموش مفاسد اقتصادی پیگیری و 
زوایای آن برای مردم روشن شود، دیگر آنها به راحتی از کنار چنین موضوعاتی نمی 
گذرند.فرهاد دژپسند با بیان اینکه نظارت و پیشگیری از وقوع مفاسد اقتصادی ضرورت 
است، گفت: فرق نمی کند هزارمیلیارد یا 2۰ هزارمیلیارد باشد. ما درمقابل مفاسد 

اقتصادی باید قاطع باشیم و جدی مبارزه کنیم.

* خسارت ۳۰ هزار میلیادتومانی بابک زنجانی
یکی از نمونه های فساد اقتصادی، پرونده بابک زنجانی است که جامعه با نام او آشنایی 
کامل دارد. وزیر اقتصاد درباره حجم خسارت بابک زنجانی به اقتصاد کشور گفت: وزیر نفت 

اطلاع بیشتری دارد. از ایشان بپرسید.
در همین رابطه بیژن نامدار زنگنه وزیر نفت در گفتگو با خبرآنلاین خسارت بابک 

زنجانی به اقتصاد کشور را بالای 2۰- ۳۰ هزار میلیارد تومان اعلام کرد.

* نقطه افتراق سیل و بابک زنجانی
گرچه سیل و بابک زنجانی در میزان حجم آسیب به اقتصاد کشور نقطه اشتراک دارند 
اما نقطه افتراق آنها نیز بسیار زیاد است. چراکه سیل مزایایی همچون پرآب شدن تالاب 
ها، احیای دریاچه ارومیه، شستشوی خاک مزارع و کشتزارها، پاکسازی رودخانه های 
کشور از پساب های شیمیایی و زباله ها را نیز به همراه خود دارد. مسائلی که اگر دولت 
می خواست آنها را در قالب پروژه تعریف کند و به اجرا درآورد، میلیاردها دلار باید مصروف 
این کارها می شد و ضمن آنکه اجرای پروژه ها نیز سال ها زمان می برد. نمونه بارزش 
صحبت های اردکانیان وزیر نیرو بود که اعلام کرد »اگر دولت می خواست این حجم آب 

شیرین را وارد کشور کند باید 2.۵ میلیارد دلار هزینه می کرد«.
در مقابل ایجاد فضای رانت ولو با توجیه دور زدن تحریم ها گرچه فواید زودگذری 
دارد اما سالها تبعات فسادزایش دامن کشور، مردم و دولت را می گیرد تا جایی که می 
توان گفت فساد اقتصادی همه اش برای دولت و کشور ضرر است؛ ضررهایی که علاوه بر 
کاهش اعتمادعمومی به مسئولان و نظام، همه جنبه هایش مورد محاسبه قرار نمی گیرد.

البته امروز می توان با درنظر گرفتن خسارات سیل بیان کرد که اگر به عنوان نمونه 
فقط پرونده فساد مالی بابک زنجانی نبود چقدر دولت با آن پول می توانست در پروژه های 
زیربنایی همچون جاده، راه آهن، سد، احیای تالاب ها و سفره های زیرزمینی اقدام کند و 
حالا که چنین پرونده ای وجود دارد، با وجود سال ها پیگیری برای بازگرداندن اموال بیت 

المال هنوز تلاش های مسئولان دولتی و قضایی به نتیجه نرسیده است.

نکتـه

ویـژه

سید مصطفی هاشمی طبا سیاست مدار اصلاح طلب در 
دولت های باهنر و میرحسین موسوی وزیر صنایع، و در دولت 
دوم هاشمی رفسنجانی و دولت اول سید محمد خاتمی )از سال 
۱۳۷2 تا ۱۳8۰( معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان تربیت بدنی 
بوده است.این چهره که در انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم 
به طور مستقل کاندیدا بود و اتفاقا در روز پایانی تبلیغات از مردم 
خواست که به جای خودش به حسن روحانی رای بدهند، در 
گفتگویی مشروح با »فرارو« از شرایط این روز ها و همچنین مخالف 
خوانی های تندرو ها ابراز نگرانی می کند.»اینکه ما تحت فشار 
اقتصادی قرار خواهیم گرفت از همان اول سال هم واضح بود. معلوم 
بود که وقتی قضیه تحریم و خروج آمریکا از برجام پیش می آید، 
تبعات خودش را خواهد داشت. از طرف دیگر، تمهیدات لازم برای 
مقابله با آن شرایط انجام نشده بود. از جمله همان موقع قیمت ارز 
را 42۰۰ تومان اعلام کردند که حرف بیخودی بود. درحالی که 
باید ارز را به صورت قطره چکانی در مواردی که لازم و ضروری 
است به مملکت تزریق کنیم نه اینکه در را باز کنیم. الان هم آقای 
روحانی فرمانده جنگ اقتصادی شده اند، اما چه تغییری خواهد 
کرد؟ مجلس در زمینه جنگ اقتصادی چکار کرده است؟ غیر از 
اینکه مجلس نشینان بودجه پیشنهادی دولت که خودش متورم 
بود و کسر بودجه داشت را 4۰ هزار میلیارد تومان اضافه کردند. 
معلوم است و اظهر من الشمس بود که با این همه تهدید و تحدید 
روبرو خواهیم شد.«در ادامه گفت و گو با سید مصطفی هاشمی 

طبا  می خوانید:
انتخاباتی سال  را در فضای  * شرایط اصلاح طلبان 
بعد چطور ارزیابی می کنید و اینکه آیا می توانند دوباره 

موفقیت های انتخابات های اخیر را تکرار کنند یا نه؟
تجربه به ما نشان می دهد، نتیجه انتخابات در ایران را نمی توان 

پیش بینی کرد و برای همه غیرقابل پیش بینی است.
است،  این  بحث  نیست.  انتخابات  نتیجه  منظورم   *
اصلاح طلبان از سال ۹۲ تا ۹۴ که انتخابات مجلس دهم 
بود، مطمئن بودند شرایط شان بهتر شده و ۹۶ دیگر تقریبا 
همه می دانستند که آقای روحانی رای می آورد و در شورای 
شهر هم با توجه به تجربه مجلس دهم، می دانستند شرایط 
شان خوب است. اما مشکلات اخیر وضعیت را به هم ریخته 
است. در چنین حالتی، اصلاح طلبان چه نوع نگاهی به 

انتخابات مجلس یازدهم دارند؛ امیدوار یا ناامید؟
اینکه اصلاح طلبان یا اصولگرایان چه کسانی و چند طیف 
هستند و چگونه با هم کار می کنند، موقع انتخابات معلوم می شود. 
اما اصلاح طلبان با این بحث مواجه اند که علی القاعده شورای 
نگهبان یا هیات های اجرایی برخی کاندیدا های اصلاح طلب را رد 
می کنند. از این که بگذریم، به نظرم نمی توان از الان حساب کرد 
که وضع اقتصادی چقدر تاثیر می گذارد و در واقع نمی توان گفت، 
به خاطر وضع اقتصادی این چنینی، اصلاح طلبان رای نمی آورند. 
از آن طرف دیگر هم اگر اصلاح طلبان آدم خاصی داشتند که 
آقای روحانی را تائید نمی کردند. درحقیقت این نیست که ما بگوییم 
اصلاح طلبان در انتخابات 92 و 96 پیروز شدند. در انتخابات ایران 
اصلا اینطوری نیست که بگوییم اصلاح طلب پیروز می شود یا 
اصولگرا! چون بعضا رای ها به سمت و سوی دیگری بر می گردد. 
ولی به نظرم می رسد، اصلاح طلبان بگویند دیگر قصد شرکت در 
انتخابات را ندارند که این رویکردی غلط است. بالاخره نیرو های 
سیاسی باید همیشه در مبارزات سیاسی حضور داشته باشند و 

خودشان را بتوانند اثبات کنند.
* الان رابطه دولت و اصلاح طلبان را چطور می بینید؟ 
برخی می گویند، دکتر روحانی چرخش به راست داشته و 
به همین دلیل برخی از اصلاح طلبان به منتقدانش تبدیل 

شده اند.
والله به نظر من رابطه دولت با اصلاح طلبان خیلی بهتر از 
رابطه دولت با اصولگرایان است. به خصوص اصولگرایانی که خود 
را دلواپس می دانند. اما باید این را در نظر گرفت که آقای دکتر 
روحانی شخصیت خودش را دارد. ایشان به این گروه و آن گروه 
گرایش ندارد، بلکه خودش روش های خاصی دارد که همه هم از 
اول می دانستند. هیچکس هم نمی تواند ادعا کند که آقای روحانی 
به من یا به ما فلان قول را داده است. ایشان روش خاص خودش را 
دارد و از جانب دو طرف هم تقریبا پذیرفته شده بود. ولی الان رابطه 

ایشان با اصلاح طلبان بهتر از رابطه اش با اصولگرایان است.

* در صورت امکان مصداقی بفرمایید. چطور به این 
نتیجه رسیدید که رابطه شان بهتر شده است؟

اصولگرایان دائما علیه آقای روحانی فعالیت می کنند. غیر از یک 
گروه معدودشان که معتقد و عاقل هستند، بقیه کسانی که مهر 
اصولگرایی دارند، کمر به شکست  آقای روحانی بسته اند. آن هایی 
که علیه روحانی نطق و فعالیت می کنند و گروه راه می اندازند و 
طومار می نویسند و ... بخش زیادی از اصولگرایان هستند که با 
آقای روحانی مخالفت می کنند. درحالی که اصلاح طلبان با وجود 
انتقاداتی که نسبت به عملکرد روحانی دارند، هرگز رویکردی 

تخریبی نشان نمی دهند.
* در ابتدای سال ۹۷ پیش بینی می کردید، به لحاظ 
اقتصادی وضعیت تا به این حد نابسامان و به هم ریخته شود؟

اینکه ما تحت فشار اقتصادی قرار خواهیم گرفت از همان اول 
سال هم واضح بود. معلوم بود که وقتی قضیه تحریم و خروج آمریکا 
از برجام پیش می آید، تبعات خودش را خواهد داشت. از طرف 
دیگر، تمهیدات لازم برای مقابله با آن شرایط انجام نشده بود. از 
جمله همان موقع قیمت ارز را 42۰۰ تومان اعلام کردند که حرف 
بیخودی بود. به گزارش فرارو ،درحالی که باید ارز را به صورت 
قطره چکانی در مواردی که لازم و ضروری است به مملکت تزریق 
کنیم نه اینکه در را باز کنیم. الان هم آقای روحانی فرمانده جنگ 
اقتصادی شده اند، اما چه تغییری خواهد کرد؟ مجلس در زمینه 
جنگ اقتصادی چکار کرده است؟ غیر از اینکه مجلس نشینان 
بودجه پیشنهادی دولت که خودش متورم بود و کسر بودجه داشت 
را 4۰ هزار میلیارد تومان اضافه کردند. معلوم است و اظهر من 
الشمس بود که با این همه تهدید و تحدید روبرو خواهیم شد. الان 
هم همینطور است، آنچه در شرایط اقتصادی مملکت انجام می شود. 
اصلا بحث جنگ اقتصادی در عمل صورت نداده و تنها در حد گفتار 
و برگزاری سمینار و سخنرانی در نماز جمعه و توقع از دولت است.

* دولت اول آقای روحانی را در مقایسه با دولت دومش از 
نظر کارآمدی چطور ارزیابی می کنید؟

در دولت اول یک کار خیلی درست، درخشان و جهانی انجام 
شد. برخی می گویند و پیش از این هم گفته اند که برجام فتح 

الفتوح است و من اتفاقا می خواهم بگویم بله، فتح الفتوح است.
* اما این معاهده مهم فراز و نشیب های زیادی را متوجه 

خود دید.
آقایان روحانی و ظریف  توجه کنید که خیلی حرف ها را 
نمی توانند بیان کنند. برای اینکه دشمن از آن سوءاستفاده می کنند. 
متاسفانه آن ها که این ها را می دانند،فرافکنی  می کنند. باید اذعان 
داشت که منش و روش دولت اول دکتر روحانی با دولت دومش 
فرقی نکرد، اما در دولت اول قله ای به نام برجام را فتح کرد و تبدیل 
به یک موفقیت بزرگ شد. حالا در دولت دوم، به دلیل اینکه آمریکا 
بدعهدی کرده و از برجام بیرون آمده و تا میزان زیادی از طرف 
کشور های مختلف حتی چین که از سیاست های آمریکا پیروی 
می کنند، تحریم شدیم و در نتیجه گرفتاری های مان نمایان شده 

است. وگرنه آن موقع گشایش هایی داشتیم و همه محدودیت ها ی 
یکی یکی از بین رفت، از ذیل منشور ۷ شورای امنیت خارج شدیم، 
کشتیرانی آزاد شد و بانک ها و بیمه ها شروع به کار کردند. فروش 

نفت خوبی داشتیم و اتفاقات زیادی رخ داد.
* اکنون مخالفان برجام می گویند، ما که گفتیم روی قول 
آمریکا نمی توان حساب کرد و مدعی هستند که چرا برجام 
امضا شده است؟ شما به عنوان یکی از موافقان برجام چه 

پاسخی به این گروه دارید؟
اولا اینکه ما که می گفتیم، حرف نیست. کسانی که اجرایی 
هستند و در کار هستند، می توانند اظهارنظر کنند و قرار نیست 
هرکس چیزی بگوید و بخواهد نظرش را تحمیل کند و دولت 
و رهبری هم بگویند، چشم. برجام زیر نظر شخص مقام معظم 
رهبری توسط دولت با سیاست گذاری بسیار خوب انجام شد. اگر 
خودِ برجام نبود، هم محدودیت هایی الان را خیلی بیشتر داشتیم و 
هم رابطه مان با همه اروپایی ها خراب می شد. قطعنامه های شورای 
امنیت که چین و روسیه هم به ضرر ما رای داده بودند، بهانه ای 
می شد برای اقدامات شدید و خبیثانه علیه کشور ما. درحالی که 
همه این ها رفع شده. حالا آقایان می گویند ما گفتیم؟ بیخود گفتید! 
وقتی مجموعه مملکت و نظام به یک نتیجه می رسد، شما بیخود 
حرف می زنید. »ما که گفتیم«، »ما که گفتیم« شما ها چکاره 
هستید که غیر از اینکه دهان تان را باز کنید کار دیگری ندارید؟ 
مسئولیت مملکت بر دوش شما ها نیست. حقوق کارمندان را که 
شما پرداخت نمی کنید. کمک به نیرو های نظامی و راه اندازی 
مسائل و مشکلات سپاه پاسداران که دست شما ها نیست. شما ها 
چکاره هستید؟ دولت مسوولیت دارد و باید مملکت را اداره کند. 
»ما که گفتیم«، بیخود گفتید. شما چه گفتید؟ ما خیلی کار بزرگی 
کردیم که توانستیم برجام را امضا کنیم. شش تا کشور آمدند و ما 
هم یک طرف بودیم که امضا کردند. این توافق در حالی بود که قبل 
از آن حتی روسیه و چین هم علیه ما در قطعنامه های شورای امنیت 
رای دادند. آنوقت می گویند ما که گفتیم. برجام الان هم پابرجاست. 
من حتی معتقدم و صریحا می گویم، حتی اگر بسته اروپایی ها هم 
آنچنانی نباشد، ما نباید برجام را زیر سوال ببریم. ما باید بگوییم، 
آمریکا بدعهدی کرده و کوسِ رسوایی آمریکا را بزنیم و بگوییم که 
رئیس جمهوراش امضا کرده اند و حالا بد عهدی کرده اند. ما باید 
سر جای خودمان باقی بمانیم و نباید برجام را از بین ببریم. اگر اروپا 
گفت که ما از برجام خارج می شویم، ما به قول مقام معظم رهبری با 
قدرت و شدت همان کار های قبلی خودمان را باید انجام دهیم. ولی 
تا آن ها خلف وعده نکرده اند، ما باید بر عهدمان پایبند باشیم. ما باید 
برجام را حفظ کنیم. بسیار هم کار خوبی کرده بودند و باعث افتخار 

مملکت هم شده است.
* اختلاف نظر و بلندشدن دو صدا خوب است. ولی به 
نظر می رسد، فضای کشور ما حتی با وجود اینکه در داخل 
و خارج مشکلات زیادی داریم، به دعوا و جدل عادت کرده 
است. اینکه بر سر FITF مخالف و موافق باشند، ایرادی 
ندارد. اما ولی مخالف با چه لحنی با موافق صحبت می کند و 

موافق، مخالف را به چه مواردی متهم می کند، خوب نیست. 
فضای جدل و دعوا در کشور را قبول دارید و چنین حالتی 

چه ضرر هایی هزینه هایی می تواند تحمیل کند؟
متاسفانه برخی از سیاسیون ما در حد تماشاگرنما های بعضی از 
استادیوم های شده اند. شاید بنده خدا تماشاگرنما ها از این آدم های 
سیاسی ما حرف های بیهوده گفتن را یاد می گیرند. در یک کشور 
اسلامی با اخلاق اسلامی که پیامبر بر اخلاق تاکید دارند، انقدر بی 
اخلاقی و حرف های نامربوط و اتهام زنی واقعا جای تعجب و تاسف 
دارد اینکه می گویند، رئیس جمهوری با ام آی 6 انگلیس رابطه دارد؟

* اینکه اصلا ادعایی خنده دار است!
گریه دار است. اما بازهم آن بنده خدا بلندگو به دست دارد. 

* چطور می شود، آن فرد از طرف نهاد های گوناگون 
دارای پرونده است، ولی این پرونده ها مفتوح می ماند و 
بی نتیجه. به همین خاطر مردم نظام را متهم می کنند که، 
چون دولت روحانی برخلاف عقیده برخی نهادهاست، پس 

منتقدان می توانند، اتهام بزنند و کسی کاری نداشته باشد.
من هم همین سوال را دارم و جوابی ندارم. این سوال من است 
که چرا اینجوری است. من اگر یک اتهام کوچک به کسی بزنم، 
بلافاصله دادستانی اظهارم می کند. ولی گویی پرونده های این افراد 
ناپدید می شود.  اژه ای خودشان توضیحاتی دادند که پرونده ها نیست 
و متوجه نشدم. درباره شکایت فردی صحبت می کردند که گویی 
پرونده هایش را برخی گرفته اند و برده اند. بله، من هم سوال دارم.

* این فضا به دلسردی و ناامیدی مردم دامن می زند؟
بله.

 * متاسفانه در مواردی حتی به نظر می رسد که دو تا قوه 
و نهاد رسمی هم با هم اختلاف دارند. اختلاف در این سطح 

چه تاثیری بر جامعه می گذارد؟
البته به صورت طبیعی ممکن است، نهاد ها با هم اصطکاک 
داشته باشند. اما این به یک تحرک سیاسی تبدیل شده است. مثلا 
عده ای دنبال انداختن آقای روحانی هستند. می خواهند اقای روحانی 
برکنار شود یا استعفا دهد. اخیرا در قم هر سه قوه را متهم کرده اند! 
به تن همه کیسه کشیده اند. اما می خواهند چکار کنند؟ آیا این 
همان خواست ترامپ نیست که دوست دارد سه قوه ملغی شوند. 
این ها همه بر اساس سیاست های آن ها عمل می کنند. من هم مثل 
شما ناراحت و ناراضی هستم و سوال دارم. دلم می خواهد که نسبت 
به این مسائل در کشور تصمیم گیری شود و ملک الطوایفی از بین 
برود. افراد حرف شان را بزنند. مجلس را ببینید که یک نفر حرف 
می زند و بقیه دو دو یا هو می کنند و صلوات می فرستند و الله اکبر 
می گویند! در حالی که مجلس جای حرف زدن است و می توانید 
در مخالفت حرف گوینده، حرف بزنید نه اینکه اصلا اجازه ندهید 
حرف بزند. این کار درست نیست. پس معلوم است او حرف حقی 
می زند. باید بگذارند همه حرفشان را بزنند و رای شان را بگویند. این 

مشکلاتی است که ما متاسفانه در کشور داریم.

* معضل و مشکل اصلی مملکت چیست و چه راه کاری 
را برای خروج از بن بست ها مطلوب می دانید؟

من مشکل کشور را یک مقدار نفاق و ظاهر فریبی می بینم. این 
فضا موجب می شود، اتحاد در کشور از بین برود. ما باید همیشه در 
جهت اتحاد حرکت کنیم و نه در جهت پراکندگی و نفاق. متاسفانه 
به این یکی بیشتر دامن زده می شود. همه می خواهند به هم بپرند. 
این همان سیاست های مطلوب دشمنان ماست که در کشور پیاده 
می شود. در حالی که ایجاد اتحاد در کشور کار سختی نیست و 
تعداد معدودی دارند این کار ها را می کنند. ملت 8۰ میلیونی ما 
نجیب و انسان دوست و رهبر دوست و مملکت دوست هستند. به 
دولت شان احترام می گذارند. این ها یک عده قلیل هستند که معلوم 
نیست از کجا هدایت می شوند و این جریانات را متاسفانه در کشور 
ایجاد می کنند. آدم تعجب می کند. من واقعا نمی دانم چرا و به چه 
دلیلی، عده ای که واقعا آگاهی کافی از وضعیت موجود را ندارند، 
آزادانه هر چه به ذهن شان خطور می کند را به زبان می آوردند و 
جالب این است که می خواهند   عملی هم می کنند. تکرار می کنم، 
ایران امروز شرایط فوق العاده حساسی را در پیش روی خود دارد 
و دچار وضعیت فوق العاده سختی هستیم. به همین دلیل تصویب 
نشدن پالرمو تهدید ها را به طور حتم بیشتر و بیشتر خواهد کرد. به 
حکم منطق، باید به دولت و مجلس و .. اعتماد کامل داشته باشیم 

تا تا بلکه از این طریق مانع ها و سختی ها را پشت سر بگذاریم..

دیپلمات پیشین علت مخالفتها با لوایح مرتبط با FATF را 
سیاسی عنوان کرد و گفت:بپذیریم که تعامل و گفت وگو با دنیا به 
معنای کنار گذاشتن ارزش ها و اصول نیست، منطق سیستم بین 
الملل این است که در این سیستم شما چیزی می دهید و چیزی 
می گیرید این سیستم به معنای ضرر و زیان نیست.»جاوید 
قربان اوغلی« در گفت و گو با ایرنا درباره مخالفت هایی که در 
فضای سیاسی کشور با لوایح مرتبط با توصیه های گروه ویژه 
اقدام مالی می شود،گفت: مسائلی که حول لوایح چهارگانه اف 
ای تی اف مطرح می شود، ادامه همان مشکلاتی است که ما در 
مساله برجام داشتیم، همان زمان هم عده ای مخالف این توافق 
بودند، اما در آن زمان نظام به این تصمیم رسید که ما باید از این 
مرحله عبور کنیم و نهایتا هم دیدیم که بین ایران و شش قدرت 
جهانی توافق امضا شد اگر چه مورد اعتراض مخالفان توافق قرار 
گرفت. این کارشناس مسائل بین الملل افزود: با روی کار آمدن 
آدم ماجراجویی مانند ترامپ، آمریکا به طور یک جانبه از توافق 
هسته ای خارج شد. ما تلاش کردیم بعد از خروج آمریکا از برجام 
با کمک اروپایی ها پیکر نیمه جان توافق هسته ای را حفظ کنیم، 

این تصمیم بخش اعظمی از نظام است. وی اضافه کرد: اروپایی ها 
در حفظ برجام مصمم بودند و این موضوع را بارها خانم موگرینی 
گفته، اما برای اینکه اروپایی ها بتوانند با توجه به تهدیدات آمریکا 
کاری بکنند تصویب لوایح چهارگانه خصوصا در مسائل مالی لازم 
است. این دیپلمات پیشین خاطرنشان کرد:هر کار اقتصادی تا 
زمانی که ساز و کار ملی آن مشخص نشود به جایی نمی رسد 
و از آنجا دوباره این اختلافات نه در قالب برنامه موشکی بلکه 
در قالب مباحثاتی حقوقی شروع شد. قربان اوغلی با اشاره به 
اختلافات پیرامون تصویب لوایح مرتبط با توصیه های گروه ویژه 
اقدام مالی FATF افزود:من این اختلافات را ادامه اختلافاتی می 
دانم که در مورد برجام وجود داشت. وی یادآورشد: برجام نمایی 
از ایران بود که می توانست با جهان تعامل بکند مشکلات را در 
چهارچوب قوانین و مسائل بین المللی حل بکند و از رنج ها و آلام 
و مشکلات مردم کم کند اما بعضی فکر می کردند که این کار ما 
ادغام در جامعه بین الملل، و مغایر با اهداف و آرمان های انقلاب 
و جمهوری اسلامی است و از این رو آنها علم مخالفت برداشتند. 
این دیپلمات پیشین اضافه کرد: با روی کار آمدن آقای ترامپ 

برجام به مانع برخود کرد حالا عده ای در داخل در ادامه همان 
مسائل در موردFATF مانع تراشی می کنند که این لوایح تصویب 
نشود و رویارویی و چالش و نزاع ما با نظام بین الملل به همین 
شکل بماند.قربان اوغلی به تحلیل و ارزیابی مخالفان دولت اشاره 
کرد و گفت: بسیاری فکر می کردند آقای روحانی آمده تا رابطه 
ایران با آمریکا را بهبود بخشد علت مخالفت با روحانی هم از همین 
جا شروع شد. تصوراین گروه این بود که آقای روحانی می تواند با 
پیشبرد برجام نظام را وادار بکند که قسمتی از الزامات را بپذیرد و 
در سیستم جهانی هضم شود. وی اضافه کرد: به اعتقاد اینها اگر 
ایران تعامل با جهان را شروع کند در سیستم بین المللی هضم 
می شود در حالی که به نظر من برداشت ناصواب و ناصحیحی 
است.ما می توانیم هم استقلال خودمان را داشته باشیم ،هم مرکز 
تصمیم گیری کشور در تهران باشد و هم با جهان و آمریکایی ها 
مناسبات و تعامل داشته باشیم. این کارشناس مسائل بین المللی 
گفت: ما دیدیم در برجام برای اینکه ما چیزی بدست بیاوریم 
چیزهایی را هم دادیم این منطق روابط بین الملل است، نمی 
توانید در دنیا آنچه که می خواهید را بدست بیاورید و ما به ازایی 

ندهید. اگر این کار را بکنیم می شود کره شمالی که می بینیم با 
چه مشکلاتی روبرو است. قربان اوغلی اظهار داشت: بپذیریم که 
تعامل و گفت وگو با دنیا به معنای کنار گذاشتن ارزش ها و اصول 
نیست، منطق سیستم بین الملل این است که در این سیستم 
شما چیزی می دهید و چیزی می گیرید، در واقع بده بستان 
منطق حاکم بر روابط بین الملل است، این سیستم به معنای 
ضرر و زیان نیست و ما نباید ارزشی به این سیستم نگاه کنیم. 
وی مخالفت ها با لوایح مرتبط با FATF را سیاسی عنوان کرد 
و گفت: مشکل این است که مخالفان به کسی که در راس قوه 
مجریه قرار می گیرد اعتماد ندارند، بنابراین کارشکنی می کنند، 
به آقای احمدی نژاد در اوایل کار اعتماد داشتند و آقای احمدی 
نژاد هر کاری می کرد را عین صواب می دانستند. دیدید که ایشان 
را تا عرش اعلا بردند چون احمدی نژاد منتخب خود آنها بود و 
مورد تاییدشان بود ، هر کاری که ایشان می کرد، حتی کارهای 
ناصواب ،در آن تردید نمی کردند اما در این طرف کسی که بر سر 
کار آمده که همسو با آنها نیست هر کار صوابی که بکند می گویند 

که کاسه ای زیر نیم کاسه است . 

سید مصطفی هاشمی طبا: 

برخی سیاسیون در حد تماشاگرنما  شده اند 

جاوید قربان اوغلی: 

مخالفت ها با FATF سیاسی است

قـرار گرفتـن نـام سـپاه پاسـداران به عنـوان یک نیـروی نظامی رسـمی جمهوری 
اسـلامی ایران در فهرست سازمان های تروریسـتی مورد نظر وزارت امور خارجه آمریکا 
در واقع آزمونی اسـت تا مقامات کشـورمان متحدان و شـرکای واقعی خود را در منطقه 

و فرامنطقه از سایرین بازشناسند.
پس از آنکه به دسـتور »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا، سـپاه پاسـداران در 
فهرسـت گروه های تروریسـتی مدنظر آمریکا قرار گرفت، شاهد اقدامات چندجانبه ای 
از سـوی مقامـات جمهوری اسـلامی بودیم. نخسـتین حرکت، اقدام متقابـل بود که بر 
پایه آن شـورای عالی امنیت ملی، ایالات متحده را دولت حامی تروریسـم و »فرماندهی 

مرکزی آمریکا« موسـوم به »سـنتکام« را در لیست گروه های تروریسـتی قرار داد.
افـزون بـر اقـدام متقابل، روز جمعـه گذشـته ) 2۳ م فروردین ماه( رسـانه ها از یک 
اقـدام دیپلماتیـک ایـران خبر دادند کـه بر مبنای آن »محمدجـواد ظریـف« وزیر امور 
خارجه کشـورمان در نامه ای خطاب به دبیرکل سـازمان ملل و شـورای امنیت نسـبت 
بـه خطـرات و تبعـات ایـن ماجراجویی آمریـکا هشـدار داد؛ ماجراجویی که مـی تواند 
تهدیدکننده صلح و ثبات منطقه باشـد.در بخشـی از نامه اعتراضی ظریف به »آنتونیو 
گوتـرش« دبیرکل سـازمان ملل و شـورای امنیت آمده اسـت کـه این حرکت تحریک 
 آمیز تنش  ها را به سـطحی تقابلی و غیرقابل کنترل می  رسـاند و خطر حوادث و وقایع 
را در منطقـه ای کـه پیـش از ایـن هم بـا چالش  های بی شـماری مواجه بـوده، افزایش 
می  دهد. بدیهی اسـت رژیم ایالات متحده آمریکا همراه با کسـانی که به صورت علنی 
مشـارکت و تأثیرگذاری در این اقدام را پذیرفته  اند و همچنین دو یا سـه رژیم دسـت 
نشـانده  ای که از این کار حمایت کرده  اند، تمامی مسـوولیت  های عواقب خطرناک این 

اقدام ماجراجویانه را برعهده خواهند داشـت.
بازیگـران متخاصم منطقه که در سـال هـای اخیر در تقابل با ایـران به قول معروف 
شمشـیر را از رو بسـته انـد، پس از تروریسـم خواندن سـپاه نیـز در این زمینه موضعی 
شـفاف گرفته اند. همان طور که انتظار می رفت »بنیامین نتانیاهو« نخسـت وزیر رژیم 
صهیونیسـتی از آن جمله بود که از اقدام ضدایرانی ترامپ اسـتقبال و آن را پیشـنهاد 
خود دانسـت که توسـط رئیس جمهوری آمریکا مقبول و مورد تایید قرار گرفته اسـت.

عربسـتان سـعودی نیز که در سـال های اخیر روابط تیره ای را با جمهوری اسلامی 
ایـران تجربـه می کنـد در جبهه نتانیاهو قرار گرفتـه تا محور عبـری- عربی را تکمیل 
کند. وزارت خارجه عربسـتان با اشـاره به گنجاندن نام سـپاه پاسـداران انقلاب اسلامی 
در فهرسـت گروه های تروریسـتی از سـوی واشنگتن مدعی شـد »این اقدامی مثبت و 
کاربردی در راسـتای تلاش برای مبارزه با تروریسـم اسـت و جامعه جهانی باید موضع 
قاطعی را برای مقابله با نقش سـپاه پاسـداران انقلاب اسـلامی در از بین بردن امنیت و 

صلح جهانـی اتخاذ کند.«
سـران سـعودی که نقض حقوق بشـر در داخل و حمایت آنها از تروریسـم در خارج 
از مرزهـای عربسـتان بـر جامعه بین المللی آشـکار اسـت در اقدامی نمادیـن به همراه 

بحریـن، سـپاه را در فهرسـت گروه های تروریسـتی خود قـرار دادند. 
ایـن اقـدام عربسـتان و بحریـن از سـوی دیگـر بازیگـران منطقـه به نقـد و چالش 
کشـیده شـد چرا که آنها از نقش سـازنده ایران در مقابله و ریشـه کن کردن گروه های 
تروریسـتی همچون داعش، النصره و سـایر گروه های تندرو آگاه اند؛ گروه هایی دهشت 
افکـن کـه بی تردید در صورت عدم نقش آفرینی و حضور نیروهای سـپاه هنوز بر پهنه 

وسـیعی از کشـورهای مختلف منطقه از جمله عراق و سـوریه حکمرانی می کردند.
از ایـن رو آنهـا در برابـر تصمیم ترامپ و اسـتقبال چند بازیگر معلوم الحال سـاکت 
ننشسـته و آن را محکـوم نمودنـد. از جمله کشـورهایی که حضـور پررنگ و مثمرثمر 
نیروهـای ایرانـی را بـا تمام وجـود درک کرده اند، مقامات عـراق اند. بنابراین آنها نه تنها 
بـا تحریـم های تحمیلی آمریکا علیه ایـران همراهی نکرده اند بلکـه حاضر به پذیرش 
تروریسـت بودن سـپاه نیز نیسـتند. به تازگی »عادل عبدالمهدی« نخسـت وزیر عراق 
اقـدام آمریـکا علیه سـپاه را رد و تاکیـد کرده که تصمیم دولت ترامپ برای تروریسـتی 
دانسـتن سـپاه پاسداران انقلاب اسلامی ایران می  تواند تاثیراتی منفی بر عراق و منطقه 
داشـته باشـد.از طرفـی سـوریه نیـز که بـه دلیل درگیـری در بحـران چندین سـاله و 
اقدامات خرابکارانه گروه های تروریسـتی بیش از هر کشـوری اهمیت نقش سـپاه را در 
تقابـل بـا تندروها درک کـرده، این اقدام ضدایرانی آمریکا را محکوم نموده اسـت. وزارت 
امور خارجه سـوریه این تصمیم ترامپ را به مثابه تجاوز آشـکار به حاکمیت جمهوری 

اسـلامی ایـران ارزیابـی کـرده و معتقد اسـت »این اقـدام آمریکا به منزله مـدال افتخار 
برای سـپاه پاسـداران انقلاب اسـلامی و اعتراف به نقش محوری آن در دفاع از حاکمیت 

جمهوری اسـلامی ایران است.«
چین و روسـیه نیز از دیگر کشـورهایی هسـتند که همانند مقامات ایران معتقدند 
تروریسـم خطـاب دادن سـپاه از جانب آمریکا و بالعکس، اوضاع منطقه را نـاآرام خواهد 
سـاخت. خبرگزاری رسمی چین »شـینهوا« به تازگی در گزارشی تاکید کرده که اقدام 

آمریکا علیه سـپاه اوضـاع خاورمیانه را پیچیده  تـر و بغرنج تر می  کند. 
از طرف دیگر »ماریا زاخارووا« سـخنگوی وزارت امور خارجه روسـیه نیز در بیانیه ای 
اعلام نموده که تصمیم ترامپ در قرار دادن سـپاه در لیسـت گروه های تروریسـتی )که 
یک سـازمان رسـمی دولتی در ایران اسـت(، ادامه روند آمریکا بر شیطانی خواندن ایران 

و اعمال فشـار حداکثری بر تهران است.
در ایـن میـان امـا آنچـه دور از انتظـار بـه نظر می رسـد، سـکوت معنـادار اتحادیه 
اروپاسـت؛ اتحادیـه ای کـه پـس از خروج آمریـکا از برجام باوجـود تاکید بر پایبندی به 
توافق هسـته ای همچنان از اجرای تعهدات سـر باز می زند و در قبال اقدام اخیر ترامپ 
در تروریسـت نامیدن سـپاه نیز سـکوت کرده اسـت. در نشست چهارشنبه هفته قبل 
سـران اتحادیـه در بروکسـل، اگر چه انتظـار پرداختن به ایـن رخداد نیز وجود داشـت 
امـا متاسـفانه تنهـا توجه آنان معطـوف به برگزیت شـد. به همین دلیل طـی ماه های 
گذشـته و به ویژه پس از اقدام اخیر ترامپ، سیاسـت های اروپاییان بیش از پیش مورد 
انتقاد مقامات کشـورمان قرار گرفته اسـت؛ همانند انتقاداتی که حجت الاسلام »حسن 

روحانی« رئیس جمهوری سـه شـنبه گذشـته به اروپایی هـا وارد کرد. 
وی که در مراسـم روز ملی فناوری هسـته  ای که در سـالن اجلاس سران برگزار شد، 
سـخنرانی می کرد، خطاب به رهبران بروکسـل اظهار کرد: ما در بسـیاری از امور صبر 
کرده ایـم، مـن بـه ۱+۵ می گویـم، به آن »پنـج به علاوه یـک« که »یـک« آن تعهدات 
خود را زیر پا گذاشـت و نشـان داد که قابل اعتماد در جهان نیسـت. من از اینجا به آن 
»پنـج« می گویـم کـه وظایفتـان را انجام دهیـد. ما صبر می کنیـم و صبـر کرده ایم اما 

صبر ما هم آسـتانه  ای دارد.

سکوت معنادار اتحادیه اروپا در قبال تروریست نامیدن سپاه 

اتهام تروریسم؛ آزمونی برای شرکای ایران
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خويشتندارى در هنگام رغبت ] به چيزى[ 
و ترس ] از چيزى[ ، از برترين ادب ها 

]و خصلت ها[ است.

یکشنبه - 25فروردین  1398- سال بیست و دوم - شماره  4781

شهردار قدس  گفت : پاکسازی بستر رودخانه و احیای 
سد خاکی صنیع خانی دو راهکار اصلی مهار سیلاب  در 

شهر قدس می باشد.
اینکه  بر  تاکید  مختاری ضمن  مسعود  مهندس 
برداشتن سد خاکی صنیع خانی اشتباه بوده و باید احیا 
گردد گفت: متاسفانه با بی تدبیری که در برداشتن سد 
خاکی واقع در هفت جوی که به نام پل صنیع خانی 
شناخته می شد مهار بخش اعظمی از آبهای سطحی 
که به سمت شهر قدس جاری می شد از بین رفت. این 
پل مانند یک سد خاکی موجب جلوگیری از حرکت آب 
و جذب سطحی می شد که حجم آب در حرکت را به 
نحوی مدیریت می نمود که با برداشته شدن آن حجم 
آب در شهر قدس به طرز قابل توجهی افزایش یافته است.  
وی  ضمن اشاره به اینکه تمام مسیل های رودخانه 
در شهر قدس بازگشایی شده اند گفت: تنها راه مدیریت 
حجم افزایشی آب در ماه های آینده احیای سد خاکی 
صنیع خانی است تا بتوان از جذب سطحی نیز برای 
کاهش سرعت جریان آب کمک گرفت و باید تدابیری با 
حضور مسئولان و بویژه فرماندار محترم در این خصوص 
اندیشیده شود.وی  با حضور در محل تجمع آب های 

سطحی در غرب شهرستان قدس، ضمن بررسی وضع 
موجود و طرح سناریوهای محتمل در این خصوص، 
گفت: با توجه به هشدارهایی که ستاد مدیریت بحران 
استان تهران و شهرستان قدس اعلام نموده و همچنین 
نظر به بارش های جوی که توسط سازمان هواشناسی 
کشور پیش بینی شده است، تمامی اقدامات لازم برای 
پیشگیری از هرگونه اتفاق غیر مترقبه در سطح  این 

شهرستان انجام پذیرفته است.

* تدابیر ستاد مدیریت بحران شهرداری قدس
وی در ادامه بیان داشت: با تدابیر ستاد مدیریت بحران 
شهر قدس و همچنین کارشناسی هایی که در چند روز 
اخیر به منظور پیشگیری از وقوع هرگونه سیل در شهر 
قدس انجام شده و همین طور با تاسی از تجربه تلخی که 
در شهر شیراز رخ داد، با جلب همکاری مراجع قضایی 
اقدام به پاکسازی مسیر رودخانه از هرگونه عوامل انسانی 
مانند ساخت و ساز، نخاله و خاک و سایر موارد مشابه 

گردید و تا پاکسازی کامل ادامه دارد. 
مختاری خاطرنشان کرد: مسیل رودخانه ها و سدها 
به عنوان ابزارهای آبخیزداری شهرها نقش موثری را در 

استفاده موثر از موهبت خدادادی آب دارند و مقابله با 
سیل از طریق آبخیزداری به عنوان یکی از بلایای طبیعی 
ناشی از بارش های مداوم و شدید باران به علت افزایش 
سریع و ناگهانی مقدار دبی رودخانه ها و سر ریز به دشت 

ها و مناطق، بدون ایجاد بستر های لازم ممکن نیست.
وی در ادامه توضیح داد: با مطالعه کارشناسی مسیر 
سیلابی قدیمی و آبرفت ها مشخص شد که وقوع سیل، 
تابع شدت بارندگی، نفوذپذیری زمین و وضع توپوگرافی 
منطقه شهری قدس است و وجود دریای شن های 
آبرفتی که از دامنه البرز نشات می گیرد بستری بسیار 
ناپایدار و متزلزل را در شهر قدس بوجود آورده که اقدامات 

سریع و مهندسی لازم دارد. 

* مهمترین اولویت حفظ جان شهروندان و 
پیشگیری از بروز خسارات است 

رییس ستاد بحران شهرداری قدس گفت: با توجه به 
هشدارهای سازمان مدیریت بحران کلیه نیروهای ستادی، 
خدماتی و آتش نشانی شهر قدس در آماده باش کامل 
بسر می برند و واحدهای خدمات شهری و ستاد بحران 
شهرداری در محل های از قبل پیش بینی شده به همراه 

تجهیزات و امکانات مستقر هستند. 
شهردار قدس با اشاره به اینکه در بارندگی های اخیر و 
با توجه به خاصیت شویندگی خاک، ممکن است برخی 
از بافت های زیر سطوح معابر دچار فرسایش و فرورفتگی 
گردد، گفت: نقطه کوچکی در بلوار امام خمینی)ره( دچار 
نشست شده بود که با اقدام سریع عوامل شهرداری به طور 

کامل ترمیم شد و خطر موجود رفع گردید.
وی در پایان گفت: مهمترین اولویت حفظ جان 
شهروندان و پیشگیری از بروز خسارات است، چرا که 
هرگونه حادثه ای مسیر توسعه شهر را دستخوش 
انحرافات جبران ناپذیری می نماید و باید متذکر شوم در 
مسائل شهری، در هر تهدیدی فرصت انطباق با شرایط 
و انعطاف پذیری از طریق مناسب سازی و بازآفرینی 
نهفته است و ما آن را به فال نیک می گیریم و تمام 
تلاشمان را برای گذار به شهری بهتر و ایمن تر را انجام 

خواهیم داد.

شهردار قدس تشریح کرد

دو راهکار اصلی مهار سیلاب درشهر قدس

نامحـرمانه

اخبــار

ارجاع پرونده مدیران بانک سرمایه به اجرای احکام 
پرونده مدیران بانک سرمایه که پیشتر از سوی شعبه سوم دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی به ۲۰ 
سال حبس محکوم شدند برای اجرای حکم و تحمل کیفر، به اجرای احکام ارسال شد.قاضی اسدالله 
مسعودی مقام رئیس شعبه سوم دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی در گفت وگو با تسنیم با اعلام این خبر 
گفت که در اولین روز کاری سال 98، پرونده مدیران بانک سرمایه به شعبه اجرای احکام ارسال شده 
است و حکم باید اجرا شود.وی در پاسخ به این سئوال که حکم هنوز اجرا نشده و محکومان این پرونده 
هنوز به زندان نرفته اند گفت: شعبه اجرای احکام به منظور اجرای حکم، افرادی که مورد حکم قرار 
گرفتند را احضار و حکم را اجرا می کند و در صورتی که به رغم احضار، در شعبه اجرای احکام حاضر 
نشوند، دستور جلب صادر می شود.علی بخشایش مدیر عامل سابق بانک سرمایه، پرویز کاظمی رئیس 
سابق هیئت مدیره بانک سرمایه و محمدرضا توسلی عضو مدیر حقوقی سابق بانک سرمایه، متهمان این 
پرونده بودند که هر کدام از سوی دادگاه به تحمل ۲۰ سال حبس، 74 ضربه شلاق در انظار عمومی و 

محرومیت دائم از مشاغل دولتی محکوم شدند.

»روح الامینی« رئیس جدید خانه احزاب شد
عبدالحسین روح الامینی از اعضای شورای مرکزی حزب توسعه و عدالت ایران اسلامی به عنوان رئیس 
جدید خانه احزاب انتخاب شد.اولین جلسه شورای مرکزی خانه احزاب در دوره جدید با دستور کار انتخاب 
هیئت رئیسه و رای گیری برای ریاست خانه احزاب برگزار شد. بر اساس تصمیم اعضای شورای مرکزی، 
ریاست خانه احزاب در سال 98 بر عهده فراکسیون اصولگرایان خواهد بود و پس از اتمام ریاست اصولگرایان، 
دو فراکسیون مستقلین اعتدالی و اصلاح طلبان به ترتیب ریاست خانه احزاب را بر عهده خواهند داشت.در 
پایان این جلسه که با حضور ۱9 نفر از ۲۱ نفر اعضای شورای مرکزی تشکیل شد، عبدالحسین روح الامینی 
با کسب 9 رای در برابر 7 رای حسن غفوری فرد و ۳ رای ممتنع به عنوان رئیس جدید خانه احزاب انتخاب 

شد.عبدالحسین روح الامینی رئیس شورای مرکزی حزب توسعه و عدالت ایران اسلامی است.

تخلیه 270 روستا در خوزستان 
مدیرکل مدیریت بحران خوزستان گفت: از زمان وقوع سیلاب در خوزستان تا به امروز ۲7۰ روستا 
به صورت جزئی و کلی تخلیه شده اند که از این تعداد، ۱۰9 روستا دچار آبگرفتگی شده اند.کیامرث 
حاجی زاده اظهار کرد: از زمان وقوع سیلاب در خوزستان تا به امروز، ۲7۰ روستا به صورت جزئی و کلی 
تخلیه شده اند که از این تعداد، ۱۰9روستا دچار آبگرفتگی شده اند.وی افزود: 9۲ اردوگاه از جمله چادرها، 
حسینیه ها، پادگان ها، مدارس و ... جهت اسکان اضطراری سیل زدگان خوزستانی درنظر گرفته شده 
است که ۱۱8هزار نفر در این اردوگاه ها جهت اسکان اضطراری مستقر شده اند.حاجی زاده عنوان کرد: 
سیلاب اخیر به 4۳8هزار واحد مسکونی شهری و 8هزار و7۰۰واحد مسکونی روستایی آسیب وارد کرده 

است؛ همچنین در این بازه زمانی، 4۰۰هزار راس دام سبک و سنگین جابه جا شده است.

پیامک اشتباهی واریز »بسته حمایتی« به مددجویان
معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور از واریز مستمری فروردین ماه مددجویان بهزیستی 
خبر داد و گفت: مبلغ واریزی به حساب مددجویان علی الحساب است و پس از تصویب افزایش، 
مابه التفاوت آن واریز می شود.حسین نحوی نژاد در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه افزایش مستمری 
مددجویان از محل هدفمندی یارانه ها است اظهار کرد: به همین دلیل فعلا مستمری مددجویان از محل 
بودجه سازمان بهزیستی واریز شده و هنوز بخش ترمیمی مستمری به حساب آنها واریز نشده است.

وی با بیان اینکه یارانه مددجویان روز بیست و ششم فروردین ماه واریز می شود نیز تصریح کرد: بخش 
مابه التفاوت مستمری مددجویان ممکن است این ماه و یا ظرف ماه های آینده پرداخت شود. همچنین 

ذکر مبلغ افزایش مستمری و بسته حمایتی در پیامک ارسالی بانکی به مددجویان اشتباه بوده است.

»سید عباس موسوی« سخنگوی وزارت خارجه شد 
محمدجواد ظریف، طی حکمی سید عباس موسوی را به عنوان سخنگوی وزارت امور خارجه 
منصوب کرد.»سید عباس موسوی« که پیش از این عهده دار اداره دیپلماسی رسانه ای وزارت امور 
خارجه بود از سوی محمدجواد ظریف به عنوان سخنگوی وزارت امور خارجه منصوب شد.گفتنی است، 
»بهرام قاسمی« سخنگوی سابق وزارت امور خارجه اخیراً به عنوان سفیر جدید ایران در پاریس منصوب 
شده است. همچنین جابری انصاری دستیار ارشد وزیر خارجه در امور ویژه سیاسی به جای پناهی آذر 

معاون امور مجلس و ایرانیان وزارت خارجه شد.

زمان برگزاری کنکور ارشد 98 به تعویق افتاد
عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی گفت: در جلسه فوق العاده صبح  روز 
شنبه  شورای سنجش و پذیرش دانشجو با تعویق هفت هفته ای برگزاری کنکور ارشد 98 موافقت شد.

حجت الاسلام »علیرضا سلیمی« اظهار داشت: جلسه فوق العاده شورای سنجش و پذیرش صبح 
دیروز برگزار شد و در این جلسه با تعویق زمان برگزاری کنکور کارشناسی ارشد سال 98 به دلیل وقوع 
سیل در برخی نقاط کشور موافقت شد.وی افزود: در این جلسه مقرر شد که زمان برگزاری کنکور 

کارشناسی ارشد به مدت هفت هفته به تعویق بیافتد.

شکایت از فردوسی پور در صدا و سیما 
طبق تصمیم سیما برند نود براي شبکه سه حفظ مي شود.مدیر روابط عمومي معاونت سیما در 
گفتگو با میزان،درباره شایعات جابجایي نود گفت:همانطور که قائم مقام شبکه سه اعلام کرد برند نود 
در شبکه سه سیما باقي مي ماند و تغییراتي در ساختار برنامه هاي ورزشي شبکه اتفاق خواهد افتاد.

خواجه نزاد  ادامه داد:شکایاتي از برنامه نود به هیات رسیدگي به تخلفات سازمان واصل شده که رسیدگي 
به آنها در دستور کار است.

حق طلاق برای مردان محدود می شود 
معاونت امور زنان و خانواده رییس جمهور با هدف حمایت از بنیان خانواده و مقید و محدودسازی 
حق طلاق از سوی شوهر، لایحه پیشنهادی اصلاح ماده )۱۱۳۳( قانون مدنی را جهت بررسی و تصمیم 
هیئت دولت ارائه نموده است. مطابق این لایحه پیشنهادی، شرایط ده گانه ای برای طلاق از سوی زوج 
پیش بینی شده که مشابه همان شرایط مقرر در ماده فوق است و زوج برای تقاضای طلاق، باید بر 

حسب مورد آن را برای دادگاه اثبات نماید. 

معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم :

114 موکب آماده خدمات رسانی در نیمه شعبان است 
معاون هماهنگی امور زائران استانداری قم گفت: صاحبان ۱۱4 موکب برای خدمات رسانی به زائران 
در ایام نیمه شعبان در شهرداری ثبت نام کرده اند. یونس عالی پور در جلسه ستاد تسهیلات زائران و 
خدمات سفر استان قم ویژه نیمه شعبان در سالن اجتماعات مسجد مقدس جمکران، افزود: تمام تلاش 
خود را به کار می گیریم تا ایستگاه های صلواتی و موکب ها مشکلی نداشته باشند. وی اظهار داشت: 
دراین رابطه باید توجه به مسائل بهداشتی، امدادی و امنیتی مورد توجه جدی قرار گیرد. عالی پور درادامه 
اظهار داشت: با توجه به اهمیت مراسم نیمه شعبان، استاندار درباره انجام برنامه ریزی و خدمات رسانی 
به زائران دستور اکید داده و روزانه پیگیر مسائل مرتبط با این آیین است.وی پیشنهاد داد که از شعار 
»لبیک یا مهدی)عج(« به عنوان شعار امسال در ایام نیمه شعبان استفاده شود. ۱5 ماه شعبان، سالروز 
ولادت باسعادت حضرت امام مهدی)عج(، دوازدهمین اختر تابناک امامت و ولایت می باشد که »روز 
جهانی مستضعفان« نامگذاری شده است. وی با تقدیر از تلاش های دست اندرکاران این ستاد در ایام 
عید نوروز گفت: خدمات و تلاش های شما توسط مسئولان کشوری و بزرگان حوزه علمیه دیده شده و 
موجب رضایتمندی آنها را فراهم کرده است. عالی پور خاطرنشان کرد: همچنین از دستگاه ها و افرادی 
که برای خدمات رسانی به استان های سیل زده کشور رفته اند، تقدیر و سپاسگزاری می کنیم. سیل در 
هفته های نخستین سال جاری منجربه خسارت های جانی و مالی در برخی از استان های کشور شد. 

 
مدیرکل مدیریت بحران استان قم  مطرح  کرد

پیش بینی بارش باران در قم در ایام نیمه شعبان 
مدیرکل مدیریت بحران استان قم گفت: هواشناسی استان برای شب و روز نیمه شعبان پیش بینی 
بارش های پراکنده کرده است. محسن اوروجی ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان قم 
در سالن جلسات مسجد مقدس جمکران با اشاره به وضعیت امکانات درمانی مسجد مقدس جمکران 
اظهار کرد: امسال در ایام نیمه شعبان بیمارستان سیار یا بیمارستان صحرایی نخواهیم داشت و برای 
ایام نیمه شعبان درمانگاه مسجد مقدس جمکران تجهیز خواهد شد.وی ادامه داد: در داخل مسجد 
مقدس جمکران در ایام نیمه شعبان، نیروهای اورژانس و جمعیت هلال احمر حضور خواهند داشت و 
افراد در صورت نیاز به مراکز درمانی قم انتقال پیدا خواهند کرد.مدیرکل مدیریت بحران استان قم افزود: 
هواشناسی استان براب شب و روز نیمه شعبان پیش بینی بارش های پراکنده کرده است و براساس این 
پیش بینی چینش نیرو و تجهیزات درمانی خواهیم داشت.  اوروجی با اشاره به نظارت بر موکب های نیمه 
شعبان در قم اظهار کرد: نیروهای بهداشتی بر این موکب ها نظارت خواهند داشت و به عوامل موکب های 
نیمه شعبان آموزش های بهداشتی ارائه می شود تا مشکلی در زمینه مسائل بهداشتی در ایام نیمه شعبان 
به وجود نیاید.وی خاطرنشان کرد: نیروهای آتش نشانی قم در ایام نیمه شعبان در مسیر مسجد مقدس 

جمکران مستقر خواهند شد.
 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران  مطرح کرد

ثبت جهانی جشن های نیمه شعبان 
در مسجد مقدس جمکران 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: به دنبال ثبت ملی و جهانی جشن های نیمه 
شعبان در مسجد مقدس جمکران به عنوان بزرگترین اجتماع مهدی یاوران در جهان هستیم. 

ابراهیم صدوقی ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات زائرین استان قم در سالن جلسات مسجد 
مقدس جمکران با اشاره به برنامه این مسجد در ایام نیمه شعبان اظهار کرد: مسجد مقدس جمکران 
پویش قربانی کردن برای سلامتی امام زمان)عج( در ایام نیمه شعبان خواهد داشت و گوشت حاصل از 
این پویش به مناطق سیل زده ارسال می شود.وی ادامه داد: به دنبال ثبت ملی و جهانی جشن های نیمه 
شعبان در مسجد مقدس جمکران به عنوان بزرگترین اجتماع مهدی یاوران در جهان هستیم، میلیون ها 
نفر در این مراسم حضور پیدا می کنند.معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران افزود: نظارت بر 
قیمت ها باید به صورت جدی در ایام نیمه شعبان در اطراف مسجد مقدس جمکران صورت بگیرد، 
افزایش قیمت ها در آن ایام خاطره خوشی برای زائرین برجا نخواهد گذاشت.صدوقی با اشاره به برگزاری 
جشن های نیمه شعبان در مسجد مقدس جمکران اظهار کرد: باید این جشن ها به صورت مستقیم از 
شبکه های صدا و سیما پخش شود، همچنین مستندسازی خدمت رسانی دستگاه های اجرایی به مردم 

در ایام نیمه شعبان ضرورت دارد.

موج مردمی حمایت از سپاه همچنان ادامه داردکاریکاتور

محمدعلی رجبی

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

پیش بینی مسیرهای ویژه ترافیکی
 برای دسترسی به مسجد جمکران

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از پیش بینی 
مسیرهای ویژه ترافیکی برای دسترسی به مسجد جمکران در ایام نیمه 
شعبان خبر داد.علی نیک در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه ایام نیمه 
شعبان، با اشاره با امکان وقوع گره ترافیکی سنگین در محدوده میدان 
ولیعصر)عج( اظهار کرد: تدبیری که در این زمینه پیش بینی شده این است 
که بار ترافیکی که از طرف میدان 7۲ تن وارد می شود را از طریق برش 
گاردریل ها به سمت بلوار خلیج فارس و کوچه  چوب بری ها منحرف کنیم تا 
بلوار در بخشی از مسیر یکطرف شده و بار ترافیکی کمتری به خود بگیرد.

وی گفت: از میدان 7۲ تن و عوارضی هم با توجه به اینکه بیش از ۶۰ 
درصد مسافرین از این محدوده هستند، با اطلاع رسانی اکثر مسافرین به 
سمت شهرک لبن هدایت خواهند شد تا کمترین بار ترافیکی را در بلوار امام 
علی)ع( داشته باشیم.سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری 
قم اضافه کرد: اگر حجم ترافیک در محدوده بلوار امام علی و میدان ولیعصر 
سنگین شود قطعا به میدان 7۲ تن پس خواهد زد و به نوعی ورودی اصلی 
شهر قفل می شود و در این زمینه تلاش داریم این اتفاق رخ ندهد.وی با 
اشاره به پیش بینی بارش باران در شب و روز نیمه شعبان خاطرنشان کرد: 
دو سناریو در این زمینه پیش بینی شده است برای اینکه در صورت بارندگی 
شاید نشود از بسیاری از پارکینگ ها استفاده شود، بدنه بلوار حضرت خدیجه 
و بلوار پیامبر اعظم در باند برگشت را برای پارکینگ آماده خواهیم کرد تا 

مردم با اتوبوس ها به مسجد مقدس جمکران منتقل شوند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

توزیع 1۰ هزار بسته فرهنگی 
در ایام نیمه شعبان

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: ۱۰ هزار بسته 
فرهنگی در ایام نیمه شعبان آماده سازی برای توزیع خواهد شد.

ابوالقاسم مقیمی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه نیمه شعبان با 
بیان اینکه سازمان فرهنگی امسال دو برنامه ویژه در ایام نیمه شعبان دارد 
اظهار کرد: یکی برنامه های جشن های شعبانیه است که از شب ۱۱ شعبان 
آغاز خواهد شد و تا روز ۱5 شعبان ادامه خواهد یافت.وی با تاکید بر اینکه 
مجموعه غرفه های فرهنگی به مساحت ۳۰۰ مترمربع در بلوار پیامبر اعظم 
خواهیم داشت افزود: دو برنامه مشترک یکی با جامعه المصطفی العالمیه که 
با عنوان خیمه انتظار در بلوار پیامبر اعظم برگزار خواهد شد و یکی هم با 
انجمن عکاسان استان است که در بلوار پیامبر اعظم اجرا می شود.مدیرعامل 
سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم با اشاره به مشارکت در جشن های 
خیابان انقلاب و موکب حضرت معصومهسلام الله علیها در بلوار پیامبر اعظم 

گفت: ۱۰ هزار بسته فرهنگی نیز آماده سازی برای توزیع خواهد شد.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم اعلام کرد

خدمت رسانی ۳ هزار تاکسی 
در ایام نیمه شعبان 

مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی شهرداری قم گفت: ۳ 
هزار تاکسی خدمت رسانی در ایام نیمه شعبان را انجام می دهند.

مرتضی عزتی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه نیمه شعبان، با 
اشاره به تدابیر اندیشیده شده برای خدمت رسانی ناوگان تاکسیرانی در ایام 
نیمه شعبان اظهار کرد: ایستگاه ویژه مسجد مقدس جمکران از تقاطع عمار 
یاسر و انقلاب به سمت مسجد مقدس جمکران حرکت کرده و ایستگاه 
مسجد مقدس جمکران نیز در میدان آل یاسین آماده سازی شده است.

وی با تاکید بر اینکه ۳ هزار تاکسی در حالت آماده باش برای خدمت رسانی 
به زائرین در ایام نیمه شعبان هستند افزود: توزیع نقشه، اطلاعات سفر و 
پذیرایی از زائرین هم خواهیم داشت.مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر 
تاکسیرانی شهرداری قم با تاکید بر پیش بینی اکیپ های نظارتی و کنترل 
خدمت رسانی به زائرین در ایام نیمه شعبان تصریح کرد: آماده باش کلیه 

نیروها در این ایام برای ارائه خدمات بهتر به مردم را داریم. 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم:

1۹۹ دستگاه اتوبوس زائرین را به مسجد 
مقدس جمکران منتقل می کنند

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم گفت: ۱99 دستگاه اتوبوس 
زائرین را در ایام نیمه شعبان به مسجد مقدس جمکران منتقل می کنند.

یزدی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه ایام نیمه شعبان با اشاره 
به تدابیر اندیشیده شده در خصوص تامین مسیرهای ویژه اتوبوس در ایام 
نیمه شعبان اظهار کرد: همچون سال گذشته از نقاط مختلف شهر خصوصا 
محدوده مسجد مقدس جمکران زائرین با ناوگان ویژه نیمه شعبان به 
مسجد مقدس جمکران منتقل خواهند شد.وی با بیان اینکه سال گذشته 
۱58 دستگاه اتوبوس در خط جمکران داشتیم که هزار و 997 سرویس 
ارائه شده است افزود: طبق استاندارد صندلی ها 99 هزار و 85۰ نفر جابجا 
شده که قطعا با جمعیت ایستاده بیش از ۱59 هزار نفر جابجایی صورت 
گرفته است.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم اضافه کرد: امسال 
۱99 دستگاه خدمات رسانی به مردم را خواهند داشت و تلاش داریم به جز 

این ناوگان اتوبوس های جدید خریداری  شده را نیز فعال کنیم.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی  شهرداری قم خبرداد

استقرار ۲۰ دستگاه ماشین آلات 
آتش نشانی در محدوده مسجد جمکران

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم از استقرار 
۲۰ دستگاه ماشین آلات آتش نشانی در محدوده مسجد جمکران در ایام 
نیمه شعبان خبر داد.عباس جعفری در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه 
ایام نیمه شعبان، با بیان اینکه منطقه جمکران به چهار منطقه عملیاتی 
تقسیم شده است اظهار کرد: مرکز شهر نیز به یک منطقه عملیاتی در نظر 
گرفته شده است.وی گفت: برنامه ریزی شده تا تدبیرات لازم را بیندیشیم 
و در پیک تراکم مسافر در ایام نیمه شعبان کمترین خطر مردم را تهدید 
کند.مدیرعامل سازمان آتشنشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم افزود: ۲۰ 
دستگاه ماشین در منطقه جمکران مستقر خواهند شد و هفت دستگاه هم 
اطراف حرم مطهر مستقر می شوند.وی با بیان اینکه کلیه موتورسیکلت های 
سازمان در محدوده مسجد مقدس جمکران به تعداد ۱۰ دستگاه گردش 
عملیاتی خواهند داشت، با اشاره به آموزش ایمنی پرسنل مسجد مقدس 
جمکران گفت: کپسول هایی که در مسجد مقدس جمکران هم مشکل 
داشته اند اصلاح و آماده سازی شده اند.جعفری تصریح کرد: پلیس حتما 
باید تغییرات و اصلاحات مسیرهای ترافیکی که به صورت مقطعی صورت 

می گیرد به اطلاع نیروهای آتش نشانی برساند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  مطرح کرد

پیش بینی فضاهای اسکان 
مسقف و رو باز برای ایام نیمه شعبان

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از پیش بینی 
فضاهای اسکان مسقف و روباز برای ایام نیمه شعبان خبر داد.

پیام جوادیان در جلسه ستاد تسهیلات زائرین ویژه نیمه شعبان، با بیان 
اینکه برای شب نیمه شعبان و روز نیمه شعبان برنامه ریزی برای اسکان 
زائرین شده است اظهار کرد: بوستان مهدی، هاشمی، امام رضا، فدک، 
نیایش و نماز و پارکینگ شماره چهار و بوستان غدیر را برای اسکان آماده 
سازی کرده ایم.وی با اشاره به احتمال بارندگی در شب و روز نیمه شعبان 
تصریح کرد: اگر بارندگی داشته باشیم به اجبار فضاهای مسقفی چون 
سالن های ورزشی و حسینیه های اطراف مسجد مقدس جمکران را وارد 
مدار اسکان خواهیم کرد.پیش بینی استقرار نیروهای آتش نشانی در این 

فضاها برای نظارت و کنترل ایمنی هم انجام شده است.

اخبــار

آیت الله علوی بروجردی استاد برجسته 
حوزه علمیه قم با بیان اینکه بایستی در 
سیل های اخیر قدردان زحمات و خدمت 
رسانی نیروهای نظامی و انتظامی کشور 
باشیم، نیروهای مسلح را امید سیل زدگان 

برشمرد. 
علوی  جواد  محمد  "سید  الله  آیت 
بروجردی" استاد عالی حوزه علمیه قم در 
دیدار سردار "عبدالرضا آقاخانی" فرمانده 
انتظامی استان قم با وی، وضعیت امنیت 
استان قم را مطلوب دانست و اظهار داشت: 
یکی از مشکلات قم وقوع حوادث رانندگی 
است که البته این موضوع دامن گیر تمامی 
استان های کشور نیز است که کاهش آن 
نیاز به عزم ملی دارد.این استاد اخلاق با 
اشاره به نامگذاری سال 98 از سوی رهبر 
معظم انقلاب )مدظله العالی( به نام "رونق 
تولید"، بر اهمیت و توجه مسئولان به 
صنایع، کارخانجات و همچنین رفع موانع 
بیکاری در جامعه که بسیاری از آسیب 
های اجتماعی به آن برمی گردد، تاکید 
ادامه  در  بروجردی  علوی  الله  کرد.آیت 
بر اهمیت مسئله حجاب اشاره و تصریح 
کرد: از جمله عوامل بسیار مهم و اساسی 
در آرامش جامعه داشتن حجب و حیا و 

رعایت اصول و ارزش های دینی و مذهبی 
است.وی در بخش دیگری از سخنان خود 
به حادثه تلخ جاری شدن سیل در برخی 
از استان های کشور اشاره و با بیان اینکه 
بایستی در حوادث اخیر قدردان زحمات و 
خدمت رسانی نیروهای نظامی و انتظامی 
کشور باشیم، نیروهای مسلح را امید سیل 
زدگان برشمرد.این استاد برجسته حوزه 
علمیه با بیان اینکه سیل، زندگی برخی از 
مردم را به طور کامل از بین برده و شرایط را 
برای آن ها بسیار سخت کرده است، تصریح 
کرد: در این شرایط حساس رئیس جمهور 
پلید آمریکا دست به قلم شده و سپاه را 

تروریست می خواند به خیال اینکه مردم 
از سربازان و خادمان خود دست بکشند.وی 
گفت: صریحاً کردها و عراقی ها به ما می 
گویند اگر سپاه پاسداران و کسانی چون 
حاج قاسم سلیمانی نبود قطعاً شهرهایی 
متاسفانه  کرد،  می  سقوط  اربیل  مانند 
تروریست  بخش  آزادی  های  سازمان 
نامیده شده و عربستان و کشورهایی که 
در ایجاد داعش و القاعده نقش داشتند از 
همه اتهامات مبرا هستند.آیت الله علوی 
بروجردی با اشاره به اتحاد و یکدلی مردم 
تمامی  افزود:  مقدس،  دفاع  دوران  در 
کشورها علیه ایران در جنگ تحمیلی بسیج 

شده بودند اما ما متحد بودیم و امروز در 
دنیای ظلم نیز باید در کنار هم بوده و برای 
یکدیگر دل بسوزانیم، در سیل های اخیر 
بسیج، سپاه، ارتش، نیروی انتظامی و جامعه 
روحانیت به خوبی وارد عمل شده و خدمت 
رسانی گسترده ای را در این مناطق شروع 

کرده اند.
* در ایام نوروز 8 میلیون خودرو 

وارد قم شده است
فرمانده  آقاخانی"  "عبدالرضا  سردار 
انتظامی استان قم نیز در سخنانی ضمن 
ارائه گزارشی از عملکرد این فرماندهی با 
بیان این که در ایام نوروز 8 میلیون خودرو 
وارد قم شد، اظهار داشت: این حجم از 
مسافر و زائر به قم به دلیل معنویت استان 
را  استان  این  های  است.وی حساسیت 
بیش از سایر استان ها برشمرد و گفت: 
انجام وظایف و ماموریت های فرماندهی 
انتظامی استان به لحاظ جایگاه و خاستگاه 
شهر مقدس قم به عنوان حرم اهل بیت)ع(، 
مهد انقلاب، بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه 
معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران، 
بیوت مراجع عظام و حوزه مقدسه علمیه 
رسالت سنگین و مسئولیتی خطیر برای 

پلیس فراهم کرده است.

آیت الله علوی بروجردی  در دیدارفرمانده انتظامی استان قم :

نیروهای مسلح امید سیل زدگان کشور هستند


